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یادداشت

مهرام تهران شکست را به 
بسکتبالیست های فولاد 

هرمزگان تحمیل کرد

ندای هرمزگان – محمد قره گزلو
تیم بســکتبال فولاد هرمزگان در 
هفته نخست لیگ برتر کشور برابر 

مهرام تهران شکست را پذیرا شد.

?....... وحید حاج سعیدی
بدون تعــارف کار صواب و کمک 
کــردن به دیگــران یا بــه قول 
معــروف گرفتن یک ســر طناب 
عین اخلاقیات است و هر کس در 
این مسیر گام بردارد بازی دو سر 

برد را برده است.
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به فکر پل های نیمه 
کاره محور جاسک به 

میناب باشید 

ضرورت نظارت جدی 
تر بر اصناف بندرچارک 

شناورسازی قشم در 
ورزشگاه اختصاصی خود 
شش گل را دریافت کرد 
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روزنامه سياسي، فرهنگي، اجتماعي  

  دو شنبه 8 آبان 1402 

  14 ربیع الثانی  1445 

  30  اکتبر   2023 

  شماره 4267  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/8/6 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

287.500 نارنگی زرد مرغوب 1

230.000 نارنگی درجه 1 2

368.000 انواع پرتقال 3

230.000 لیمو شیرین 4

264.500 لیمو ترش بندر  5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید

ان
زگ

رم
ی ه

ندا
ک 

افی
گر

فو 
این

?....دکترعباس فضلی 
tمرحوم خطیب

س از ســخنرانی در یک کرســی 
و  فلســفه  پیرامون  آزاداندیشــی 
فمینیســم با یکی از مخاطبان که 
گویا از گفتــه ی من به وجد آمده 
بود و می گفت تا یک هفته شــارژ 
هستم و سخنان شما با دیگر طلبه 
ها از شمال تا جنوب فرق می کند؛ 

وارد صحبت شدم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

 65 65 پروژه آبرسانی هرمزگان آماده پروژه آبرسانی هرمزگان آماده
 بهره  بهره برداری استبرداری است

رئیس کل دادگستری استان در گفتگوی اختصاصی با ندای هرمزگان مطرح کرد:رئیس کل دادگستری استان در گفتگوی اختصاصی با ندای هرمزگان مطرح کرد:

 مسیر برای بررسی ادعای مردم در خصوص مستثنیات مسیر برای بررسی ادعای مردم در خصوص مستثنیات
دشت دشت پلپلک باز استپلپلک باز است

نکته های نیکو

ندای هرمزگان - زینب نورالدینی 
رئیــس کل دادگســتری هرمــزگان در گفتگوی 
اختصاصی پیگیری خبرنگار نــدای هرمزگان در 
خصوص سرنوشت مســتثنیات مورد ادعای مردم 
دو شهرســتان بشاگرد و جاسک مکررا تاکید کرد: 
مســیر برای ادعای مردم شهرستانهای بشاگرد و 
جاسک باز اســت و به درخواست ها و دغدغه های 
اهالی و بزرگان منطقه در خصوص اراضی واگذار 
شده به شرکت ســرمایه گذار و مستثنیات مالکانه 
مردم با دقت و ویژه در دســتگاه قضایی رسیدگی 
خواهد شــد و حقوق افراد در صورت اثبات احقاق 

می شود.
به گزارش نــدای هرمزگان، در دیــدار دو جانبه 
خبرنگار ندای هرمزگان با رییس کل دادگســتری 
استان، موضوع مشــکلات اراضی دشت پلپلک و 

مالکین آن مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

مجتبی قهرمانی در این دیدار گفت: مردم نســبت 
به نیت خیر شــرکت ماهان اطمینان داشته باشند 
و جهــت  ارائــه توانمندیهای های شــرکت در 
اشــتغال آفرینی و محرومیت زدایی شهرســتان 
لازم است مردم صبورانه رفتار کنند و لااقل شش 
ماه مهلــت بدهند در صورت عــدم تحقق، مردم 
 حق خواهند داشت نســبت به این طرح معترض

باشند.
به گفته وی جهت جلوگیری از تضییع حقوق آنچه 
که مورد ادعای جمعی از مردم و مالکین اســت، 
کارگروهی در اســتانداری تشــکیل شده و جهت 
بررسی دقیق و سرعت بخشــیدن به این پرونده 

ها  قاضی  ویژه معرفی شده است.
وی در پاســخ به چرایی عدم واگذاری این اراضی 
در قالب تعاونی روســتایی به جوامع محلی  اظهار  
داشت: متاســفانه  در زمینه آموزش نیروی بومی 

جهت کشت این محصول  کوتاهی شده و کاشت 
این گونه از نخل نیازمند  نیروی متخصص است .

رئیس کل دادگســتری هرمزگان  اظهار داشــت: 
طبق بررســی ها این نوع محصــول بازار فروش 
خوبی در جهــان دارد و می تواند نقطه عطفی در 

محرومیت زدایی شهرستان باشد .
وی  تصریــح کرد: تلاش داریم تا با کمک بخش 
خصوصی و مردم شهرســتان، شکوفایی اقتصادی 

به همراه رفاه مردم بشاگرد، نمود عینی پیدا کند.
قهرمانی در حمایت از ســرمایه گذاری هلدینگ 
ماهــان  در اجــرای ایجاد بزرگترین نخلســتان 
مَجول جهان در بشــاگرد، اظهار کرد: در راستای 
تاکید رییــس قوه قضائیه و سیاســت های کلان 
دســتگاه قضایی مبنی بر حمایت از تولید، اشتغال 
و سرمایه گذاری، طرح احداث بزرگترین نخلستان 
»مَجول« دنیا در دشــت پُلپُلک شهرستان بشاگرد 

به مســاحت افزون بــر 2 هزار هکتار با کشــت 
حــدود 3۰۰ هزار اصله نهال، یکــی از مهم ترین 
پروژه هــای در حــال اجــرا در راســتای ایجاد 
 اشتغال و توســعه اقتصادی در این منطقه محروم 

است.
گفتنــی اســت، خرمای مَجــول، یکــی از ارقام 
خرماهــای شــیرین و در زمــره مرغوب ترین و 
باکیفیــت  ترین محصولات تجــاری درخت نخل 

است.

  شهرستان 

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
مدیر آموزش و پرورش شهرستان قشم برنامه های هفته 
بســیج دانش آموزی این اداره در مدارس سرتاسر بزرگ 

ترین جزیره ایرانی خلیج فارس را اعلام کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، حســین رنجبر گلشــواری با 
گرامیداشت هفته بسیج دانش آموزی، شهدای دانش آموز 
و شــهید محمد حسین فهمیده گفت: به همین مناسبت 
برنامه هایی در سطح مدارس سرتاسر این جزیره با حضور 

دانش آموزان و فرهنگیان برگزار می شود.
وی برگزاری مراســم صبحــگاه با دعــوت از خانواده 
معظم شــهدا و ذکــر خاطــره و قرائت وصیــت نامه 
شــهید و آذین بندی و فضاســازی مــدارس با پرچم، 
پلاکارد، پوســتر و تصاویر شــهدای دانش آمــوز را از 
 مهمتریــن برنامــه های پیــش بینی شــده این هفته

 بر شمرد.
مدیر آموزش و پرورش شهرســتان قشــم شــرکت در 
مراسم غبار روبی و عطر افشانی مزار مطهر شهدا، دیدار 
با خانواده شــهدا و امام جمعه شهرســتان، حضور دانش 
آموزان بســیجی با لباس مصوب بســیجی در مدرسه، 
تقدیــر و اعطای لوح تقدیــر به خانــواده معظم دانش 
آموزان شهید و برگزاری گفتمان های تبیینی، بصیرتی، 
سیاسی و جلسات پرسش و پاسخ و پرسمان های دانش 
 آمــوزی را از دیگر ایــن برنامه های ایــن هفته عنوان 

کرد.
رنجبر تــلاش در جهــت جمــع آوری و انتشــار آثار 
شــهدای دانش آموز، نصب و پرده بــرداری از گنجینه 
آثار شــهدا و بســیج دانش آمــوزی مدرســه، ثبت نام 
از دانش آمــوزان داوطلــب جدید عضویت در بســیج 
و ســاماندهی اعضــای قدیــم و ســازماندهی اعضای 
 جدید بســیج مدرســه را از دیگر برنامه های این هفته

بر شمرد.
وی توضیــح داد: برگزاری اردوهای راهیان پیشــرفت، 
برپایی غرفه های اســتکبار ســتیزی با محوریت دانش 
آمــوزان، برگــزاری یادواره شــهدای دانــش آموزی، 
تولید محتــوا در فضای مجازی و پویــش دنیای بدون 
اســرائیل، تجلیــل از دانــش آموزان نخبه بســیجی و 
حضــور دانــش آمــوزان و فرهنگیــان در راهپیمایی 
 ســیزده آبان از دیگــر برنامه های شــاخص این هفته 

است.

برنامه های هفته بسیج دانش 
آموزی آموزش و پرورش قشم 

 

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
فرمانــده انتظامی اســتان هرمــزگان از اجرای طرح 
ضربتــی مقابله با قاچاق ســوخت با کشــف 6۰ هزار 
لیتر گازوئیــل و معدوم کردن ۷6 مخــزن نگهداری 
 ســوخت در یکــی از محلات شهرســتان بندرعباس 

خبرداد . 
به گزارش ندای هرمزگان، سردارعلی اکبر جاویدان در 
تشریح این خبر بیان داشــت: طرح ضربتی وعملیاتی 
مقابله با قاچاق سوخت با هدف جلوگیری از هدر رفت 
سرمایه ملی، در محله نخل ناخدا شهرستان بندرعباس 

اجرا شد.
وی افزود: دراین طــرح ضربتی مقدارتقریبی 6۰ هزار 
لیتر ســوخت قاچاق به ارزش 2میلیارد و 2۰۰ میلیون 
ریــال، تخریب بیــش از ۱۰ باب محــل نگهداری و 
دپوی ســوخت  و همچنیــن ۷6 مخــزن نگهداری 
 ســوخت در محل به علت عدم امکان جاجایی معدوم

گردید.
این مقام انتظامی اســتان با اشــاره به سایر موفقیت 
های حاصله از اجرای این طرح منســجم پلیسی ، به 
دستگیری سارق حین ســرقت با کشف یک دستگاه 
موتورسیکلت مســروقه و توقیف یک دستگاه خودرو 
دارای دستور توقیف از سوی مراجع قضایی اشاره کرد.

فرمانده انتظامی اســتان هرمزگان خاطر نشــان کرد: 
ســارق دستگیر شــده با تشــکیل پرونده به دستگاه 
قضائــی معرفی و تــلاش مأموران برای شناســایی 
 و دســتگیری ســایر متهمان قاچاق ســوخت ادامه

دارد.
این مقام ارشد انتظامی استان با تاکید بر جدیت پلیس 
در اجرای مســتمر طرح های پاک سازی مناطق آلوده 
و جرم خیز در جای جای اســتان، از عموم شهروندان 
و مردم قدرشــناس استان خواست در صورت مشاهده 
و یا اطــلاع از هرگونه دپو و یا قاچاق کالا، ســوخت 
و مــواد مخدر مراتب را از طریق ســامانه تلفنی مرکز 
فوریت های پلیســی ۱۱۰ اطلاع دهند تا در کمترین 
زمان ممکن نسبت به شناسایی و دستگیری مجرمان 

اقدام گردد.

 شناسایی گازوئیل قاچاق
 در بندرعباس 

   حوادث 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان گفت: با استقرار 
تیم های کنترل و نظارت بر توزیع ســوخت در ۱6 
جایگاه و پمپ بنزین بندرعباس در طول ۱۱ روز از 
قاچاق بیش از 2 میلیون و ۴۰۰ هزار لیتر ســوخت 

به ارزش 8۵ ملیارد تومان جلوگیری شده است.
به گــزارش ندای هرمزگان، مجتبــی قهرمانی با 
اشــاره به تدبیر جدید دســتگاه قضایی این استان 
بــرای جلوگیری از معطلی مــردم در جایگاه های 
ســوخت، گفت: بر این اســاس از 22 مهرماه، تیم 
هــای کنترل و نظارت بر توزیع ســوخت شــامل 
نمایندگانی از دســتگاه قضایی، پلیس، کارشناسان 
شرکت پخش فرآورده های نفتی، اعضای تیم های 
مهندسی جایگاه ها و کارشناسان فناوری اطلاعات 
در ۱6 جایگاه و پمپ بنزین سطح شهر بندرعباس، 

مستقر شده اند. 
وی افــزود: در نتیجه ثبت اطلاعات اشــخاص و 
خودروهای دریافت کننده ســوخت در سیســتم و 

پس از ارزیابی
 کارشناســان شــرکت پخش فرآورده های نفتی 
مشخص شده است که از یازده روز گذشته تاکنون 
و پس از اســتقرار تیم های کنتــرل و نظارت در 
جایــگاه ها و پمپ بنزین ها، حجم قابل توجهی از 

مصرف روزانه سوخت کاهش یافته است.
قهرمانی همچنین تصریــح کرد: در نتیجه اجرای 
طرح نظارت و پایش توزیع ســوخت در ۱6 جایگاه 
و پمپ بنزین مرکز استان هرمزگان فقط در طول 
یــازده روز از قاچاق 2 میلیــون و ۴36 هزار لیتر 
سوخت نســبت به دوره مشابه به ارزش 8۵ ملیارد 

تومان نیز پیشگیری شده است.

وی تأکید کرد: با مقایســه ایــن اعداد و ارقام می 
توان دریافت کــه حجم تاراج امــوال عمومی از 
طریق قاچاق سوخت در بیش از ۱۷۰ جایگاه استان 
هرمزگان در طول ماه و سال چه ضربه مهلکی به 

اقتصاد کشور وارد می کند.
وی در ادامه ضمن تشــکر و قدردانــی از اهتمام 
اســتاندار هرمزگان و ادارات و دستگاه های مرتبط 
اجرایی به علت حساســیت شــان در جلوگیری از 
تاراج اموال عمومی و جلوگیری از قاچاق سوخت، 
گفت: یکی از اقدامات بسیار مهم استاندار هرمزگان 
موضع گیری صریح ایشان بر علیه قاچاق سوخت 
اســت که سبب شده است دســتگاه های متولی و 
ضابطین نیز با قوت قلب هرچه بیشتر در این مسیر 
وارد شــوند و برای جلوگیری از آن چاره اندیشی و 

اقدام کنند.

رئیس کل دادگستری هرمزگان همچنین با اشاره 
به اینکه برای موفقیــت در اجرای طرح کنترل و 
نظارت بر توزیع ســوخت مثل همیشه به همکاری 
و حمایت مردم نیازمندیم، خاطرنشان کرد: اجرای 
موفق این طرح علاوه بر کاهش شلوغی و ازدحام 
در جایگاه های سوخت در جهت جلوگیری از تاراج 
امــوال عمومی، ایمنی جاده  ها و کاهش تصادفات 
مرگبار ناشی از تردد خودروهای قاچاقچیان سوخت 

نیز بسیار تأثیرگذار خواهد بود.

جلوی بیش از دو میلیون لیتر سوخت قاچاق با استقرار تیم نظارتی جلوی بیش از دو میلیون لیتر سوخت قاچاق با استقرار تیم نظارتی 
دستگاه قضا گرفته شددستگاه قضا گرفته شد



خبر

یکــی از فعالان اجتماعی غرب اســتان خواهان نظارت 
جدی بر اصناف  بندر چارک شد.

به گزارش ندای هرمزگان، احمد قائدی نجات از فعالان 
اجتماعی بخش شیبکوه  بندرلنگه خواهان نظارت جدی 

بر اصناف این شهر ساحلی شد.
قائدی گفت: گران فروشی در اصناف بندر چارک مشهود 
اســت بطوریکه تفاوت قیمت های مصوب شده با دیگر 
شهرســتان های همجــوار دیده می شــود و این بدان 
معناست که نظارت بازرسین تعزیرات در این حوزه کاملا 

احساس می شود .
وی  افــزود: وقتی برخی کالاها و خدمات در بندر چارک 
به صورت رســمی و مصوب شده  گران تر از دیگر نقاط 
است باید از ســازمان تعزیرات استان درخواست کرد که 
لااقل هفته ای یکبار بازرســین خــود را به بندر چارک 

اعزام کند .
بندر چارک مبدا سفرهای دریایی به جزیره کیش است و 
تردد در این شهر کوچک بیش تر به چشم می آید از این 
رو ضرورت دارد در بحث برخورد با گران  فروشی نظارت 

بیشتری انجام شود .
قائدی بیان داشــت: طبق اعلام مدیر کل دادگســتری 
اســتان در هرمزگان ۹ تیم بازرســی متشکل از قضات 
دادسرا، تعزیرات، اتاق اصناف و جهاد کشاورزی و صمت 
برای رصد بازار تشکیل شده که نتایج بسیار خوبی داشته 
است لذا  با توجه تأکید رئیس کل دادگستری هرمزگان 
بر جلوگیری از تخلف اصناف با افزایش شــعب تعزیرات 
صنفی، امیــد داریم این خدمت مهم شــامل حال بندر 

چارک هم بشود.

اگر بخواهیم خیلی خلاصه به جاده ی جاسک به میناب 
اشاره کنیم در یک کلام محرومیت واقعی در حوزه حمل 

و نقل و زیر ساخت جاده ای است .
بــه گزارش ندای هرمزگان، جــاده ی کم عرضی که از 
مســیر توسعه کرویدر بزرگ خوزســتان به چابهار غافل 
مانده است، جاده ای که باید میزبان توسعه مکران باشد 

اما عملا میزبان حوداث طبیعی و غیر طبیعی است .
در این شرایط فعالان سیاسی و اجتماعی جاسک خواهان 
توجه حداقلی و تکمیل پل های آبنمای این جاده هستند 
تا در هنگام بارندگی لااقل بیماران اورژانســی  پشــت 

سیلاب گرفتار ناتوانی مسئولان  نشوند .
به گزارش نــدای هرمزگان هرمزگان ،فعالان  اجتماعی 
شــرق اســتان خواهان تکمیل پل های نیم کاره مسیر 

جاسک به میناب هستند .
به گفته علی جلالی جاســکی فعال سیاســی و مسئول 
حزب همت شهرســتان جاســک، پل هــای نیمه کاره  
آبنمای روســتاهای کوئیک و باغان در محور جاسک به 
میناب در مواقع بارندگی دچار ســیلاب شده و عملا این 

مسیر بسته می شود .
علی جلالی جاســکی با بیان اینکه جاده بندرجاســک 
بــه میناب یکی از جاده های مهــم و ترانزیتی و پرتردد 
است گفت: در مواقع بارندگی مسیر اصلی این شهرستان 
بخاطر ســیلاب رودخانه های کوئیک و بهمدی  بسته 
می شود  و مردم ساعت ها برای تردد  منتظر می مانند.

وی افــزود: این معضل را  بارها به مســئولین امر  گفته 
ایم اما با گذشت۶ سال هنوز پل های آبنما تکمیل نشده  
به نحوی که تردد حتی  برای موضوعات اورژانسی مثل 

انتقال بیمار هم عملا ناممکن می شود. 
جلالی خاطر نشان کرد با توجه به هشدارهای هواشناسی 
در نیمه دوم آبان سال جاری و با در نظر گرفتن  وضعیت 
پل های نیمه کاره این محور احتمالا مثل ســالهای قبل  
تردد در هنگام بارش برای مردم در شهرســتان بحرانی 
خواهد شد لذا از اســتاندار محترم و مسئولین امر انتظار 
داریم در خصوص وضعیت پل های نیمه کاره در بخش 
مرکزی شهرســتان  چاره اندیشی نمایند و برای تکمیل 

آن اقدام کنند.

ندای هرمزگان - گروه خبر 

رئیس اداره حقوقی کمیته امداد استان هرمزگان از ارائه 
یک هزار و 2۶5 خدمت حقوقــی رایگان به مددجویان 

تحت حمایت این نهاد خبر داد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، رضا احمــدی طیفکانی، 
رئیس اداره حقوقی و امور نمایندگان کمیته امداد استان 
هرمزگان در این خصوص اظهار داشــت: کمیته امداد با 
ارائه مشاوره های حقوقی و کلاس های آموزشی آشنایی 
با امور حقوقی و قضایی به مددجویان از بروز مشــکلات 

بین خانواده  ها جلوگیری می کند.

?....... وحید حاج سعیدی
بدون تعارف کار صــواب و کمک کردن به دیگران یا به 
قول معروف گرفتن یک سر طناب عین اخلاقیات است و 
هر کس در این مســیر گام بردارد بازی دو سر برد را برده 
اســت. )به برجام تیکه نینداختیم! این یک ضرب المثل 
قدیمی اســت( حقیقت امر امروز قصد داریم اگر ریا نباشد 
باری از روی دوش خســته و زخمــی آموزش و پرورش 
برداریم و دعای خیر وزیر و اذناب اش را توشه راه سازیم. 
بالاخره از قدیم هم گفته اند »از هر دیگی نواله ای خوش 

باشد«
حقیقــت امر از وزیر آموزش و پرورش و ســایر دســت 
اندرکاران مقوله آموزش پنهان نیســت از شما چه پنهان 
،کفگیر آموزش و پرورش این سال ها بدجور به ته دیگ 
خورده اســت تا جایی که عین دوران جنگ همه معلمان 
بازنشسته ، بیمار، دانشجو معلم، سرباز معلم و ... را بسیج 
کــرده اند تا فقــط کلاس های درس پر شــوند. از آن 
طــرف بودجه هم به قول برو بچه های فرهنگســتان به 
مقدار کمینه رســیده است و سرانه دانش آموزی، سهیمه 
شیر مدارس، بسیاری از مســابقات ورزشی، همایش ها، 
جشنواره ها، نشریات، جوایز، برنامه ها و ... فله ای حذف 
شــده اند. برخی کلاس ها هنوز معلم ندارند و در برخی 
دیگران 40 دانش آموز در صفوف فشرده و دشمن شکن، 
روی ســر و کول هم در حال تلمذ علوم مختلفه هستند! 
فلذا دوســتان در تلاش هستند فعلًا این کشتی بی لنگر 
غرق نشــود و اصلًا بحث به سر منزل مقصود رسیدن یا 

نرسیدن نیست!
از آنجا که حقیر ســال ها در این سیستم مشغول تدریس 
بودیم و به قولی از سوراخ سمبه های این سیستم آگاهی 
داریم یک پیشــنهاد سوفسطایی و فلک فرسا برای برون 
رفت دائمی این وزارتخانه ارائه می کنیم، علی برکت الله:

در حــال حاضر تقریباً 15 میلیون دانــش آموز داریم که 
در 100 هزار مدرســه درس مــی خوانند که نیمی از این 
مدارس فرسوده و در خوشبینانه ترین حالت غیر استاندارد 
هســتند. با این حجم دانش آموز و فضای آموزشی، تنها 
راه حل دائمی مشکل آموزش و پرورش، زوج و فرد کردن 
مدارس است تا پســران روزهای زوج به مدرسه بروند و 
دختران هم روز های فرد. در واقع ســاعات تدریس را به 
جای ۶ ســاعت در روز به 8 ساعت افزایش می دهیم و 
۶ ســاعت کســری را هم می توانیم با حذف دروس کم 
اهمیت تر مثل زبان انگلیســی، ریاضی، فیزیک و شیمی 
و علوم جبران کنیم یا روی کمک دوســتانی نظیر گاج و 
قلم چی و اپلیکیشن شاد حساب کنیم! با این رویکرد تنها 
نیاز به 50 هزار مدرســه داریم و با فروش مدارس مازاد 
می توانیم این 50 هزار مدرســه را حسابی تجهیز کنیم و 
به جای بخاری های نفتی بخاری تابشــی بیاوریم و همه 
تخته ها را هوشــمند سازی کنیم و مدارس را هم نو نوار 
کنیم و معلم تازه نفس اســتخدام کنیم. مشکل سرانه و 
شــیر و ســایر مخلفات مدارس هم خود به خود حل می 
شــود. چون در روز به جای 15 میلیون وعده شــیر فقط 
7 میلیون وعده شــیر نیاز است. کاهش ترافیک و صرفه 
جویی در مصرف ســوخت و آب و برق و گاز و ... هم از 
دیگر مزایای این طرح غنی سازی شده است! از طرفی با 
کاهش ســاعات تدریس از 30 به 24 مشکل کمبود دبیر 
هم دیگر احســاس نمی شود و دانش آموزان در مدارس 
تر و تمیز با معلمان شــاد و ســرحال به تلمذ دروس می 
پردازند! تا طرح سوفسطایی و مارمالاد شده بعدی، ایام به 

کام ... روزگارتان ارغوانی ...

ندای هرمزگان - جابر صداقت 
طرح قرآنی آموزش نوین قرآن کریم طرح بشری از 1۶- 

18 آذر در منطقه آزاد قشم برگزار می شود.
به گــزارش ندای هرمــزگان، صالحــه ایرانمنش مدیر 
فرهنگ وارشــاد اسلامی قشــم افزود: این دوره یکی از 
معتبرترین دوره های آموزش مربیگری قرآن کریم اســت 
که در آن نوین تریــن روش های آموزش قرآن به مربیان 
استان آموزش داده می شــود و فرصتی بسیار مهم برای 

ارتقای حوزه آموزش قرآن کریم خواهد بود.
هدف اصلی این طرح ســر و ســامان بخشــیدن به امر 
قرائت قرآن بر اســاس استانداردهای بین المللی اسلامی 
و هدایت و قرار دادن آن در مسیر صحیح و پذیرفته شده 

توسط علمای این علم است.
 صالحه ایرانمنش افزود آموزش قرآن به ســبک رسول 
اکــرم، صلــی الله علیه و آلــه و ســلم، آکادمیک کردن 
آموزش قرآن، اســتاندارد کردن محتوا و مطالب آموزشی، 
ساده سازی آموزش قرائت قرآن کریم، آموزش قابل درک 
برای همه اقشار جامعه و همچنین پرورش افراد با سطح 
علمی و آموزشــی بالا جهت فعالیت در امــور قرآنی، را 

مهمترین اهداف این طرح است.
موسســه قرآن و عتــرت فاطمه الزهــرا )س( با حمایت 
معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
و اداره فرهنگ و ارشاد اســلامی قشم مجری برگزاری 
این طرح اســت و علاقه مندان به مشارکت در این دوره 
می توانند با مراجعه به ســامانه جامع مدیریت امور قرآنی 
)حمد( و یا از طریق تماس با موسســه فاطمه الزهرا قشم  
به شماره 07۶35241512 نسبت به این مهم اقدام کنند.

"......کاظم  گلخنی   گپون
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طرح بشری در قشم برگزار می شود  

شهرستان
    

ارائه 1265 خدمت حقوقی رایگان به 
مددجویان هرمزگانی

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمــزگان گفت: عملیات 
احداث ۶5 پروژه آبرسانی هرمزگان با هدف تامین نیازهای آب 

شرب مشترکین، تکمیل و آماده بهره برداری است.
بــه گزارش ندای هرمزگان، عبدالحمید حمزه پور با بیان اینکه 
با بهره برداری از این پروژه ها، 4 شــهر و 122 روستا از اجرای 
آن متاثر می شــوند، افزود: این پروژه ها که با اعتباری بالغ بر 
2۶ هزار و 182 میلیارد ریال احداث شــده است باعث خواهد 
شد تا نیاز آبی جمعیتی بالغ بر 405 هزار و 5۹0 نفر بهبود یابد.

این پروژه ها مشــتمل بر اجــرای 42۶ کیلومتر خط انتقال و بــه گفته وی، حجم عملیات اجرایی انجام شــده برای تکمیل 

488 کیلومتر شــبکه توزیع، احداث و بازسازی 5۹ باب مخزن 
با ظرفیت ۶0 هزار متر مکعب، احداث 1۹ باب ایســتگاه پمپاژ، 

حفر و تجهیز 1۹ حلقه چاه و بازسازی 7 دهنه چشمه است. 
حمزه پور همچنین از احداث ۶ سایت تاسیسات شیرین سازی 
خبر داد که با سرمایه گذاری 5 هزار و 700 میلیارد ریالی بخش 

خصوصی تکمیل و یا در حال اجراست.
مدیرعامل آبفا ضمن قدردانی از حمایت های استاندار هرمزگان 
در تکمیل پروژه های آبرســانی، پیش بینی کرد: این پروژه ها 
به همراه دیگر پروژه های آب و فاضلاب در ســفر پیش روی 

ریاست جمهوری به هرمزگان مورد بهره برداری قرار گیرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

65 پروژه آبرسانی هرمزگان آماده بهره برداری است

به فکر پل های نیمه کاره محور جاسک 
به میناب باشید 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی  

معــاون دریایی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان، تعداد عملیات راهنمایی کشتی ها در 
بنادر این استان را از ابتدای سال جاری تاکنون 

هفت  هزار و 10 مورد اعلام کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان، اســماعیل مکی  
زاده افزود: از ابتدای ســال جــاری تا کنون 
هفت هزارو 10 مورد عملیات ایمن راهنمایی 
کشــتی ها شــامل پهلودهی، جداســازی و 
جابه جایی شــناورها با ایمنی کامل به صورت 

شبانه روزی انجام شد. 

وی ادامــه داد: همچنیــن عملیات های ویژه 
 ،)STS( مانند عملیات کشــتی به کشــتی
عملیات داکینگ و آنداکینگ)به آب اندازی و 
از آب گیری( شــناور از جمله تانکرهای غول 
پیکر در مجتمع کشتی سازی از دیگر اقداماتی 
بوده که در این مدت توسط 3۶ راهنما انجام 

شده است.
معــاون دریایی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان با اشــاره به اهمیــت کار راهنماها 
در ارتقا ایمنی شــناورها بیان کرد: راهنمایان 
از نیروهای کلیدی و پیشــگام ســازمان در 

عرصه دریا بوده که دانش و تجربه آنان باعث 
دلگرمی و اطمینان فرماندهان کشــتی های 

درحال رفت و آمد به بنادر است.
به گفته مکی زاده، درحال حاضر اداره کل بنادر 

و دریانوردی هرمزگان دارای 37 راهنما شامل 
14 نفر راهنمای ارشــد، هفت نفر راهنمایان 
درجه یک، ۹ نفر راهنمــای درجه 2 و ۶ نفر 

درجه سه است.
تسلط در امر ناوبری و مانور انواع کشتی ها در 
ابعاد مختلف و شــناخت پارامترهای تاثیرگذار 
محیطی از جمله اعماق، جریان های آبی، باد، 
عارضه هــای طبیعی و مصنوعی و تاثیر آن ها 
بر رفتار کشتی از جمله خصوصیات راهنمایان 
کشــتی ها بوده که دســتیابی به آن مستلزم 

سال ها تجربه در این شغل است.

ثبت بیش از هفت هزار عملیات راهنمایی کشتی ها در بنادر هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر 

رضا اوژنــد رئیس اداره فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی شهرســتان بندرلنگه از برگزاری 
دوره آموزش عکاسی در شهرستان، همزمان 
در شهر بندرکنگ و روستای گزیر خبر داد.

به گزارش ندای هرمزگان، اوژند رئیس اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان بندرلنگه 

در حاشیه این دوره بیان داشت: سوژه یابی 
عکاسی و نگاه خلاقانه یک عکاس در این 
دوره به طور ویژه مورد بحث و آموزش قرار 

گرفت.
وی همچنیــن با تاکید بر هــدف برگزاری 
این دوره تصریح کرد: بــا توجه بر اهمیت 
ارتقــای فنی و مهارتی اصحــاب هنر، این 

دوره با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی هرمزگان با تدریس خوبیار سالاری 
از پیشکسوتان عرصه فیلم و عکس استان، 

برگزار شد.
گفتنی اســت، ایــن دوره در ســالن الغدیر 
بندرکنگ و فرهنگسرای نخل روستای گزیر 
برگزار گردید.بــا حضور هنرمندان جوان این شهرســتان 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییس اداره نظارت بر ساخت راه های فرعی 
و روستایی اداره کل حمل و نقل و راهداری 
هرمــزگان گفت: درحــال حاضر 84 درصد 
جمعیت روســتاهای بــالای 20 خانوار این 
اســتان از راه مناسب و آســفالت برخوردار 

هستند.
به گــزارش ندای هرمــزگان، میثم نوبانی 
افزود: یک هزار و 331 روســتای هرمزگان 

بالای 20 خانوار جمعیــت دارد که تاکنون 
راه یک هزار و 104 روســتای آن آســفالت 

شده است.
وی بیــان کرد: اســتان هرمــزگان دارای 
یک هزار و 712 روستا و آبادی دارای سکنه 
زیر و بــالای 20 خانوار اســت که تاکنون 
راه روســتایی یک هزار و 1۹0 روستای آن، 

آسفالت شده است.
این مســوول بااشاره به اینکه طول راه های 

روســتایی هرمزگان در مجمــوع ۹ هزار و 
۹38 کیلومتر است، اظهار کرد: از این میزان 
۶ هزار و 8۶4 کیلومتر راه روســتایی بالای 

20 خانوار بوده که در حال حاضر آســفالت 
پنج هزار و 4۹۹ کیلومتر آن انجام شده است.

نوبانــی یادآورشــد: آســفالت3۹0 کیلومتر 
از ایــن راه هــای روســتایی بــالای 20 
 خانــوار در دولــت ســیزدهم انجام شــده

است.
گفتنی است، اســتان هرمزگان در مجموع 
دارای 34 کیلومتــر آزاد راه ،777 کیلومتــر 
بزرگراه، ۶23 کیلومتر راه اصلی و سه هزار 
و 202 کیلومتــر نیز راه شــریانی و فرعی 
 و ۹ هــزار و ۹38 کیلومتــر راه روســتایی

است.

برگزاری دوره آموزش عکاسی در شهرستان بندرلنگه

۸۴ درصد جمعیت روستاهای هرمزگان از راه آسفالته بهره مند شدند

 نظــر بــه اینکــه آقای حســن خانــگاه فرزنــد عبداله ســبق تصرفــات ملکی بــه مســاحت تقریبــی 784 مترمربــع با کاربــری زراعــی واقع در نقاشــه
می باشــند بدینوســیله اعلام می گردد در صورتی که اشــخاص حقیقی و حقوقی نســبت به ملک مورد آگهی هرگونه حق یا حقوقی داشــته بایستی ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند و یا مدرک مثبته مالکیتی رســمی به مدیریت املاک و مســتغلات ســازمان 
 منطقه آزاد قشــم تســلیم نماید. بدیهی اســت در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر یا وصول اعتراض بدون مدارک مثبته مالکیتی اقدام بعدی صورت

پذیرد.

داریوش جهان بین سرپرست مدیریت املاک و مستغلات

نظر به اینکه آقای مصطفی / حمزه ئی ماشــاری فرزند محمد به اســتناد دو فقره استشــهادیه محلی بوارده شماره 140202155741000441 مورخ 1402/05/22 مدعیست که سند 
مالکیــت ششــدانگ یک قطعه خانه به پلاک ثبتی 1221 فرعــی از 50۶2 اصلی ، واقع در بخش 01 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک ناحیه یک بندرعباس به مســاحت 121.8 متر مربع 
بشــماره چاپی 153142 سری الف ســال ۹7 با شماره دفتر الکترونیکی 13۹72032313۶00۶2۶0 بنام آقای مصطفی / حمزه ئی ماشاری فرزند محمد شماره شناسنامه 2742 تاریخ 
تولد 13۶4/0۹/18 صادره از بندرعباس دارای شماره ملی 33۹2۶4۹481 ثبت و سند مالکیت صادر گردیده است که به علت اسباب کشی مفقود گردیده تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی نموده ؛ لذا اســتناد ماده 120 آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوســیله اعلام می شود هر کس مدعی انجام معامله نسبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در 
نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات 

اقدام می گردد . 1402/273 م الف 
تاریخ انتشار : 1402/08/08

ابوالحسن دستوری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس - منطقه یک 

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
رئیس پلیــس آگاهی اســتان هرمزگان از 
شناسایی و دســتگیری 82 سارق و کشف 
 ۶0 فقره ســرقت در ســطح اســتان خبر 

داد. 
به گــزارش نــدای هرمزگان، ســرهنگ 
مقابله  عبدالمجیــد کرمــی گفت: طــرح 
با ســارقین و اســترداد اموال مســروقه به 
مالباختــگان با انجــام تحقیقــات میداني 
گسترده و با شناسایي محکومین متواري و 
تحت تعقیب، به صورت متمرکز با مشارکت 
پلیــس هــاي تخصصي وتجســس کوپ 

درسطح استان به مرحله اجرا در آمد.

وی افزود: مأموران اداره مبارزه با ســرقت 
پلیــس آگاهی بــا مشــارکت پلیس های 
تخصصــی و تجســس کــوپ بــا تلاش 
شــبانه روزی، گشــت زنــی هــای غیر 
محســوس و بهــره گیری از شــیوه های 
پلیســی، 82 نفر از ســارقان را شناســایی 
 و بــا اقدامــات ضربتــی آنان را دســتگیر 

کردند.
ســرهنگ کرمــی تصریح کــرد: متهمان 
دستگیر شــده در بازجویی و تحقیقات اولیه 
منکر جرم ارتکابی شــده که پس از مواجهه 
شــدن با ادلــه و مدارک کافــی و مواجهه 
حضــوری با تعــدادی از مالباختگان لب به 

اعتراف گشوده و تاکنون به ۶0 فقره سرقت  
اعتراف کردند.

رئیس پلیس آگاهی هرمزگان با اشــاره به 
اینکه اغلب ایــن قبیل متهمــان به دلیل 
اعتیاد شــدید دست به ســرقت های خرد 
می زنند و اموال مســروقه را برای خرید و 
مصرف مواد مخدر به ضایعاتی می فروشند، 
خاطرنشان کرد: شهروندان هرگونه فعالیت 
مجرمانه توســط ســارقان و افــراد قانون 
گریــز را از طریــق تلفن 110 بــه پلیس 
اطــلاع تا در کمترین زمان ممکن نســبت 
 به شناســایی و دســتگیری مجرمان اقدام

شود.

دستگیری ۸2 سارق و کشف 60 فقره انواع سرقت در هرمزگان 



فرهنگ

در ســطح شهر قدم می زدم و در به در دنبال سوژه برای 
ســتون روزانــه ی روزنامه بودم. پــس از دقایقی خدا را 
شکر ســوژه با پای خودش )عذر می خواهم با چرخ های 
خودش!( آمد و با ناز و کرشــمه، خیلی یــواش از کنارم 

عبور کرد.
بله دوستان، ســوژه ی مورد نظر وانت ســفیدرنگی بود 
که پشــت آن نوشــته بودند:»وانت تلفنی همراه با کارگر 
مجرد!« جالب بود. شماره تلفن طرفِ  مجرد را هم نوشته 

بود!
سوژه چند متر جلوتر پارک کرد.

پس از کمی دقت متوجه شدم که مجرد، در اصل مجرب 
بوده که، آدم خوش ذوق و شــیر پاستوریزه خورده ای که 
قطعاً حرفی برای گفتن داشــته در یک اقدام اســتادانه و 
احتمالًا مخفیانه ، حرف) ب ( بی زبان را بدل به ) د( کرده 
اســت. آن آدم بدین سیاق، خواسته مشکل جوانان را حل 
کند که از پرتو این اقدام سوژه این بنده خدا هم جور شد.

این که از قدیم گفته اند از این ســتون به آن ستون)واقعاً 
کدوم ستون؟!( فرج است، پر بیراه نگفته اند.

 
 

کتاب »ایران و همســایگانش« درباره روابط دیپلماتیک 
ایران با بریتانیا، ترکیه و روســیه نوشــته فریدون آدمیت 
با ترجمه شــفق سعد توسط نشــر نو منتشر و راهی بازار 

نشر شد.
به گزارش خبرنگار مهر، کتاب »ایران و همســایگانش؛ 
روابــط دیپلماتیک ایران بــا بریتانیا و ترکیه و روســیه 
)۱۸۳۰_۱۸۱۵(« نوشته فریدون آدمیت به تازگی با ترجمه 
شــفق سعد توسط نشر نو منتشــر و راهی بازار نشر شده 

است.
فریدون آدمیت نویسنده این کتاب، متولد ۱۲۹۹ و درگذشته 
به  ســال ۱۳۸۷ به عنوان تاریخ نگاری شناخته شده معروف 
استکه تاریخ را یک رشته تخصصی و تحلیلی می دانست و 
این دیدگاه را هم ترویج می کرد. او در سال ۱۳۱۹، زمانی 
که هنوز دانشــجو بود، به اســتخدام وزارت امور خارجه 
ایران درآمد. سال ۱۳۲۱ از دانشکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشگاه تهران فارغ التحصیل شد و رساله کارشناسی اش، 
پایه و اســاس نخســتین و پرآوازه تریــن کتابش یعنی 
»امیرکبیر و ایران« شد. در برهه بعدی زندگی، آدمیت به 
سفارت ایران در لندن اعزام شد و همزمان با کار در پست 
دبیری سفارت ایران، در مدرسه علوم اقتصادی و سیاسی 
لندن تحصیل کرد و مدرک دکترا گرفت. کتاب »ایران و 

همسایگانش« ترجمه فارسی رساله دکترای اوست.
مولف در این کتاب، تلاش کرده در این اثر تلاش شــده 
تا روابط دیپلماتیک ایران را در ســال هایی بررســی کند 
که تســلط سیاســی، اقتصادی و اســتراتژیک روسیه در 
شــمال، و برتری بریتانیا در جنوب ایران تثبیت شده بود 
و گشایشــی در امر خاتمه به مشاجرات طولانی مدت بین 
ترکیه و ایران به چشــم آمد. بازه زمانی مورد نظر آدمیت 
هم در این بررســی، بازه پانزده ساله ۱۸۱۵ تا ۱۸۳۰ است 
که در تاریخ ایران اهمیت دارد. در آن سال ها روسیه برای 
گسترش سلطه خود بر قفقاز و این سوی رود ارس تلاش 
می کــرد، بریتانیا دنبال برتری در خلیج فارس بود و ایران 
در آخرین نبردهای ازپیش باختــه برای تأمین منافع خود 

دست و پا می زد.
علت آن که آدمیت برهه زمانی مورد اشاره را مورد بررسی 
قرار داده، این است که با وجود اهمیت تاریخی این مقطع، 
تحقیقات علمی از دیدگاه تاریخ دیپلماسی به ندرت درباره 
آن انجــام شــده اند. او می گوید عهدنامه شــیراز، که در 
رابطه با مســأله جزیره بحرین اهمیتی فــراوان دارد، در 
آثــار هیچ یک از مؤلفان معاصر یا آثــار جنبی مورد توجه 
قرار نگرفته؛ هرچند دیپلماســی بریتانیا در مورد بحرین از 
همان زمان دچار تحول شد و این سیاست هنوز هم باعث 

مناقشه مستمر ایران و انگلستان بوده است.
دهه سوم قرن نوزدهم شاهد تغییرات بنیادین در وضعیت 
قفقاز و دریای خزر و خلیج فارس بود، که هریک به ترتیب 
تبدیل به اســتانی از روسیه، دریاچه ای در تملکّ روسیه و 
دریایی تحت ســلطه بریتانیا شدند. به علاوه، در آن دورهٔ 
زمانــی رقابت ایران و ترکیه بــرای آخرین بار به برخورد 
نظامی انجامید و سپس نخستین تلاش ها برای حل علل 
درگیری های مکرر ســابق صورت گرفت که باعث شــد 
مرحله ای جدید در روابط بین دو همسایه بر اساس تفاهم 
بیشتر آغاز شود؛ دورانی که ژئوپلتیک منطقه شکل گرفت 

و تاثیراتش تا امروز قابل مشاهده اند.
فریدون آدمیت برای نوشتن این پایان نامه و سپس کتاب، 
از منابع دســت اول بایگانی های ایران و خــارج از ایران 
استفاده کرده است. او در این راه، اسناد را به ترتیب اهمیت 

دسته بندی کرده است.
»ایران و همسایگانش« ۴ بخش اصلی دارد که به ترتیب 
عبارت اند از: »بخــش اول«، »بخش دوم: روابط ایران_

روسیه«، »بخش ســوم: روابط ایران_ترکیه« و »بخش 
چهارم: خلیج فارس در روابط ایران_بریتانیا«.

این  کتاب با ۳۲۳ صفحه، شــمارگان هزار و ۱۰۰ نسخه و 
قیمت ۲۹۰ هزار تومان منتشر شده است.

ادامه از شماره 4266
نویســندگان یونانی همراه اســکندر یا پس ازآن، از این 
سرزمین بانام هایی چون گدروزی یا گِدروزیا یادکرده اند. 
عــلاوه بر این، دیگــر یونانیان نیز به ســرزمین مذکور 
»مــاکای« یا »مــوکای« می گفتند. در کتاب اســتفان 
بیزانســی که از جغرافی دانان یونان است اسم این ایالت 

به شکل »ماکارانه« دیده می شود
 در زمان اســکندر مقدونی، یکی از ســرداران او به نام 
نئارخوس، مأموریت یافت تا ضمن شناســایی ســواحل 
دریای مکران و خلیج فارس بخشــی از لشکر اسکندر را 
به ســلامت به بابل منتقل نماید. »آغاز مســافرت او، از 
سواحل بلوچســتان کنونی صورت پذیرفته و نخست، از 
منطقه گدروزیا )Gedrosia( عبور کرده اند«. نئارخوس، 
در ســفرنامه خویش از ســواحل گدروزیا، به نام سواحل 
ماهی خوران یادکرده است )وثوقی، ۱۳۸۴:۴۳( آنان تنها 

اقوامی بودند که در برابر اسکندر ایستادگی کردند. 
.بارتولد گدروســیا را همان مکران دانسته و معتقد است 
کــه این ولایت، نام خود را از طایفه دروســیایوی گرفته 
و آن طایفه را جزو پارسی ها می داند )بارتولد، ۱۳۵۸:۱6۸ 
-۱۵۸( یونانیان به بخش جنوبی بلوچســتان »اراباه« نیز 

می گفتند.
جغرافی نگاران یونانی بلوچســتان را به سه بخش تقسیم 
کرده بودند. شرقی ترین بخش آن که بین دو رود آرابیس 
و تومروس و از جنوب به دریای اریتره )مکران( قرارگرفته 
بود، اوریتایی یعنی سرزمین اوریتان ها و سرزمین در کنار 
دریای اریتره می گفتند، در ســواحل دریای مکران، کشور 
ایختیوفاجی )ماهیخوران( یا سواحل مکوران و در بخش 
غربی آن گدروزیا )Gedrosia( که شامل نواحی داخلی 
و صحراها و بیابان های دور از ساحل بود، قرار داشت که 
مشتمل بر بلوچستان ایران و بخشی از بلوچستان پاکستان 
بود )Eggermont,۱۹۷۵:6۸(.دیگر نویسندگان یونانی 
نیز توصیف مشابهی از زندگی ماهی خواران سواحل اریترا 
به هنگام بازگشت اسکندر ارایه داده اند و نام این پهنه ی 
آبی را اریترا ذکر کرده اند و از شهرها و بندرگاه های فعال 
حاشــیه ی این دریا ســخن گفته اند. ازجمله می توان به 
شــهرهای ســاحلی ایختیوفاگی به تیزا کوفاس، گوآدل، 
بالوموم، دندروبوسا، کاناسیس، ترواسِا، داگاسیریس اشاره 
کرد. )Smith,۱۸۵۴:۹۸۳(از رودهای منطقه می توان به 
 ،)Hydriacus( ترتیب از غرب به شرق به هیدریاکوس
زورامبوس ))Zorambus، پامانوس Pamanus(( و 
آرابیس اشــاره نمود که بزرگ ترین آن ها این رود بود که 
به دریای مکران می ریخت. )Schmitz,۱۸۵۷:۳6۱( در 
متون دوره ساسانی، نام منطقه منتهی به دریای عمان در 
بخش ایرانی آن »مکران« ذکرشــده و سرکردگی آن به 
شخصی از سوی دولت مرکزی ایران داده شده بود که آن 

شخص لقب »مکران شاه« داشت. 

شاعر و پژوهشگر ادبیات فارسی گفت: زبان فارسی ۷۰۰ 
سال زبان اصلی هند بوده و برای ما بیگانه نیست.

به گزارش خبرنگار مهر، بلرام شــکلا شاعر و پژوهشگر 
ادبیات فارسی در برنامه سلام تهران درباره زبان فارسی 
و ارتباط آن با زبان هندی گفت: من در هندوســتان فوق 
لیســانس زبان و ادبیات فارسی گرفتم و در استاد ادبیات 
سانسکریت هســتم اما از آنجا که زبان فارسی را دوست 
داشــتم آن را مطالعــه کردم. ما باید بدانیــم که با زبان 
فارســی هم ریشه هستیم و زبان هندی و فارسی از یک 
فامیل هستند. به همین دلیل ما به واسطه هم ریشه بودن 

تاریخی با فارسی به آن علاقه داریم.
وی دربــاره یادگیری زبان فارســی افــزود: من رئیس 
مرکــز فرهنگی هند در ســفارت هندوســتان هســتم. 
از نظر من زبان فارســی شــیرین ترین زبان بعد از زبان 
مادی اســت؛ زبان فارســی بــرای ما ماننــد زبان یک 
ایالت دیگر هند آســان اســت. هند ۲۵ زبان رسمی دارد 
که زبان هندی بر همه غالب اســت. زبان فارســی ۷۰۰ 
ســال زبان اصلی هند بــوده و به همین دلیل فارســی 
بــرای ما بیگانه نیســت. تلفظ ایرانیان باعث شــده که 
 مــا هنــد را اینگونه بگوییــم در واقع ما به هند، ســند 

می گوئیم.
او در خصوص ترویج زبان فارســی توسط غالب دهلوی 
گفــت: زمان دهلوی بــا انقراض زبان فارســی در هند 
همزمان بود چرا کــه انگلیس ها به هند نفوذ کرده بودند 
و ســعی در جایگزین کردن زبان خود داشتند. فارسی در 
هندوستان زبانی بیگانه به حساب نمی آید اما در آن زمان 
فارســی یک زبانی دیوانی بود و افراد در ســطوح بالا به 
این زبان شعر می ســرودند و از آنکه می توانستند فارسی 
سخن بگویند به خود می بالیدند. زمانی که انگلیسی ها به 
فارسی فشــار آوردند غالب دهلوی تصمیم گرفت تا تنها 
به زبان فارسی شــعر بگوید. غالب دهلوی در هندوستان 
بســیار معروف اســت چرا که با روحیه هندی ها بســیار 
همخوانــی دارد چــرا که همه به صورت مســالمت آمیز 
زندگــی می کنند. غالــب دهلوی به گفته هــای خود به 
 فارســی می بالید و می گفت زبان فارسی به زندگی رنگ

می دهد.
شــکلا درباره شــعر گویی خود افزود: من در شعر گفتن 
فارســی از غالب دهلــوی و مولانا الهــام می گرفتم و 
همچنین ۱۰۰ غزل مولانا را به زبان هندی ترجمه کردم 
که اولین ترجمه مســتقیم فارسی به هندی بود. پیش از 
این همه ترجمه ها از انگلیســی به هندی ترجمه شــده 

بودند. من بیشتر در غزل شعر گفته ام.

tمرحوم خطیب
س از سخنرانی در یک کرسی آزاداندیشی 
پیرامون فلســفه و فمینیســم بــا یکی از 
مخاطبان که گویــا از گفته ی من به وجد 
آمده بــود و می گفت تا یک هفته شــارژ 
هســتم و سخنان شــما با دیگر طلبه ها از 
شمال تا جنوب فرق می کند؛ وارد صحبت 

شدم.
وقتی تا ماشین مرا همراهی کرد دعوت به 
سوار شــدنش کردم پذیرفت و در میانه ی 

راه ســه نکته را گوشــزد کرد یکی آن که 
کسی نزد مرحوم خطیب، امام جمعه ی اهل 
ســنت در جزیره قشم، آمد و گفت من می 
خواهم سُنی شوم ایشان گفت: پس باید به 
سه سوال من پاسخ دهی اولا مگر خدا دوتا 
شــده؟ دوم این که مگر قرآنی غیر آن که 
داریم نازل شده؟ و سوم این که آیا پیامبری 
غیر از پیامبر اسلام را می شناسی؟ مخاطب 
در مقام پاســخ با گفتن نــه متعجب ماند. 
بنابراین شــیخ گفت پس فرقی بین شیعه 

و سنی نیست. تو سنی شو و من هم شیعه 
می شوم اما نکته ی دوم این که وقتی رضا 
شاه خواست از ایران برود قرارداد واگذاری 
سلطنت به پسرش را در دفتر مرحوم خطیب 
امضا کرد. سومین نکته اش این بود که یک 
روز من در مسجدی در شیراز با دست بسته 
به نماز ایســتاده بودم دو ســه نفر جوان با 
تمســخر گفتند: این عمری است و دم دارد 
پس از اتمام نماز به سراغشان رفتم و گفتم 

من به دنبال یک جرّاح خوب هســتم شما 
ســراغ ندارید؟ آدرس خیابان زند را دادند و 
بعد پرســیدند برای چه کاری می خواهید 
گفتم: می خواهم دمــم را جراحی کنم آن 
سه نفر سرافکنده شدند و گفتند از بچگی به 
ما اینها را یاد داده اند. تو خود حدیث مفصل 

بخوان از این مجمل.

ادامه دارد

  تاریخ نگار
    

      خبر
    

مکران در اعصار قبل از اسلام مکران در اعصار قبل از اسلام 

شکلا مطرح کرد؛

فارسی ۷۰۰ سال زبان اصلی هند 
بوده و برای ما بیگانه نیست

وانت تلفنی همراه با...!
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نکته های نیکو

    کتاب

توسط نشر نو انجام شد؛

چاپ پایان نامه فریدون آدمیت درباره 
رابطه با انگلستان،ترکیه وروسیه

برگزیدگان جشنواره فیلم کوتاه تهران در گفت وگو با ایرنا از 
دغدغه ها و مسائل سینمای کوتاه گفتند.

به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، شامگاه سه  شنبه -۲ آبان 
ماه- چهلمین دوره جشــنواره فیلم کوتاه تهران برگزیدگان 
خود را شــناخت. در این گزارش با برخی از این برگزیدگان 
گفت وگو کردیم و از دغدغه هایشان پرسیدیم. دغدغه هایی 
که از بازگشت برخی از آنان به سینمای کوتاه خبر می داد و 
حاکی از افزایش هزینه های تولید، نسبت به برآوردهایشان 

بود.
نفس انیمیشن این است که دائم از هزینه ها عقب هستید

فاطمه جعفری، برنده بهترین فیلم پویانمایی برای انیمیشن 
»ده ســالگی« از پروســه تولید انیمیشــن گفت: پروســه 
تولید انیمیشــن سخت و زمان بر اســت. استاپ موشن در 
خوشــبینانه ترین حالت برای تولید ســه ســال زمان زمان 
می برد. اگر در ســال ۱۴۰۲ قرار ببندید، در ســال۱۴۰۴ و 
۱۴۰۵ به تدوین و موسیقی می رسید و واقعا هزینه های تولید 

فشار زیادی می اورد.
این کارگردان جوان درباره حوزه تخصصی خود یعنی استاپ 
موشن گفت: کانون پرورش فکری سرمایه گذار کار من بود 

و تنها جایی هم هســت که استودیوی تولید استاپ موشن 
دارد و من نیز باید آنجا کار کنم چرا که اســتاپ موشــن به 
فضای خاصی نیاز دارد که فقط کانون یک استودیوی بزرگ 
برای استاپ موشن دارد. درســت است که از سوی کانون 
حمایت شــدم اما این نفس انیمیشــن است که شما دائم از 

هزینه ها عقب هستید.
کارگردان انیمیشــن »ده سالگی« ادامه داد: من هنوز قالب 
فیلم کوتاه را دوست دارم و احساس میکنم با فیلم کوتاه کار 

دارم شاید روزی فیلم بلند نیز بسازم.
بازگشت به سینمای کوتاه پس از تجربه سینمای بلند

محمد علیزاده فــرد، کارگردان فیلم »شــریف« که برنده 
بهترین فیلم از نگاه ملی شــد گفت: من به فضای فیلم بلند 
رفتم و به فیلم کوتاه برگشتم و همچنان نیز در فضای فیلم 

کوتاه نفس خواهم کشید.
علیــزاده فرد بر جذابیت های مدیوم فیلــم کوتاه تاکید کرد 
و گفت: خلوصی که فیلمســازان و همکاران در فیلم کوتاه 
دارند در فیلم بلند خیلی کمتر اســت. به همین خاطر به این 

فضا بازگشتم.
این کارگردان جــوان که با دخترش برای دریافت جایزه به 

روی سن آمد، پیدا کردن سرمایه را برای فیلم کوتاه مشکل 
دانســت اما افزود: هرچند پیدا کردن سرمایه گذار و برگشت 
ســرمایه در فضای فیلم کوتاه ســخت تر است اما به دلیل 
خلوص نیت و صاف تر بودن فضای ســینمای کوتاه، آن را 

ترجیح می دهم.
به تنها چیزی که از ابتدا فکر نمی کردیم جشنواره بود

محســن مجید پور، تهیه کننده فیلم »شــریف« که جایزه 
بهترین فیلم از نگاه ملی را از آن خود کرد درباره ایده پردازی 
این فیلم گفت: ایده این کار از ســر مزار شهدا به ذهن بنده 
رسید. همیشه فکر میکردم که باید یک محصولی را از خودم 

در حوزه دفاع مقدس ارائه کنم و باری روی دوشم بود.
مجیدپور ادامه داد: به تنها چیزی که فکر نمی کردیم در ابتدا 
جشــنواره بود. بیشتر رسالتی که داشــتیم ذهنمان را درگیر 

کرده بود.
تهیــه کننده فیلم »شــریف« مدیوم فیلم کوتــاه را جایی 
برای ازمون وخطا دانســت و گفــت: بنده ۴ فیلم بلند را نیز 
کارگردانی کرده ام. فیلم کوتاه مختصر و مفید است و مورد 
پســند مردم نیز هســت. به فیلم کوتاه خیلی بیشتر از فیلم 

بلند علاقه مندم.

دغدغه های برگزیدگان جشنواره فیلم کوتاه چیست؟ 

معاهده فرهنگی ۵۰ ســاله ایران و تایلند با 
ایمانی  حضور حجت الاسلام محمدمهدی 
پور رئیس ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 

اسلامی در تایلند به روز رسانی شد.
به گزارش خبرگــزاری مهر، همایش نقش 
سادات علوی در گسترش صلح و همزیستی 
محمدمهدی  الاســلام  با حضور حجــت 
ایمانــی پور رئیــس ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی، سرم ساک پونگ پانیش 
وزیر فرهنگ تایلند، شایاپارن سوک آم دبیر 
دائمی بخش دینــی وزارت فرهنگ تایلند، 
دارونی تاماپودول رئیس بخش بین المللی 
وزارت فرهنگــی تایلند، ســید محمد رضا 
نوبختی ســفیر جمهوری اسلامی ایران در 

تایلند و مهدی زارع رایزن فرهنگی کشــور 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در تایلند در 

این کشور برگزار شد.
در جریان این ســفر حجت الاسلام ایمانی 
پور با سرم ســاک پونگ پانیش، شایاپارن 
ســوک آم و دارونــی تاماپــودول دیدار و 

گفت وگو کرد.
در دیــدار مذکــور هر دو طــرف در مورد 
برگزاری رویدادهای مختلف با هم بحث و 
تبادل نظر کردند. رویداد مهمی که در کنار 
هم برگزار می شود، سال نو ایرانی است که 

مصادف با سال نو تایلندی است.
در این دیدار ســرم ســاک پونــگ پانیش 
ضمن ابراز خرســندی از روابط دو کشــور 

گفت: خیلی خوشــحالم که این بار مقاماتی 
از ایران به ما ســر می زننــد. تایلند و ایران 
بیش از ۴۰۰ ســال رابطه داشته اند، فردی 
که این رابطه را آغاز کــرد، یک ایرانی به 
نام شیخ احمد قمی بود، امیدوارم این دیدار 
اتفاق خوبی باشــد و باعث شود که روابط 

قوی تری ایجاد شود.
در ادامه این دیدار حجت الاســلام ایمانی 
پور گفت: تایلنــد و ایران روابط دیرینه ای 
داشــته اند و ما حدود ۵۰ ســال پیش یک 
معاهده فرهنگی بســته ایم و در این بازدید 
از وزارت فرهنــگ می خواهیــم معاهــده 
قبلی را به روز کنیم. مــا می توانیم در این 
زمینه هایی از جمله تئاتر، فیلم، هنر، صنایع 

دستی، زبان فارســی و زمینه های مناسب 
فرهنگی همکاری کنیم و این نمونه هایی از 
همکاری های خوب دو کشور در زمینه های 

فرهنگی است.
وی افــزود: وزارت فرهنــگ تایلند متولی 
ســطح  در  فرهنگــی  برنامه ریزی هــای 
بین المللی است و ما در قالب انعقاد موافقت 
نامه های فرهنگی در پی گسترش روابط با 
کشــورهای مختلف از جمله کشــور تایلند 
هســتیم. در روزهای اخیر جنایت هایی در 
غرب آسیا اتفاق می افتد که قلب همه مردم 
جهــان را متأثر کرده و هر روز تعداد زیادی 
از کودکان و زنان بی گناه کشته می شوند و 
شما که از اصحاب فرهنگ و از فرهیختگان 
هستید می دانید که صلح به تنهایی راه حل 
مشکل نخواهد بود. صلح در صورتی پایدار 
خواهد بــود که مبتنی بر عدالت باشــد تا 
عدالــت در آن منطقه حاکم نشــود صلح 

پایدار صورت نخواهد گرفت.

با حضور ایمانی پور؛ 

معاهده فرهنگی ۵۰ ساله ایران و تایلند به روزرسانی شد

مدیر انتشارات »هزاره ققنوس« با اشاره به 
انجام مذاکرات ابتدایی بــرای تبادل رایت 
از کشــورهای مختلف، گفت:  ناشــران  با 
نمایشــگاه بین المللی ترکیه می تواند فضای 
با  مناسبی برای برگزاری جلسات حضوری 
ناشــران و مترجمان از کشورهای مختلف 

باشد.
رضــا حاجی آبادی در گفت وگــو با خبرنگار 
کتاب ایرنا درباره چهلمین دوره نمایشــگاه 
بین المللــی کتاب اســتانبول افــزود: این 
نمایشگاه در منطقه توپ  کاپی در استانبول 
برگزار خواهدشــد. این دوره از نمایشــگاه 
بین المللی کتاب استانبول به دلیل همزمانی 
با صدمیــن ســالگرد اســتقلال ترکیه با 

دوره های قبل متفاوت است.
مدیر انتشــارات هزاره ققنوس با اشــاره به 
اینکه نمایشــگاه بین المللی کتاب استانبول 
در این دوره از چند ناشــر در سراسر جهان 
برای شــرکت در نمایشــگاه دعوت کرده 
اســت، ادامه داد: این نمایشــگاه در نتیجه 
همــکاری وزارت فرهنگ ترکیه و مدیرکل 
کتابخانه هــای ترکیــه برگزار خواهدشــد. 
تــا جایی که اطــلاع دارم، از ایران فقط از 
انتشــارات هزاره ققنوس دعوت شده است. 
غیر از بحث نمایشــگاهی ســالن ناشران 
بین المللی)تبــادل حق کپــی( در این دوره 

نمایشگاه، فعال خواهدبود.
وی با اعلام اینکه ناشــران از کشــورهای 
مختلــف پیــش از برگزاری نمایشــگاه با 
یکدیگــر مذاکرات اولیه را انجــام داده اند، 
افزود: ناشــران با راه هــای مختلف با دیگر 

ناشــران از کشــورهای گوناگون در ارتباط 
هســتند، مذاکرات اولیه انجام شده است و 
قرارهای ملاقات برای روزهای نمایشــگاه 
بین المللی کتاب استانبول تنظیم شده است. 
امیــدوارم بتوانم بــه خوبــی از عهده این 
مســئولیت برآیم و نماینده خوبی برای نشر 

ایران باشم.
به گفته حاجی آبــادی، در دعوت نامه ای که 
برای ناشــران فرستاده شــده است، اعلام 
شــده که دوره قبلی نمایشــگاه بین المللی 
استانبول در ســی و نهمین دوره حدود ۷۰۰ 
هزار بازدیدکننده داشته است. این در حالی 
اســت که در بخش بین الملل فقط خرید و 
فروش رایت انجام می شــود و تک فروشی 

کتاب وجود ندارد.
ترجمه و انتشار کتاب فلسفی درباره خیام

حاجی آبادی با تاکید بر اینکه ســال گذشته 
6 عنوان کتاب  را از فلوشــیپ ترکیه برای 
ترجمه به فارســی و انتشــار دریافت کرده 
است، در مثالی توضیح داد: یکی از کتاب ها 
بــا عنوان روایت هایــی از حکیم عمر خیام 
 Şey: Bir Ömer Hayyam(
Anlatısı( نوشــته صادق یالسیزاوچانلار 
و  شــاعر   )Sadık Yalsızuçanlar(
فیلســوف ترکیه ای توســط انتشارات کاپی 
)Kapı Yayınları( منتشــر شده است. 
قرارداد ترجمه این کتاب را بستیم و امیدوارم 
بتوانیم در این نمایشــگاه جلسه مشترکی با 
نویسنده و مترجم برگزار کنیم؛ همواره این 
کار را می کنیم، زیرا دوســت دارم ترجمه از 
کتاب دقیق باشد. در نتیجه جلسه حضوری 

یا مجازی با نویسنده، مترجم کتاب، ناشر و 
ویراستار گذاشته می شود.

به گفته مدیر انتشارات هزاره ققنوس کتابی 
که درباره حکیم عمر خیام است، به مخاطب 
نشــان می دهد که خیام در چه شــرایط و 
روزگاری آن رباعی هــا را ســروده اســت. 
محتوای این کتاب فلســفی و خاطره گونه 
است و فضای خاص و جذابی دارد. نویسنده 

کتاب نگاه تازه ای به اشعار خیام دارد.
او دربــاره اقداماتــی که برای شــرکت در 
چهلمین نمایشــگاه بین المللی کتاب ترکیه 
داد:  توضیــح  اســت،  کرده  برنامه ریــزی 
همچنیــن چند کتاب را از فارســی به زبان 
ترکی استانبولی ترجمه کردیم، با چند ناشر 
برای تبادل حق رایت آن ها مذاکرده کردیم؛ 
برای مثال کتابی با عنوان »پشت چله خانه 
شیخ صفی« توسط انتشارات هزاره ققنوس 
منتشــر و به زبان های آذربایجانی و ترکی 
استانبولی ترجمه شده است. انتشارات قدیم 
گالا در ترکیه می خواهد این کتاب را ترجمه 

و منتشر کند.
او افزود: بــا یک آژانس ادبــی بین المللی 
بــرای معرفی و فروش حق کپی کتاب های 
منتخب انتشــارات هزاره ققنوس به ســایر 
ناشران در دیگر کشورها به تفاهم رسیدیم. 
برنامه ریزی شــده است تا قرارداد رسمی را 
در نمایشگاه اســتانبول تنظیم کنیم. با این 
قرارداد کتاب های انتشــارات هزاره ققنوس 
به اکثر ناشــران و نمایشگاه های بین المللی 

معرفی خواهدشد.
ترجمه  از  شــارجه  اداره کتاب  حمایت 

کتاب های عربی به دیگر زبان ها
حاجی آبــادی درباره کنفرانس ناشــران در 
شــارجه که همزمــان با نمایشــگاه کتاب 
اســتانبول برگزار خواهد شد، توضیح داد: به 
این دلیل که در آن روزها در نمایشگاه کتاب 
اســتانبول حاضر هستم، از همکاران ایرانی 
مســتقر در امارات خواستم تا میز انتشارات 
هزاره ققنوس را از کنفرانس ناشران شارجه 

خالی نگذارند.
مدیر انتشــارات هزاره ققنوس با اشــاره به 
اینکه قریب به ۵۰۰ ناشر و آژانس ادبی در 
شــارجه فعال خواهند بود، افزود: از افرادی 
که از ایران به شــارجه می روند مانند کاظم 
عباس نژاد از بنیاد پژوهش های قرآنی و صفا 
امیری از انتشارات بین المللی براق خواستم 
تا به میز انتشارات هزاره ققنوس هم سری 
بزنند، هر چنــد یکی از همکاران نیز حاضر 

خواهد بود.
به گفته او، تعداد شــرکت کنندگان این این 
دوره کنفرانس ناشــران شارجه بیش از قبل 
است و از ایران هم حدود پنج ناشر و آژانس 
ادبی در این کنفرانس که پیش از نمایشگاه 

کتاب شارجه برگزار می شود، فعال هستند.

چهلمین نمایشگاه کتاب ترکیه، فضایی برای مذاکرات تبادل رایت ناشر ایرانی
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حقوق گمرکی قوطی و در 
آسان باز شو آلومینیومی 

کاهش یافت

جهش قیمت نفت در پی 
نگرانی بازار از وضعیت غزه

رئیس هیات  مدیــره انجمن صنایع غذایی گفت: باید ســازمان غذا یا 
وزارت غذا داشــته باشیم که مســتقل و زیر نظر رئیس جمهوری همه 
امور سیاســت گذاری تا نظارت را انجام دهد. اما متأســفانه در برابر این 
پیشــنهاد مقاومت هایی وجود دارد و هیچ وزارتخانه ای حاضر نیســت 
از حق حاکمیتــی خود کوتاه بیاید. در حقیقت آنهــا تصور می کنند که 
مســئولیت خود را دست می دهند و حاضر نیستند بخشی از وظایف خود 

را واگذار کنند.
محمدحســین عزیزی در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به اینکه یکی از 
فعالیت هــای انجمن علوم و صنایع غذایی ایــران برگزاری کارگاه های 
بازآموزی برای مسئولان فنی کارخانه ها است، گفت: به مسئولان فنی 
کارخانه ها آموزش های لازم داده می شــود تا بر اســاس استانداردها و 
ضوابط تدوین شــده کیفیت محصولات تولیدی کارخانه ها را بررســی 

کنند.
چالش ۲۰ ساله کارفرما و ناظر فنی کارخانه ها

رئیس هیات مدیره انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی در پاسخ به 
اینکه آیا با وجود پرداخت حقوق مســئولان فنی کارخانه توسط مدیران 
همان کارخانه، نظارت این مســئولان از صلاحیت کافی برخوردار است 
و آیا امکان چشم پوشی از تخلف وجود ندارد؟ گفت: این یک چالش ۲۰ 
ساله است. مسئولان فنی از کارخانه ها حقوق می گیرند؛ ولی از آن طرف 
ناظر نیز هستند. سال هاست که مسئولان فنی می گویند صندوقی ایجاد 
شود و کارخانه ها حقوقشان را در آن واریز کنند و سپس از آن صندوق، 
حقوق پرداخت شــود. ولــی همین صندوق هم مشــکلاتی دارد؛ زیرا 
نیازمند هیات مدیره و پرســنل است و تبدیل به سازمان بزرگی می شود 
که بروکراســی زیادی به دنبال خواهد داشت. به طور کل ممکن است 
این صندوق خودش منشأ فساد شــود چون وقتی پول زیادی در جایی 

جمع شود باید نظارت زیادی هم بر آن صورت گیرد.
برندهای بزرگ به دنبال ارتقای کیفیت محصولاتشان هستند

وی تصریــح کــرد: کارخانه های خــوب و برندهای معــروف معمولًا 
محصولات با کیفیت تولید می کننــد و تخلفی ندارند، زیرا نمی خواهند 

بازارشــان را از دســت بدهند. بهترین ناظر مردم هســتند و اگر مردم 
مشاهده کنند که از کیفیت محصولی کاسته شده قطعاً  آن را خریداری 
نمی کننــد. از طرفی این برندهای معروف نیــز به دنبال ارتقای کیفیت 
محصولات خود هســتند و در بخش آزمایشگاه و تحقیقات خود فعالیت 

زیادی دارند.
 نظارت قوی پس از عرضه در کشورهای دیگر

عزیزی در پاســخ به اینکه تجربه کشورهای دیگر در این بخش چگونه 
اســت؟ گفت: در کشــورهای دیگر نیز اوضاع به همین شکل است و 
کارفرما حقوق ناظــر فنی در کارخانه ها را می دهد، اما مهم ترین تفاوت 
آنها با ما این اســت که نظارت بعد از عرضه محصولات آنها بسیار قوی 
است. در کشور ما معمولًا قبل از عرضه محصول به بازار نظارت صورت 
می گیرد و بعد از عرضه نظارتی وجود ندارد و یا به  اندازه کافی نیســت. 
اما در کشــورهای دیگر این گونه نیست. از هر محصولی که روانه بازار 
می شــود توسط سازمان های ناظر به  صورت تصادفی نمونه گیری و اگر 

آن محصول مشکلی داشت کارخانه جریمه سنگین می شود.
وی افــزود: همچنین فرایند صدور مجــوز برای تولید یک محصول در 
کشــور ما بسیار طولانی است؛ در صورتی که در کشورهای دیگر صدور 

مجوز و پروانه برای کارخانه های تولید مواد غذایی سخت نیست.

به گفته وی اگر نظارت پس از عرضه وجود داشــته باشــد، بسیاری از 
مشکلات مرتفع می شود.

وجود متولی های متعدد در صنعت غذا
رئیس هیات مدیره انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی در پاســخ 
به این ســؤال که متولی نظارت بر کیفیت مواد غذایی تولید شده کدام 
ســازمان یا وزارتخانه است؟ گفت: متأسفانه  نظارت بر غذا در کشور ما 
از ســال ها قبل بر مبنای الگوهایی بنا نهاده شده که مشکل ساز است. 
یعنی سازمان اســتاندارد نظارت خود را دارد و بر اساس قوانین خودش 
نظــارت می کند. ســازمان غذا و دارو نیز قوانین خود را دارد. ســازمان 
دامپزشکی، حفظ نباتات و... همه  و همه قوانین مختص به خود را دارند 
و به نوعی ۱۴ تا ۱۵ سازمان ناظر بر غذا داریم. حتی در وزارت بهداشت 
نیز همه امور نظارتی بر عهده ســازمان غذا و دارو نیســت و بخشــی 
مربوط به معاونت بهداشــت می شود. در حقیقت می توان  گفت به دلیل 
متولی هیا متعدد، تولیدکننده هــا و واردکننده ها و صادرکننده ها هموار با 

چالش مواجه هستند.
قانون غذا قدیمی است

وی در ادامه اظهار کرد: از طرف انجمن پیشــنهاد دادیم که برای غذا، 
سازمان یا  وزارتخانه جدا داشته باشیم تا همه امور در آن متمرکز شود. 
اگر مجوز صادرات و واردات تا نظارت در یک نهاد متمرکز باشد بسیاری 
از مشکلات مرتفع خواهد شد. این پیشنهاد چندین بار در مجلس مطرح 
شــده، ولی هنوز نتیجه ای حاصل نشده اســت. از طرفی قانون غذا نیز 
بســیار قدیمی بوده و نیازمند اصلاح اســت که پیشنهاد اصلاح آن نیز 

چندین بار در مجلس مطرح شده است.
سازمان یا وزارتخانه غذا می تواند مستقیما زیر نظر رئیس جمهوری باشد

عزیــزی در ادامه گفت: انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی معتقد 
اســت که باید ســازمان غذا یا وزارت غذا داشته باشــیم که مستقل و 
زیر نظــر رئیس جمهوری همه امور سیاســت گذاری تا نظارت را انجام 
دهد. اما متأســفانه در برابر این پیشنهاد مقاومت هایی وجود دارد و هیچ 
وزارتخانه ای حاضر نیســت از حق حاکمیتی خود کوتاه بیاید. در حقیقت  
آنها تصور می کنند که مســئولیت خود را دست می دهند و حاضر نیستند 

بخشی از وظایف خود را واگذار کنند.
بنا بر گفته این کارشــناس صنعت  غذا،  متولی های مختلف در صنعت 
غذا قوانینی دارند که بسیاری از آنها مصوب مجلس است و این قوانین 
 باید در مجلس لغو شــود و لغو شــدن آن پروســه ســخت و طولانی 

است.

رئیس هیات  مدیره انجمن صنایع غذایی مطرح کرد:

رئیس اتحادیــه بنکداران مواد غذایی تهران با اشــاره به نیازمند سازمان یا وزارتخانه  غذا هستیم
پیگیرهای صورت گرفته و توزیع شــکر از سوی اتحادیه، 
عنوان کرد: با توجه به این امر در حال حاضر بازار به ثبات 
رسیده و شــکر با قیمت هر کیلو ۲۸ هزار تومان به دست 

مصرف کننده می رسد.
رضا کنگری در گفت وگو با ایسنا، در تشریح آخرین وضعیت 
بازار شکر در کشور گفت: در ماه های گذشته کمبود شکر در 
بازار ایجاد شده بود و نظام توزیع آن نیز ایراداتی داشت که 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی در این بخش ورود و شــکر 

دریافتی را از طریق بنکداران توزیع کرد.
وی ادامه داد: در حال حاضر بازار به ثبات رسیده و کمبودی 

در این بخش وجود ندارد.
رئیــس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهــران اضافه کرد: 
شکر قبلا فقط توسط فروشــگاه های بزرگ توزیع می شد 
و دلالان نیــز مجددا آن را با نرخ آزاد وارد بازار می کردند؛ 
به طوری که قیمت شــکر بــه کیلویی ۴۲ هزار تومان هم 
رســیده بود. اما با پیگیرهای صورت گرفته شکر در اختیار 

اتحادیه قرار گرفت.
وی تصریح کرد: اتحادیه بنکداران با زیرمجموعه های خود 
یعنی سوپرمارکت ها و خواروبار فروش ها و... نامه نگاری های 
لازم را انجام داد که به ازای هر جواز کســب یک تن شکر 
در اختیــار آنها قرار گیرد و آنها را مجاب کردیم که بیش از 

۵ کیلو نفروشند و نرخ ۲۸ هزار تومان را نیز رعایت کنند.
کنگــری در پایان گفت: قیمت شــکر بــرای بنکداران به 
صورت عمده کیلویی ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان با هزینه ارزش 
افزوده تمام می شــود و با قیمت ۲۶ هزار تومان به ســوپر 
مارکت ها و مغازه ها داده می شود. در نهایت نیز با قیمت ۲۸ 

هزار تومان به دست مصرف کننده نهایی می رسد.
 

رئیس ســازمان بورس اعلام کرد: صندوق توسعه ملی بر 
اساس تعهد خود تا پایان سال ۶۰۰۰ میلیارد تومان دیگر به 

بورس اوراق بهادار پرداخت خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، مجید عشــقی در حاشیه همایش پدافند 
غیرعامــل اظهار کرد: به دنبال پرداخت هزار میلیارد تومان 
از طریق صندوق توسعه ملی به سازمان بورس، صندوق بر 
اساس تعهد قانونی خود تا پایان سال جاری ۶۰۰۰ میلیارد 

تومان دیگر نیز به بازار سرمایه تزریق خواهد کرد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در پاســخ به سوال 
ریزش های اخیر شاخص بورس که تا ۴۰ هزار واحد کاهش 
یافته اســت، بیان کرد: دلایل متعددی باعث نوسانات بازار 
ســرمایه شــده که یکی از این عوامل ریســک سیاسی و 
شرایط ریســک سیستماتیک بوده اســت که بازار عکس 
العمل منفی نشان داده و مباحث دفعات قبل هم تکرار شده 

که به طور قطع کنترل می شود.
 

بزرگترین صندوق سرمایه گذاری جهان ضررهای سنگینی 
را متحمل شده است.

به گزارش ایســنا به نقل از اکونومیک، صندوق دارایی ۱.۴ 
تریلیــون دلاری نروژ، بزرگترین صندوق ســرمایه گذاری 
جهــان، به دلیل عــدم اطمینان از بازار مالــی، زیان ۲.۱ 
درصدی را در ســه ماهه ســوم ســال میــلادی گزارش 
کرده اســت. صنــدوق بازنشســتگی دولت نــروژ، ۳۷۴ 
میلیارد کــرون )۳۴ میلیارد دلار( در یک دوره ســه ماهه 
از دســت داده اســت. پرتفوی با درآمد ثابــت آن نیز ۲.۲ 
درصد نــزول کــرد و به طور کلــی، بــازده کل صندوق 
 ۰.۱۷ واحد درصد بالاتر از شــاخص معیار آن اعلام شــده

است.
این صندوق همچنین زیان ســه ماهه ۳.۳ درصدی را در 
ســرمایه گذاری های خود در املاک و مستغلات ثبت نشده 
گزارش کرد و زیان ســه ماهه سوم در سرمایه گذاری های 
درصــد  ۲.۴ آن  تجدیدپذیــر  انرژی هــای   زیرســاخت 

بود.
تروند گرانده، معــاون اجرایی این صنــدوق گفت: »بازار 
سهام نسبت به دو ســه ماهه قبلی، سه ماهه ضعیف تری 
را تجربه کرد. این مورد به ویژه بخش های فناوری، صنایع 
و مصرف کننده را تحت تاثیر قرار داد و به ثبت بازده منفی 

کمک کردند.«
ایــن صندوق کــه در دهــه ۱۹۹۰ برای ســرمایه گذاری 
درآمدهای مازاد بخش نفت و گاز نروژ تاســیس شد، حدود 
۱.۵ درصد از ســهام جهانــی را در اختیار دارد همچنین در 
بیش از ۹۲۰۰ شــرکت در ۷۰ کشور جهان سرمایه گذاری 

کرده است.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی اعلام کرد:

ثبات در بازار شکر 
16هزار و 800 

واحد
 املاک در کشور محوز 

ندارند

100درصد
 ترخیص کالاهای 

اساسی بخش غیردولتی 
ابلاغ شد

50درصد 
قاچاق پوشاک در کشور 

کاهش یافت 

100هزار میلیارد 
تومان

 خرید تضمینی گندم 

4 درصد
 سهم خرده فروشی 

آنلاین در کشور 

65هزار هکتار
 از باغات میوه های 

گرمسیری نوسازی شد 

400میلیارد تومان
 پاداش به مردم در 

زمینه صرفه جویی برق 
پرداخت شد

3برابر
 شدن کسری بودجه 
آمریکا در کمتر از 

یکسال

240میلیارد تومان
 به طرح کاشت یک 

میلیارد درخت اختصاص 
یافت

15هزار
 قرارداد اجاره رایگان در 

کشور ثبت شد

18هزارتن 
صادرات کالای ایرانی 

به روسیه

عشقی خبر داد:
تزریق 6 هزار میلیارد تومان دیگر به 

بورس تا پایان سال

بزرگترین صندوق سرمایه گذاری 
جهان زیان ده شد

وزیر اقتصاد ضمن اشــاره به اینکه بــازار ارز همین 
فرمــان را ادامه می دهد، در مورد نــرخ خوراک گاز 
صنایــع و اینکه تلاش دولت این اســت که تا پایان 
برنامه هفتم توســعه آن را تثبیــت کند، عنوان کرد: 
ســایر متغییرها از جمله نرخ های مالیات و غیره نیز 
تا پایان برنامه از یک ثبــات برخوردار خواهد بود تا 

صنایع بورسی هر روز و هر ماه دچار چالش نشوند.
به گزارش ایســنا، سید احســان خاندوزی در حاشیه 
همایش پدافند غیرعامل در پاســخ به این سوال که 
اخیرا مهار نرخ تورم را منوط به کنترل سیاست های 
ارزی در بانک مرکزی کرده اید که این برداشت ایجاد 
شده که سیگنال افرایش قیمت می دهید، توضیح داد: 
مجموع عوامل بلند مدت شــامل بی انضباطی های 

پولی و بودجه ای و نقدینگی و کوتاه مدت مثل مسئله 
ارز بــر نرخ تورم موثر اســت و دولت تلاش می کند 
عوامل کوتاه مدت را کنترل کند و هدف سقف رشد 
۲۵ درصدی نقدینگی ســال ۱۴۰۲ بر اســاس شش 

ماهه اول محقق شد.
وی افزود: در خصــوص مهار قیمت ارز هم اقدامات 
ســیگنال دهی وجود ندارد و خوشــبختانه به دنبال 
افزایش اندکی که بعد از جنگ فلســطین و اسرائیل 
اتفــاق افتاد، بــا مدیریت خوب همــکاران در بانک 
مرکزی، قیمت ارز به نرخ ســابق برگشت و به نظر 

می رسد همین فرمان ادامه یابد.
خانــدوزی درباره بــه اینکه اخیرا ســازمان بورس 
فراخوانی را در خصوص بودجه ۱۴۰۳ منتشــر کرده 

که کارشناســان نظرات خود را ارائــه دهند و  مهم 
ترین اقدامات وزرات اقتصاد در این زمینه چیســت؟ 
گفت: برای فعالان اقتصادی به ویژه فعالان بورسی 
این مسئله حائز اهمیت است که در مورد قیمت های 
کلیدی آنهــا و همچنین مالیات و عوارضی که برای 
آنها وضع می شود از پیش برنامه ریزی کنند تا به یک 

باره دچار نوسانات و تغییرات جدی نشوند.
به گفته وی، پیشنهاد وزارت اقتصاد به سازمان برنامه 
و بودجه آن اســت تا حد ممکن مســیر کنونی را در 
ســال ۱۴۰۲ نیز ادامه دهیم؛ به طــور مثال در نرخ 

خوراک گاز صنایع، تلاش دولت آن بود که این را تا 
پایان برنامه هفتم تثبیت کند.

وزیر اقتصاد ادامه داد: ثبات ســایر متغییرها از جمله 
نرخ های مالیات و غیره نیز تا پایان برنامه در دســتور 
کار اســت تا صنایع بورسی کشــور هر روز و هر ماه 
دچار چالش نشوند. این بهترین و پیش بینی پذیرترین 

شرایط برای آینده بورس است.
خاندوزی درباره عــدم همکاری برخی از بانک ها در 
خصوص پرداخت تسهیلات ساخت مسکن گفت: با 
توجــه به اینکه وزیر اقتصــاد، رئیس مجمع عمومی 
بانک های دولتی است، در خصوص حل این مشکل 
تاکید داشــتیم؛ البته همان طور که گفتم ۹۷ درصد 
تســهیلات توســط ۱۳ بانک تحت مدیریت دولت 
پرداخت می شــود و بانک های خصوصی سه درصد 
تســهیلات بخش مســکن را پرداخت کرده اند که 
امیدواریم مقام ناظر بانکی کشــور تمهیدات لازم را 

در این خصوص انجام دهد.

وزیر اقتصاد اعلام کرد:
پیش بینی بازار ارز 

ســخنگوی صنعت آب گفت: ۸۴ طــرح اضطراری رفع تنش آبی در ۳۱ 
اســتان کشور تعریف شــده که ۱۹ هزار میلیارد تومان برای این بخش 

تخصیص یافته است.
عیسی بزرگ زاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به برنامه وزارت نیرو برای 
مقابله با بحران آب و شــهرهای دارای تنش آبی اظهار کرد: چند ردیف 
بودجه برای این موضوع در نظر گرفته شــده است، یک ردیف تنش آبی 

وجود دارد که سالانه چند هزار میلیارد تومان شارژ می شود.
وی افــزود: علاوه بر این از بند »م«  ماده ۲۸ مدیریت بحران نیز منابع 

خوبی تامین می شــود، در برخی مواقع دیده می شود که طرح اضطراری 
همان طرح اصلی اســت که باید فوری آن بخش اجرایی شود، از بودجه 

آن طرح هم برای این مساله بهره می گیریم.
به گفته ســخنگوی صنعت آب هر سال بودجه به این بخش تخصیص 
می یابد و امسال نیز ۱۹ هزار میلیارد تومان در این بخش تامین کرده ایم.
بزرگ زاده با اشاره به طرح های اضطراری فوری، گفت: برای استان های 
سیستان و بلوچستان، گلستان، تهران و شهر مشهد ۹ طرح در نظر گرفته 
شــده و حدود ۱۰۸ هزار میلیارد ریال نیز بــرای این موضوع تخصیص 

یافته است. تخصیص 1۹ هزار میلیارد تومان برای شهرهای دارای تنش آبی

اعضــای هیات مدیــره انجمن ســازندگان قطعات 
خودرو اســتان تهران در دیدار با رئیس اتاق تهران، 
به مشــکلات و چالش های این صنعت پرداخته و از 
انباشــت مطالبات خود از خودروسازان و رسیدن آن 
به مبلغ ۶۰ هزار میلیارد تومان اشــاره و آن را نتیجه 
قیمت گذاری دستوری و سیاست های نادرست فروش 

عنوان کردند.
به گزارش ایسنا، در دیدار اعضای هیات مدیره انجمن 
سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو استان تهران 
با رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
تهران، کمبود نقدینگی شرکت های قطعه ساز، تاخیر 
ارز، قیمت گذاری دســتوری  طولانی مدت تخصیص 
خودرو و همچنین مطالبات معوق قطعه ســازان از دو 
شرکت بزرگ خودروساز کشــور به عنوان مهم ترین 
چالش های این روزهای قطعه ســازان اعلام شد. در 
این دیدار که در اتاق تهران برگزار شــد، نمایندگان 
شرکت های قطعه ساز خودرو در استان تهران در رابطه 
با مسائل و مشکلات واحدهای تولیدی این بخش و 
راهکارهای رفع آن، با محمود نجفی عرب، رئیس اتاق 

تهران، به بحث و تبادل نظر پرداختند.

محمودرضــا نجفی منش، رئیس انجمن ســازندگان 
قطعــات و مجموعه های خــودرو اســتان تهران و 
رئیــس کمیســیون بهبود محیط کســب وکار و رفع 
موانــع تولید اتاق تهران، در این جلســه از طلب ۶۰ 
هزار میلیارد تومانی قطعه ســازان کشور از دو شرکت 
ایران خــودرو و ســایپا خبر داد و با بیــان اینکه عدم 
پرداخــت مطالبات قطعه ســازان، به کندی رشــد و 
توســعه این صنعت و همچنین تهدید اشتغال زایی در 
این بخش انجامیده اســت، تصریح کرد که با سیاست 
قیمت گذاری دستوری خودروهای تولیدی در کشور، 
علاوه بر خودروسازان، قطعه سازان نیز دچار مشکل و 

تنگنای اقتصادی شده اند.

وی با تاکید بر اینکه طی سال های اخیر، خودروسازان 
با زیان و ضرر به تولیــد پرداخته اند، تصریح کرد که 
سیاســت های دولت در فروش خودرو نیز ناکارآمدی 
خــود را نشــان داده و با ایجاد صــف طولانی خرید 
 خــودرو، عملا مصرف کننــدگان نیز دچــار مضیقه

شده اند.
نجفی منش آزادســازی قیمــت خــودرو را یکی از 
راهکارهای رفع مشکلات صنعت خودرو و قطعه سازی 
این بخش بیان کرد و یادآور شــد که برای توســعه 
پایدار در این صنعت، باید شرکت های خودروسازی در 
ایران خصوصی شوند و واردات خودروهای دست اول 

خارجی به کشور نیز آزاد شود.
در این جلسه، دیگر اعضای انجمن سازندگان قطعات 
و مجموعه های خودرو اســتان تهــران نیز به طرح 
جدی ترین مشــکلات واحدهای تولیدی این صنعت 
پرداختند و در این زمینه، تصریح کردند که قطعه سازان 
در حالی همچنان چشم انتظار دریافت مطالبات خود از 
خودروســازان هســتند که امکان دریافت تسهیلات 
بانکی به دلیل سرفصل شدن اعتبار این شرکت ها نزد 
بانک به دلیل عدم تســویه چک های خودروسازان و 

نیز بالا بودن سود تسهیلات، مقدور نیست. همچنین 
به گفته قطعه سازان، زمان انتظار واحدهای قطعه ساز 
در صف تخصیص ارز به ۱۰۴ روز رســیده  اســت و 
بســیاری از واحدهای تولیدی این بخش به تالار دوم 
سوق داده  می شــوند که تامین ارز از این محل نیز با 

مشکلاتی مواجه است.
همچنین به گفته نمایندگان شــرکت های قطعه ساز 
خــودرو، تعداد نیــروی کار مســتقیم در این صنعت 
رقمــی نزدیک به ۵۵۰ هزار نفر اســت، در حالی که 
به دلیل مشــکلات نقدینگی، بخشــی از واحدهای 
 قطعه سازی در آستانه تعطیلی و تعدیل نیروی کار قرار

گرفته اند.
پس از طرح مســائل و مشکلات قطعه سازان، رئیس 
اتــاق تهران نیز از آمادگی این اتاق برای رســیدگی 
فــوری به مشــکلات ایــن واحدها و طــرح آن در 
جلسات شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اســتان تهران با حضور مســئولان دولتی، خبر داد و 
با تاکید بر اینکه بخش عمده ای از مشــکلات صنایع 
کشور ناشــی از سیاست قیمت گذاری دستوری است، 
به اضافه شــدن موضوع منع دولت در قیمت گذاری 
در برنامه هفتم توســعه اشــاره کرد و یادآور شد که 
راهبــرد اتاق تهران در دوره دهــم هیات نمایندگان، 
 حذف کامل قیمت گذاری دســتوری از اقتصاد کشور

است.

از سوی انجمن سازندگان قطعات خودرو عنوان شد:

تنگنای قیمت گذاری دستوری و طلب 60 همتی از خودروسازان



اجتماعی

معاون توســعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس ســازمان 
محیط زیســت کشور بر لزوم افزایش منابع اعتباری محیط 
زیست در بودجه ســال ۱۴۰۳ تاکید کرد و گفت: افزایش 
ضریب حفاظت محیط زیســت نیازمند رشد منابع اعتباری 

و بودجه است.
به گزارش ایســنا، انجم شــعاع - معاون توسعه مدیریت، 
حقوقی و امور مجلس سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
در دومین کارگاه آموزش معاونین توسعه مدیریت حقوقی و 
منابع ادارات کل حفاظت محیط زیست کشور که در شیراز 
برگزار شد، از مدیران کل و معاونین توسعه مدیریت و منابع 
خواست تا عنصر پیگیری و هماهنگی با نظام برنامه ریزی 
استان به ویژه استانداری ها، نمایندگان مجلس، مسوولان 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی، شــورای حفظ اموال را 

سرلوحه کار خود قرار دهند.
وی گفــت: تنظیم بودجــه لایحه بودجــه ۱۴۰۳ یکی از 
ظرفیت هایی اســت که باید از آن اســتفاده کرد، وظایف و 
کارکردهای محیط زیست با منابع و اعتباراتی که اختصاص 
می یابد همخوانــی ندارد، همه مدیران این دســتگاه باید 
مشارکت کنند و برای تنظیم بودجه و افزایش اعتبارت سال 
آینده محیط زیســت دیدگاه های کارشناسانه مطرح کنند. 
مدیران کل استان ها باید در لایحه بودجه سال آینده حضور 
فعال و اثرگذار داشته باشند و ارتباط با شورای برنامه ریزی 

استان ها محکم و استوار باشد.
وی خاطر نشــان کرد: محیط زیســت با تفویض اختیار به 
مدیران استان ها می تواند دامنه فعالیت خود را گسترده کند 
و با فراغ بال بــه تصمیم گیری در حوزه حفاظت و نظارت 
بپــردازد، خلاقیت و نوآوری با ورود همه مدیران به عرصه 
تصمیم گیری شــکل می گیرد و مدیریت یکپارچه و فراگیر 

در محیط زیست نیاز به این خلاقیت ها دارد.
معاون توســعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس ســازمان 
محیط زیست کشــور یادآور شــد: حجم اعتبارات تملک 
دارایی ملی محیط زیســت در سال جاری حدود یک هزار 
و ۱۵۰ میلیارد تومان اســت و با احتساب اعتبارات تملکی 
اســتانی که در اختیار محیط زیســت قرار دارد، این مقدار 
اعتبار جوابگوی نیازهای اساســی محیط زیســت در حوزه 

نظارتی و پایش مناطق نیست.
انجم شعاع ادامه داد: در محیط زیست طبیعی حتی اگر ۱۰ 
هزار میلیارد ریال اعتبار هم اختصاص دهند، هنوز جا برای 
اجرای طرح های حفاظتی وجود دارد، حفاظت از عرصه های 
طبیعــی، تجهیز محیط بانان، مجهز شــدن به فناوری روز 

مسایلی است که نیاز به اعتبارات دارد.
وی افزود: انتظار اســت در بودجــه ۱۴۰۳ منابع اعتباری 
محیط زیســت چندین برابر شــده و اعتبارات کافی برای 

افزایش ضریب حفاظت محیط زیست تامین شود.
انجم شعاع اظهار امیدواری کرد که برگزاری نشست های 
تخصصی موثر و ثمر بخش باشــد و گفت: مدیران در امور 
مربوطه دارای نظر و دیدگاه باشــند و همگان برای ارتقای 
ضریب حفاظت مناطــق ورود کنند و دارای ایده و نوآوری 

باشند.
وی برخی از دســتاوردها و پیامدهای پیگیری بودجه سال 
جاری را هم نام برد و گفت: تصویب هزینه های دادرســی، 
درآمــد معــادن در اختیار منابع طبیعــی و حفاظت محیط 
زیســت، از جمله مصوبات خوب بودجه امســال است که 
برای اجرایی شدن آن باید تلاش بیشتری از سوی مدیران 

کل استان ها صورت پذیرد.
انجم شــعاع در ادامه به موضوع لایحه توسعه برنامه هفتم 
اشــاره کرد و با بیان اینکه در لایحه برنامه هفتم توســعه 
هم نیاز اســت توجه جدی به محیط زیســت شود، گفت: 
در پیش نویس این برنامه متاســفانه اسمی از محیط زیست 
نبود، اما تلاش فراوانی انجام شد تا در نشست های مختلف 
بــا معاون رییس جمهور و رییس ســازمان برنامه و بودجه 
این موارد منتقل شود و درخواســت حمایت از برنامه های 
حفاظت از محیط زیســت شد و در نهایت ۲۲ بند و تکلیف 
به لایحه برنامه هفتم در کمیسیون تلفیق مرتبط با محیط 

زیست اضافه شد.
انجم شــعاع افزود: موضوعاتی مانند حقابه ها، ارزیابی های 
زیســت محیطــی، تصمیمــات در حوزه هــای اقتصادی 
و اجتماعــی به این لایحه اضافه شــده اســت، از جمله 
موضوعاتــی که در این لایحه آمده اســت این اســت که 
در طول برنامه به محیط زیســت به عنوان سازمان کمک 
گیرنده نگاه شــود، این تحول بزرگی برای محیط زیســت 

است.
وی خاطر نشــان کرد: این ۲۲ تکلیف بســیار مهم است، 
فصل محیط زیســت و منابع طبیعی در این لایحه جایش 
خالی بود و اکنون گنجانده شده است، ما اگر منابع طبیعی 
خوب و غنی داشــته باشــیم بخش قابل توجهی از اهداف 
محیط زیســت هم محقق می شــود با تلاشی که صورت 
گرفــت توجه به منابع طبیعی هــم در لایحه برنامه هفتم 

توسعه پررنگ تر دیده شده است.
بنابر اعلام روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، 
وی افزودک طرح های هوشــمند ســازی در حوزه محیط 
زیســت در اولویت قــرار دارد، باید به جایی برســیم که 
همانطور که مردم در خانه خود بتوانند از ســازمان حفاظت 
محیط زیســت خدمات دریافت کنند، با هوشمند سازی و 
دسترســی های آســان مبتنی بر وب می توان به این مهم 
دســت یافت، فضای ملی کسب و کار در کشور فعال است 
و ما رتبه ســوم کشــوری در این فضا داریم که دستاورد 

بزرگی است.
معاون ســازمان حفاظت محیط زیســت کشور خاطرنشان 
کرد: دولت الکترونیک و هوشمندسازی مورد تاکید رییس 
ســازمان است و جزء سیاست های کلان سازمان است و از 
مباحث تحولی به شــمار می آید و درایــن حوزه باید ورود 
کنیم و مباحث به بهترین شکل دنبال شود، تا همه خدمات 
الکترونیکی شود، معاونین توسعه و مدیریت استان ها باید 
معاونین تحول گرا باشــند. البته این یک موضوع علمی و 
ثابت شده اســت که آنچه در باور مدیران ارشد قرار گیرد 
دنبال می شــود اما اگر تحول در باور مدیران نباشد اتفاقی 

نخواهد افتاد.

وزیر آموزش و پرورش به تشــریح دلایل اصلی کمبود 
معلم در مدارس پرداخــت و گفت: کمبود معلم به علت 
خروج معلم بیش از ورود آن به چرخه تعلیم و تربیت بوده 
است و بر این اســاس، نیازمند برنامه ریزی یک دهه ای 

و بیشتر است.
به گــزارش خبرنــگار گروه جامعــه ایرنــا، »رضامراد 
صحرایی« با انتشار ویدئویی درباره علت کمبود معلم در 
یک ماه گذشته اظهار داشت: کمبود معلم یک دفعه ایجاد 
نشده است، ریشه این کمبود به سه بحث برمی گردد که 

نخستین آن دانشگاه فرهنگیان است.
وی افزود: این دانشــگاه با هدف اینکه به اندازه خروجی 
آموزش و پرورش از این دانشــگاه ورودی دریافت کنیم 
و نیاز معلم آموزش و پرورش را رفع کند، تاســیس شد، 
اما کســانی که اکنون ما را نقد می کنند، ظرفیت پذیرش 
ورودی این دانشگاه را به زیر چهار هزار نفر کاهش دادند.

صحرایی ادامه داد: این کم توجهی به دانشگاه فرهنگیان 
تا زمانی که رهبر معظم انقلاب به این دانشــگاه آمدند و 
دانشگاه را نجات دادند، یک ناترازی ایجاد کرد که اکنون 
۷۹ هزار معلم کم اســت، اما اگر همان سالیانه ۲۵ تا ۳۵ 
هزار دانشــجو معلم می گرفتیم، اکنون ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار 

معلم از دانشگاه فرهنگیان داشتیم.
وزیر آموزش و پــرورش اضافه کرد: نکته دوم هماهنگ 
شدن جذب و بازنشســتگی معلم است، هر مقدار که از 
آموزش و پرورش خارج می شوند به همان اندازه هم باید 
وارد شوند. در سه سال از دولت گذشته جذب نیرو انجام 

نشد، اما بازنشستگی فراوانی داشتیم.
دولت گذشته اعتقادی به جذب نیرو نداشت

صحرایی یادآور شد: سیاســت دولت گذشته بر این بود 
که مدرســه غیردولتی را تقویت کند بنابراین اعتقادی به 
جذب نیرو نداشت، وزیر آموزش و پرورش دولت یازدهم 
اعــلام کرد که ۳۰۰ هزار معلم اضافــه داریم، پس چرا 
اکنون از کمبود معلــم آن یاد می کنند، دلیل این کمبود 

معلم خودتان بودید.
وی با بیان اینکه نهایت کمبود معلم ۲۰ هزار نفر اســت، 
گفت: افزایــش جمعیت دانش آمــوزی موضوع دیگری 
است که باعث کمبود معلم در کشور شده است، جمعیت 
دانش آموزی کشور از ســال ۹۴ تاکنون سه میلیون نفر 
افزایش یافته اســت، افزایش جمعیت هم یکباره صورت 
نگرفته بنابراین از آن ســال تاکنون می توانســتند معلم 

اضافه کنند.
وی اضافــه کرد: رییس منابع انســانی وزارت آموزش و 
پرورش در ســال ۹۷ اعلام کرد که کمبود معلم شــدید 
داریم و همــان فرد در تاریخ ۲۰ اردیبهشــت ۱۴۰۰ از 
کمبود ۲۰۰ هزار نفری معلم در مهر ۱۴۰۰ داده است  که 

این موضوع کرونا هم اضافه شده بود.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: در این ۲ سال به اندازه  
هشت سال دولت گذشــته نیرو جذب کرده ایم، دانشگاه 
فرهنگیان امسال ۳۰ هزار ظرفیت نیرو داشته است و به 

دنبال این هستیم که به ۴۵ هزار دانشجو برسد.
صحرایی یادآور شد: در این دولت برآن هستیم تا درباره 
ایــن موضوعات صحبت نکنیم و کارهــا را انجام دهیم 
چراکه سیاســت ما عمل کردن بود، امــروز هم مجبور 
شــدیم که این ویدئو را ارســال کنیم چرا که برخی از 
دوســتان که عامل این وضع هســتند، کتمان حقیقت 
می کننــد و وظیفه ما عنوان حقیقت اســت اگرچه مردم 

بصیر و به موضوعات آگاه هستند.
به  کم توجهی ها  جبــران  ســیزدهم  دولت  تلاش 

مدارس دولتی است
وی افــزود: دولت ســیزدهم تلاش می کنــد که همه 
کسری ناشی از کم توجهی به مدارس دولتی و دانشگاه 
فرهنگیان در دولت گذشــته را جبــران کند، از مدیران 
دولت پیشین می خواهیم که غیرواقعی صحبت نکنند تا 
این تمرکز ما بر رفع این کمبودها باشد، سیاست شما در 
دولت گذشــته مخالف سند تحول بنیادین بوده است اما 
اکنون بگذارید کارمــان را انجام دهیم، مجلس و دولت 

هم کمک می کنند تا آموزش و پرورش بلند شود.
صحرایی با بیان اینکه آموزش و پرورش سیاسی نیست، 
گفت: این وزارتخانه گوهر دولت است، بگذارید آموزش 
و پرورش رشــد کنــد، در برنامه هفتم عنوان شــده که 
ظرفیت پذیرش دانشگاه فرهنگیان تا ۴۵ هزار نفر برسد، 
یعنی می خواهیم سیاست تاسیس دانشگاه را اجرا کنیم، 
همچنین با دانشــگاه های دیگر هم مشارکت می کنیم، 
امسال برای اولین بار اخذ ۲ مدرکی را راه اندازی کردیم 
۲ هزار نفر از دانشــگاه های دیگر را هم داشتیم که سال 

دیگر بیشتر هم می شوند.
وی افزود: برنامه امســال خوب پیــش رفت، یک اتفاق 
دیگر هم افتاد که تعداد درخواســت های بازنشســتگی 
بیش از پیش بــود که به هرحال همکاران ما ۲ ســال 
پس از اعمال رتبه بندی تصمیم به بازنشستگی گرفتند و 
بلافاصله ســعی کردیم جبران کنیم و یک ماه هم نتایج 
آزمون تاخیر داشــت اما نیروی باکیفیت گرفتیم، بهترین 
معلمانی که در ۲ دهه اخیر جذب شدند از همه از همین 

آزمون استخدامی هستند.
وزیــر آموزش و پرورش ادامــه داد: میانگین معدل فوق 
لیســانس هایی که امســال در آزمون استخدامی جذب 
شــده اند بــالای ۱۷.۲۰ اســت. بیــش از ۴۰ درصد از 
دانشگاه های معتبر آمده اند و بیش از هزار و ۲۰۰ نفر آنها 
کارت مربی گری قرآن را دارند، بیش از هشــت هزار نفر 
ســابقه کار در امور تربیتی را دارند و ۴ تا ۵ هزار نفر آنها 

سابقه ۲ تا ۱۰ سال آموزش در مدارس را دارند.

کاهش نرخ باروری در سال های اخیر زنگ خطر جدی پیری 
جمعیت را در ایران به صدا درآورده است؛ درد پنهانی که اگر 
مداوا نشود، شــاید به مثابه کشورهایی چون ژاپن به بیماری 

لاعلاجی برای آینده ایران باشد.
به گزارش ایرنا، شــنیدن این زنگ خطر در سال های اخیر، 
کشــور را به سمت تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت ســوق داد؛ قانونی ۷۳ ماده ای که با هدف حمایت از 
افزایش نرخ رشــد جمعیت به ابعاد مختلفی از جمله اعطای 
زمین و واحد مســکونی، تســهیلات ویژه بــه خانواده های 
دارای فرزند، دانشــجویان متأهل، اهــدای خودروی ایرانی 
پــس از تولد فرزند دوم به مادران، ارائه تســهیلات بانک ها 
 به خانواده هــا، اهدای مرخصی زایمان برای بانوان شــاغل 

می پردازد.
»اگر با روند فعلی این نرخ ادامه پیدا کند حوالی ســال ۱۴۱۵ 
به نرخ رشــد جمعیت صفر و در ســال ۱۴۲۰ به نرخ رشــد 
منفی خواهیم رسید« این مطلب را چندی پیش صالح قاسمی 
دبیر مرکز مطالعات راهبردی جمعیت کشــور در جلسه تبیین 
بحران ســالمندی و چالش های حوزه جوانی جمعیت مطرح 
کرده است؛ به گفته وی، با توجه به آمارهای موجود ایران بعد 
از رســیدن به جمعیت ۹۰ میلیون نفر روند شروع به کاهش 
خواهد کرد و باید به ضرورت چاره ای برای رفع این مشــکل 
اندیشــید که این امر مســتلزم توجه همــه بخش ها به این 
موضوع اســت و در حال حاضر استان های گیلان، مازندران، 
البرز، مرکزی و سمنان پایین ترین نرخ باروری کشور را ثبت 

کرده و این آمارها در طول تاریخ ایران بی سابقه است.
بر اساس آماری اعلامی دبیر مرکز مطالعات راهبردی جمعیت 
کشور؛ نرخ باروری به ۱.۶ فرزند رسیده و به سریع ترین حالت 
به این نرخ رســیده ایم که جای تامل دارد و نظام مدیریت و 
برنامه ریزی از وضعیت جامانده اســت، ۱۲ درصد از جمعیت 
کشــور را سالمندان تشکیل می دهد ولی برای ۲۵ سال آینده 
ایــن رقم به بیش از ۳۰ درصد می رســد که مهم ترین پیامد 

آن در حوزه اقتصاد خود را نشــان خواهــد داد و قطعا رکود 
اقتصادی را شــاهد بوده و از نظر نیروی کار نیز با مشــکل 

مواجه خواهیم شد.
پس از این آمار به سراغ کارگروه سلامت ستاد ملی جمعیت 
رفتیم تا از اولویت های این ســتاد و تــلاش برای افزایش 
نرخ باروری بپرسیم؛ نجمه تهرانیان عضو این کارگروه درباره 
اولیت های ســلامت زنان در کشــور به خبرنگار ایرنا گفت: 
بر اســاس فرمایشــات رهبر معظم انقلاب اسلامی و دولت 
سیزدهم، اولویت این کارگروه، فرزندآوری و افزایش جمعیت 

با رویکرد ترویج زایمان طبیعی است.
وی بــا بیان اینکــه با روند فعلی رشــد جمعیــت در آینده 
با مشــکلات بســیاری مواجه خواهیم شــد، اظهار داشت: 
جمعیــت در ابعاد امنیتی، پیشــرفت های علمــی، نظامی و 
 حتی اختراعات و اکتشــافات و همه زمینه هــا حرف اول را

می زند.
تهرانیان با بیان اینکه نیروی انســانی ارزشمندترین سرمایه 
هر کشوری اســت و حتی تکنولوژی هم نمی تواند جایگزین 
نیروی انســانی باشد، افزود: شاهد هســتیم کشورهایی که 
از نظر جمعیتی توســعه زیادی داشــتند در توسعه علمی نیز 

پیشرفت های شگرفی داشتند.
وی افزود: برعکس نظــر مالتوس و برخی دیگر از متفکران 
غربــی که معتقــد بودند اگــر جمعیت افزایش پیــدا کند با 
مشــکلات اقتصــادی در دنیا مواجه خواهیم شــد، جمعیت 

موجب توســعه منابع و توسعه اقتصادی یک کشور می شود. 
شاهد این امر کشورهایی نظیر هند و چین است

عضو کارگروه ســلامت ســتاد ملی جمعیت، ادامه داد: باید 
مســئله فرزندآوری برای خانواده ها به ویژه بانوان که وظیفه 
ســنگین تری را در امر فرزندآوری با توجه به مرحله دوران 
بــارداری و زایمــان بر عهده دارند، فرهنگ ســازی شــود 
بخصوص در ارتبــاط با نوع زایمان، اگــر بخواهیم افزایش 
جمعیت تحقق یابد، نوع زایمان بســیار موضوع تاثیرگذاری 
است. به گفته وی، نوع زایمان در فرزند آوری نقش دارد زیرا 
عمل سزارین مشــکلاتی را در آینده ایجاد می کند؛ تردیدی 
نیســت این نوع زایمان تنها در شرایطی که زایمان خطراتی 
را برای مادر و کودک ایجاد می کند باید انجام  شــود، اما اگر 
موضوع سزارین اختیاری باشــد، در آینده برای مادر و فرزند 

مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد.
تهرانیان که خود دانشــیار گروه بهداشــت باروری و مامایی 
دانشکده علوم پزشکی دانشــگاه تربیت مدرس است، ادامه 
داد: سزارین ممکن است چسبندگی داخل شکم و رحم ایجاد 
کند و خطرات بسیار زیادی را در زایمان های بعدی برای مادر 

ایجاد می کند.
وی کنده شدن زودرس جفت، پارگی رحم، جایگزینی نابجای 
جفــت در محلی که هنگام جراحی ســزارین برش خورده و 
خونریزی شــدید را از عوارض سزارین برشمرد و تاکید کرد: 
این نوع زایمان برای مادر در آینده مشــکلاتی را ایجاد کرده 
و دفعــات بارداری را محدود می کنــد در حالی که در زایمان 
طبیعــی محدودیتی وجود ندارد و ضرری بــرای مادر ایجاد 

نمی شود.
وی تاکید کرد: زایمان طبیعی نه تنها برای مادر مشکلی ایجاد 
نمی کند، بلکه می تواند با تنظیم هورمونهابی نظیر ادیپوکین 
هــا و ســایتوکاین ها از برخــی ســرطان ها و بیماری های 
متابولیکی نظیــر دیابت و غیره در طول زندگی مادر و فرزند 

پیشگیری کند.
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دلایل کمبود معلم از زبان وزیر 
آموزش و پرورش 

رییس اندیشکده زن و جامعه ضمن تشریح 
جزییاتــی از لایحــه عفــاف و حجاب در 
خصوص جریمه بدپوششــی آقایان، نقش 
پلیس و آمران به معروف در اجرای لایحه 

مذکور و ... توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش ایســنا، ابوالفضل اقبالی با اشاره 
به علل و اهــداف تصویب لایحه عفاف و 
حجاب، بیان کرد: همانطور که در عنوان و 
نام این لایحه و ماده یک درج شده، هدف 
اصلی برای تدوین لایحه، حمایت و تقویت 
نهاد خانواده و حفاظت از مســئله ای تحت 

عنوان حریم خصوصی در جامعه است.
وی افــزود: در چند ســال اخیــر وضعیت 
پوشش و حجاب در جامعه به سمتی حرکت 
اکثر کارشناســان،  بــه اذعان  می کند که 
جامعه شناســان و روانشناســان دودش در 
چشــم خانواده و روابط زوجین می رود. این 
وضعیت زیســت اجتماعی و مناسباتی که 
افراد در فضای اجتماعــی برقرار می کنند، 
دودش  جنســیتی،  حریم های  لحاظ  بدون 
در چشــم خانواده و روابط زوجین می رود؛ 
لذا هدف ایــن لایحه، حمایت از خانواده از 
طریق گســترش فرهنگ عفاف و حجاب 

است.
رییــس اندیشــکده زن و جامعــه با بیان 
اینکه در اســلام و جامعه اسلامی یکی از 
کارکردهایــی که برای حجاب و حریم های 
جنســیتی در جامعــه در نظــر می گیریم، 
تقویت بنیــان خانواده اســت؛ یعنی زن و 
مــرد در درون خانواده بایــد روابط عاطفی 
گرمی داشته باشــند و در فضای اجتماعی 
از هرگونه امر شخصی  روابطشــان عاری 
و امر خصوصــی و مناســبات این چنینی 
باشــد، گفت: یکی از این ها، بحث حجاب 
و حریم های جنســیتی اســت که متاسفانه 
در ســال های اخیر دســتخوش تغییرات و 
مبارزه ها و مخالفت ها، به ویژه در یکســال 
اخیر وضعیت کشف حجاب در جامعه ما رو 
به تضاید بوده و این مصوبه برای جلوگیری 
از ایــن پدیده رو به تضاید کــه هم بنیان 
خانواده را به چالش می کشــد و هم جامعه 
ایران و ارزش های فرهنگی و سنتی جامعه 
ایران را مخدوش می کند، لذا این لایحه در 
صدد تقویت حمایــت از خانواده و فرهنگ 

ایرانی می خواهد با این پدیده مقابله کند.
اقبالی معتقد است که در گذشته قوانینی را 
داشتیم، اما این قوانین برای کارآمدی بیشتر 
نیاز به بروزرسانی داشت و این لایحه تقریبا 
بروزرســانی داشــته های قانونی و حقوقی 

قبلی ماست.
وی در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه چند 
بار اشــاره شد که لایحه برای تحکیم بنیاد 
خانواده به روز رســانی می شــود، آیا با این 
نگاه، به این هدف خواهیم رســید؟ اینگونه 
پاســخ داد: دو مسئله در اینجا مطرح است؛ 
اول، انســجام درونی قانون است؛ آیا قانون 
روی کاغذ چنین کارآمدی را از خود نشان 
خواهد داد یا خیر؟ ایــن وظیفه حقوقدانان 
و جامعه شناســان اســت کــه در مســیر 
می کنند.  نقش آفرینی  لایحه  تصمیم سازی 
ما روی کاغذ تمام مناســبات و ملاحظات 
را بررســی می کنیــم و می بینیــم که اگر 
این لایحه تصویب و به خوبی اجرا شــود، 
به کارکردهــا و اهداف خود می رســد اما 

مســئله دیگر ضمانت اجراست؛ این بحث 
دیگریست که باید به لایحه زمان دهیم تا 

اجرا شود و سپس قضاوت و ارزیابی کنیم.
رییس اندیشــکده زن و جامعــه ادامه داد: 
لایحه روی کاغذ ســاز و کارهای بازدارنده 
خوبــی را بــرای رســیدن به اهــداف که 
جلوگیری از پدیده کشف حجاب و برهنگی 
اســت، دارد و ساز و کارهایی برای افزایش 
هزینه ارتکاب ایــن جرم در جامعه طراحی 
کرده اســت و این رفتار هنجارســتیزانه و 
ارتکاب آن برای آن فرد باید هزینه داشــته 
باشــد و این در لایحه به خوبی دیده شده 
است. اما یک مسئله، بحث اجراست که باید 
زمان دهیم که آیا بــه کارکردها و اهداف 

خود نزدیک شد یا خیر؟.
مخاطبــان لایحه حجاب چه کســانی 

هستند؟
اقبالی در بخش دیگری از ســخنان خود با 
بیان اینکــه باتوجه به بغرنج بودن وضعیت 
امروز کشف حجاب شــاید یک هم افزایی 
میــان دســتگاه های دارای مســئولیت در 
زمینــه حجاب را ایجاد کرده و همه دغدغه 
اجرای قانون را دارند، گفت: مجموعه نظام 
و حاکمیت به صــورت یکپارچه می خواهد 
کــه با این پدیده برخورد کند. در لایحه نیز 
آنچه که منعکس شــده، قاطعیت مجموعه 
حاکمیت و دستگاه های اجرایی را در برخورد 
با کشــف حجاب می رساند و ان شاءالله که 

در اجرا نیز به خوبی اجرا خواهد شد.
رییس اندیشــکده زن و جامعه با اشاره به 
مخاطبــان قانون بیان کــرد: مخاطب این 
قانون پنج درصد بانوان جامعه هســتند که 
حتــی از نظر عرف خانم هــای غیرمحجبه 
و خانم هایــی که حجاب شــرعی رعایت 
نمی کنند و مقداری از حجاب شــرعی هم 
عــدول کردند و حجاب عرفــی دارند، نیز 
حجابشــان زننده و لباسشان، لباس مناسب 

اجتماع و هنجارهای اجتماعی نیست.
رییس اندیشکده زن و جامعه یادآور شد: در 
این لایحه گفته شده که حاکمیت قرار است 
قاطع برخورد کند؛ یعنی کسی که برهنگی 
یا نیمه برهنگــی دارد یا طبق تعریف قانون 
لباس نامناسبی پوشیده است تا ۵۰ میلیون 
تومان جریمه می شــود؛ این به تشــخیص 
قاضی است. یعنی از یک تذکر ساده تا ۵۰ 

میلیون تومان جریمه دارد.
وی افــزود: البته در مرحلــه معرفی قانون 
به شــهروندان می گوییم که استانداردهای 
پوشش چیســت. تعریف کشف حجاب هم 
مشخص اســت یعنی کســی که روسری 
سرش نیست یا برهنگی یعنی کسی که در 
جامعــه اندام نمایی می کند؛ این افراد طرف 
حســاب قانون هســتند. این قانون دیگر 
با بقیه ســطوح پوشــش برخورد کیفری و 
حقوقی قرار نیســت، داشته باشد. آن کسی 
که مقداری مقنعه اش عقب تر است از دایره 

شمول این قانون خارج شده  است.
یا  کشــف حجاب کننــدگان مجرمند 

متخلف؟
رییس اندیشــکده زن و جامعه در پاسخ به 
این سوال که آیا این افراد را جزو مجرمان 
می بینیم یا جز متخلفان، گفت: براساس این 
قانون، جزو مجرمان هستند. یک دوگانه ای 
جرم انگاری.  یا  تخلف انگاری  داشت؛  وجود 

تخلف انــگاری یعنی مثــل کمربند ایمنی 
تخلف است و پلیس راسا مجازات می کند.

وی ادامــه داد: امــا در ایــن قانون تخلف 
نیســت و جرم اســت یعنــی پلیس همان 
روش ها را برای احراز هویت آن فرد کشف 
حجاب کننده به کار می برد اما دیگر خودش 
اعمال جریمــه نمی کند و برای فرد پیامک 
می آید که باید در فلان روز به فلان شعبه 
دادگاه مراجعه کنید. در آنجا دادگاه و قاضی 
مســتندات و ادلــه را می بینــد و اظهارات 
شــهروند را نیز گوش می دهد و به رای و 
نتیجه می رســد. حال یا به تذکر ساده اکتفا 
می کند یا سقف جریمه را برای فرد در نظر 

می گیرد.
اقبالی در خصوص چگونگی تعیین شــدن 
سقف جریمه نیز توضیح داد: در این لایحه، 
جریمه کشف حجاب ســازمان یافته، یعنی 
کســانی که حقوق می گیرنــد و در ارتباط 
با دول خارجی و سیســتم های جاسوسی، 
کشف حجاب در کشور را ترویج و مدیریت 
می کنند، بســیار سنگین اســت و تا سقف 
۲۵۰ میلیــون تومان جریمــه مالی، حبس 
و محرومیت هــای اجتماعی برایشــان در 
نظر گرفته می شــود. جریمه کشف حجاب 
افراد مشهور و ســلبریتی هم از شهروندان 
عادی سنگین تر و قاطع تر است و ۵ درصد 
دارایی شــان به عنوان مجازات برایشــان 
در نظر گرفته شــده اســت. مرحله بعدی 
بدپوششــی و برهنگی است که جریمه آن 

از کشف حجاب سنگین تر است.
رییس اندیشکده زن و جامعه گفت: کشف 
حجاب شــهروندان از تذکر ســاده تا ۲۴ 
میلیون تومان جریمه دارد. اگر فرد کشــف 
حجاب کننده یا برهنه از فرزندان مسئولان 
باشــد، جریمــه آن از شــهروندان عادی 

سنگین تر است.
جریمه بدپوششی آقایان

وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود 
درخصوص جریمه برای بدپوششــی آقایان 
در این لایحه گفت: همــان جریمه ای که 
برای خانمها در نظر گرفته شده برای آقایان 
هم در نظر گرفته شده است. بدپوششی در 
آقایان شــلوارک یا تیشرت های تنگ بدن 
نما جرم انگاری و با جزئیات نوشــته شده 

است.
وی گفــت: جریمــه شــهروندان کشــف 
حجاب کننده ۶ میلیون اســت و اول آن با 
تذکر اســت.۵۰ میلیون برای کسانی است 
که پول گرفته و در خیابان کشــف حجاب 

کرده است.
به گزارش ایســنا، رئیس اندیشــکده زن و 
جامعه در بخش دیگری از ســخنان خود با 
بیان اینکه در مرحله اجرا نیز از وضعیت های 
بغرنج قرار است شروع شود، گفت: به طور 
مثال در برخــی مناطق تهران که برهنگی 
در حال افزایش اســت، مخاطبان ابتدایی و 
فوری این قانون هســتند و شروع قانون از 
کسانی است که وضعیت بغرنجی در جامعه 

دارند.
نقش پلیــس و آمران بــه معروف در 

اجرای لایحه
وی همچنیــن درخصــوص نقش پلیس و 
آمران به معروف در اجرای لایحه بیان کرد: 
چالشی که در قوانین قبلی وجود داشت این 

بود که به هر دلیلی که بخشــی از آن رفتار 
نادرســت برخی ماموران پلیس و بخشــی 
ســاماندهی شدن هوشــمندانه رسانه ها در 
بازنمایی غلط رفتار پلیس بوده است ، چالش 
میان پلیــس و شــهروندان در جامعه زیاد 
بود. در این لایحه خواســتیم این چالش ها 
را از بین ببریــم، یعنی به پلیس بگوییم در 
فضای خیابــان و اجتماعی نیاز به درگیری 
ندارید. به راحتی می توانید شهروندی که در 
خیابان کشــف حجاب کرده و تردد می کند 
را شناســایی کنید و او را جریمه مالی کنید 

و جریمه مالی بازدارندگی خودش را دارد.
برهنه ها  و  شناســایی  بی حجاب هــا 

دستگیر می شوند
اقبالی در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر 
اینکه اگر پلیسی توجیه نبود و برخوردهایی 
اتفــاق افتاد چه اتفاقــی می افتد؟، توضیح 
داد: فراجا قرار اســت نیروهایش را توجیه 
کند، البته پلیس در میدان حاضر اســت و 
با برخــی مصادیق برهنگی و بدپوششــی 
برخورد می کند. لایحــه به پلیس می گوید 
آن کسی که روسری سرش نیست را نیازی 
نیست دستگیر کنید و احراز هویت می کنید 
اما کســی که با لباس عریانی وارد جامعه 
شــده، پلیس باید طبق قانون او را دستگیر 
کنــد. پلیس به طور کلــی از میدان حذف 
نشده و حضور دارد اما روش ها هوشمندتر و 

کارآمدتر شده است.
امر به معروف و نهی از منکر قاعده مند 

می شود 
وی همچنیــن در مــورد امر بــه معروف 
شــهروندان گفت: برخلاف تصور غالب که 
ناشــی از عدم مطالعه لایحه بوده اســت، 
عــده ای می گویند که این لایحــه امر به 
معروف و نهی از منکر را حذف کرده است  
اما اصلا اینطور نیســت. امــر به معروف و 
نهی از منکر یک فریضه عمومی اســت و 
همه مردم موظف اند و حق دارند که امر به 
معروف و نهی از منکر کنند اما این لایحه 
این کار را قاعده مند کرده است و با کسانی 
که به بهانه امــر به معروف و نهی از منکر 
توهین و پرخــاش می کردند، برخورد کرده 
اســت. از طرفی دیگر هم به شــهروندان 
گفتیــم که در برابر امر به معروف و نهی از 
منکر یا خیرخواهی شهروندان، اگر پرخاش، 
عصبانیت و چالش کنید شما هم مجرمید و 
جریمه مالی در نظر گرفته شده است یعنی 

هر دو طرف را لحاظ کردیم.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود با 
اشاره به رویکرد فرهنگی، بیان اعلام کرد 
که بیش از ۷۰ درصد لایحه، مواد فرهنگی 
است. فقط چند ماده جزیی درباره مجازات 
است. وظایف دستگاه های اجرایی حاکمیت 
را در حــوزه حجاب برای فرهنگ ســازی 
حجاب و بسترسازی حجاب مشخص کرده 

است و اگر نکنند تخلف و مجازات دارند.

رییس اندیشکده زن و جامعه تشریح کرد: کشف حجاب کنندگان مجرمند یا متخلف؟  



سیاسی

نایــب  رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلــس با بیان 
اینکه جمهوری اســامی حمایــت از جبهه مقاومت و 
فلســطین را وظیفه دینی خود می داند، گفت: هدف از 
اعزام هیأت های مختلف به کشورهای اسامی، ایجاد 
هم افزایی برای رسیدن به راهکار جهت توقف جنایات 

جنگی رژیم صهیونیستی است.
به گزارش ایسنا، ابراهیم عزیزی نایب رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
به همراه مرتضی محمودوند و ســیداحمد آوائی دیگر 
اعضــای کمیســیون که جهــت اباغ پیــام مکتوب 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسامی به 
نبیــه بری رئیس مجلس نمایندگان لبنان در بیروت به 
سر می برند، با شیخ نعیم قاسم معاون دبیرکل حزب الله 

لبنان دیدار و گفت وگو کردند.
عزیزی در ابتدای ایــن دیدار به مواضع حکیمانه رهبر 
معظم انقاب درباره فلســطین اشــاره کــرد و گفت: 
مجلس و دولت نیز در همین راستا، دیپلماسی رسمی و 
پارلمانی را به کار گرفته تا روشنگری های کافی درباره 

اتفاقات اخیر در فلسطین را تبیین کنند.
نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شورای اسامی 
به اعزام ســه هیات از مجلس شــورای اســامی به 
کشورهای منطقه و حضور در اجاس IPU اشاره کرد 
و افــزود: هدف از این اقدامات هم افزایی کشــورهای 
اســامی در سطح بین المللی اســت تا به راهکارهای 

مناسب در این مقطع برسیم.
نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسامی در پایان گفت: هر چه سریعتر 
جنایت جنگی رژیم صهیونیســتی باید در غزه متوقف 
و امداد رســانی ها به مــردم مظلوم غزه ارائه شــود. 
جمهوری اسامی حمایت از جبهه مقاومت و فلسطین 

را وظیفه دینی خود می داند.
محمودوند: حزب الله لبنــان در تقویت جبهه مقاومت 

بسیار اثرگذار است
مرتضــی محمودونــد عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شورای اســامی نیز در این 
دیــدار به اهتمام نمایندگان مــردم ایران در خانه ملت 
برای کمک به فلســطین و جریان مقاومت اشاره کرد 
و گفت: اثرگــذاری حزب الله لبنــان در تقویت جبهه 

مقاومت ستودنی است.
آوایی: حزب الله لبنان و حماس می توانند شکست رژیم 

صهیونیستی را رقم بزنند
سید احمد آوایی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلــس در ادامــه این دیدار به شــیخ نعیم 
قاســم، گفت: حزب الله لبنان در شرایط اخیر که رژیم 
صهیونیســتی مســبب آن بوده، بهترین اقدامات لازم 
را انجام داده اســت و حماس نیز در غــزه می تواند با 

مقاومت، شکست رژیم صهیونیستی را رقم بزند.
معاون دبیرکل حزب الله لبنان: اقدامات امیرعبداللهیان 

در منطقه، منجر به شنیده شدن صدای فلسطین شد
شیخ نعیم قاســم نیز در این دیدار اقدامات پارلمانی در 
زمینه حمایت و شفاف سازی از فلسطین را مهم ارزیابی 
کرد و گفت: اجاس هــای پارلمانی و بین المللی برای 

دفاع از فلسطین بسیار مفید است.
وی در ادامه با بیان اینکه جمهوری اســامی مواضع 
حساب شده و مفیدی در مورد اتفاقات اخیر در فلسطین 
اتخاذ کرده است، اظهار کرد: سفرهای متعدد و اقدامات 
امیرعبداللهیــان وزیر امور خارجه ایران در منطقه مفید 
بود و منجر به شــنیده شــدن صدای فلسطین شد تا 
دیگران بدانند مردم غزه و فلســطین نیز از حقوق خود 

برخوردارند.
معاون دبیرکل حزب الله لبنــان در پایان تصریح کرد: 
جمهوری اســامی ایــران و حــزب الله لبنان پس از 
عملیات طوفان الاقصی حمایت خود را از حماس نشان 
دادند تا همگان بدانند جریان مقاومت متحد و یکپارچه 

عمل می کند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: لشکرکشی 
مجدد آمریکا به مدیترانه و خلیج فارس، آخرین دست 

و پا زدن های آمریکا برای ماندن در غرب آسیا است.
به گزارش ایسنا، محسن رضایی در حساب کاربری در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: تشدید جنایات اسرائیل 
علیه  غزه و لشکرکشــی مجدد آمریــکا به مدیترانه و 
خلیج فارس، آخرین دســت و پا زدن های آمریکا برای 
ماندن در غرب آسیا است؛ اما نتیجه آن چیزی جز یک 
فاجعه بزرگ بــرای آمریکا و اروپا نخواهد بود. عقای 
غربــی با یــادآوری تجربه عراق و افغانســتان،جلوی 

رهبران کوته فکر خود را بگیرند.

  سیاست خارجی
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محسن رضایی: آمریکا دست وپای 
آخر را برای ماندن در خاورمیانه 

آسیا می زند

  سیاست داخلی
    

نایب رئیس مجلس شــورای اســامی در دیدار با رئیس 
مجلــس ملی آفریقای جنوبی، بر لزوم تقویت مناســبات 
پارلمانی دو کشــور در راســتای کمک به دولت ها برای 

توسعه روابط دوجانبه تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، حجت الاسام مجتبی ذوالنور در حاشیه 
اجــاس بین المجالس جهانی با ماپیســا نکاکولا رئیس 
مجلــس ملی آفریقــای جنوبی دیدار و گفــت وگو کرد؛ 
ذوالنور در ایــن  دیدار ضمن تشــکر از میزبانی آفریقای 
جنوبــی و حمایت از ایــران در بریکس، تاکید کرد که در 
روابــط دوجانبه بین جمهوری اســامی ایران و آفریقای 

جنوبی نقطه سیاهی وجود نداشته است.
وی یادآور شد: در یک دوره پس از انقاب، رژیم آپارتاید 
حاکم بود و زمان ســختی بر روابط دو کشور وجود داشت 
اما پس از آپارتاید روابط ایران و آفریقای جنوبی در سطح 

خوبی دنبال می شود.
ذوالنور همچنین ضمن حمایت از توسعه روابط با آفریقای 
جنوبــی، تقویت روابط پارلمانی را در راســتای کمک به 

دولت ها دانست.
 

در رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش تست میدانی 
کروز هواپایه حیدر با موفقیّت انجام شد.

به گزارش ایســنا به نقــل از روابط عمومــی ارتش؛ در 
رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش تســت میدانی 
موشــک کروز هواپایه حیدر منصوب بــر بالگرد ۲۱۴، با 

موفقیت انجام شد.
کــروز هواپایه حیدر در این رزمایش هدف مورد نظر را در 
فاصله ۳۰ کیلومتری به طور دقیق مورد اصابت قرار داد.

کروز حیدر از سیســتم هدایت GPS برخوردار اســت و  
خلبان پس از پرتاب موشــک بر ادامه روند حرکت آن به 

سوی هدف تسلط کامل دارد.
بنابرایــن گزارش طول موشــک حیــدر  ۳ متر و ۸۳۰ 

سانتی متر و وزن آن نزدیک به ۴۰ کیلوگرم است.
این موشک که از سرجنگی بیش از ۲۰ کیلوگرم برخوردار 
اســت. قابلیت انهدام اهداف ثابت و متحرک را تا شعاعی 

بیش از ۲۰۰ کیلومتر دارد.
همچنین کروز حیدر با قدرت تخریبی قابل توجه بیشتر در 
جهت تخریب یگان های زرهی و سنگرهای بتنی کاربرد 

دارد.
 گفتنی اســت کروز حیدر توسط سازمان جهاد خودکفایی 
هوانیروز ساخته شده و امروز برای نخستین بار در رزمایش 
پرتاب و تست عملیاتی شده و رسماً وارد ستاد رزم ناوگان 

هوانیروز شد.

رئیس جمهور حمایت های کشــورهای غربی و در رأس 
آنهــا آمریــکا از رژیم صهیونیســتی را چراغ ســبز این 
کشــورها برای انجام جنایات این رژیم در غزه تعبیر کرد 
و گفت: امروز ملت فلســطین بیــش از هر زمان دیگری 
به حمایت موثــر جهانیان و به ویژه وحدت کشــورهای 
اســامی نیاز دارند تا تداوم فعالیت ماشــین جنگی رژیم 
 صهیونیســتی در ارتکاب جنایت و نســل  کشی متوقف

شود.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم رئیسی ظهر امروز شنبه 
در گفتگوی تلفنی با شــیخ »تمیم بن حمد بن خلیفه آل 
ثانی« امیر قطر، درباره راهکارهای عملی حمایت از ملت 

مظلوم فلسطین رایزنی کردند.
رئیس جمهور با اشــاره به افزایش بی سابقه جنایات رژیم 
صهیونیستی در کشتار زنان و کودکان فلسطینی در عین 
ایجاد وضع انسانی اســفناک با قطع آب و برق و مسدود 
کردن ورود غــذا و دارو به غزه، بر ضرورت اتخاذ موضع 
قاطع، یکپارچه و روشن کشورهای اسامی در حمایت از 

مردم مظلوم فلسطین تاکید کرد.
رئیســی حمایت های کشــورهای غربی و در رأس آنها 
آمریکا از رژیم صهیونیســتی را چراغ ســبز این کشورها 
بــرای انجام این جنایات تعبیر کــرد و افزود: امروز ملت 
فلسطین بیش از هر زمان دیگری به حمایت موثر و جدی 
جهانیان و به ویژه وحدت کشورهای اسامی نیاز دارند تا 
تداوم فعالیت ماشین جنگی رژیم صهیونیستی در ارتکاب 

جنایت و نسل کشی متوقف شود.
امیــر قطر: کشــورهای منطقه و کشــورهای اســامی 
می توانند با وحدت خود ماشین جنگی رژیم صهیونیستی 

را متوقف کنند
»تمیــم بن حمد بــن خلیفه آل ثانی« امیــر قطر نیز در 
ایــن گفتگوی تلفنی رخدادهای امــروز غزه را گواهی بر 
سیاست های دوگانه و رسوا شده کشورهای غربی دانست 
و خاطرنشان کرد: کشورهای منطقه و کشورهای اسامی 
می توانند با وحدت خود ماشین جنگی رژیم صهیونیستی 

را متوقف کنند.

فرمانــده کل ارتش با بیــان اینکه همواره  آمــاده مقابله با 
تهدیدات هستیم، گفت: رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی 
ارتش، نشــان دهنده بخشی از توانمندی ها، توسعه و ارتقای 

اقتدار دفاعی و رزمی کشور است.
به گزارش ایســنا، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی در 
حاشــیه رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیــروی زمینی ارتش، ضمن 
ارزیابــی مثبت عملیات نیــروی زمینی در ایــن رزمایش، 
اظهار کــرد: ارتش مطابق با برنامه هــای ارتقای آموزش و 
آمادگی های دفاعی و رزمی خود در طول سال، رزمایش های 
متعــددی را طرح ریزی و برگزار می کنــد و رزمایش اقتدار 
۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش با هدف ارزیابی ســطح آموزش 
و بررســی نقاط ضعف و قوت و در نهایت توســعه و ارتقای 
اقتدار دفاعی و رزمی کشــور در مواجهه با تهدیدات پیش رو 

برگزار شده است.
فرمانده کل ارتش با اشاره به توانمندی های ارائه شده توسط 
نیروی زمینی و بــا تقدیر از امیر ســرتیپ حیدری فرمانده 
این نیــرو  در  طرح ریزی این رزمایــش، گفت: ابتکارات و 
اقدامــات یگان  های مختلف هوانیــروز، متحرک هجومی و 
واکنش ســریع، زرهی، توپخانه و موشکی، پهپاد، مهندسی، 
جنگ الکترونیک و ارائه گوشــه هایی از توان ناوگان بزرگ 
ترابــری این نیــرو برای جابجایی ســریع تیپ هــا با تمام 

کارکنــان، ادوات و تجهیزات از نقاط دوردســت به منطقه 
رزمایش با پشــتیبانی هواپیماهای ترابــری نیروی هوایی 

ارتش  شایان تحسین است.
سرلشــکر موســوی خاطرنشــان کرد: در ایــن رزمایش، 
توانایی هــای فرماندهــی و کنترل، اقدامات راهکنشــی و 
عملیاتــی یگان ها و رســته های مختلف نیــروی زمینی از 
جملــه هوانیروز در وضعیت های مختلف دفاعی و هجومی و 
همچنین برخی تجهیزات و مهمات ایرانی بکار گرفته شــده 
در رزمایش، مورد ارزیابی قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء )ص( 

ستاد کل نیروهای مسلح و ستاد ارتش قرار گرفت.
وی افزود: در رزمایش اقتدار ۱۴۰۲، هوانیروز با آماده ســازی 

و آرایــش بیش از ۲۰۰ فروند بالگــرد، مأموریت های متعدد 
پروازی اعم از رزمی و  پشــتیبانی رزمی را در روز و شب با 
هلی بــرن دقیق نیروها در نقاط مختلف با موفقیت انجام داد 
که بیانگر جهش و ارتقای توانمندی این ناوگان در ســطح 

غرب آسیا است.
فرمانــده کل ارتــش افزود: امــروز در تمامــی پایگاه های 
هواپیمایی نیروی زمینی ارتش در سراســر کشــور، آمادگی 
فزاینده بــرای انجام ماموریت های محولــه اعم از رزمی و 
مردم یاری مشــاهده می شــود که حاصل زحمات بی بدیل 
فرماندهــان و مدیران دلســوز و جهادی نیــروی زمینی و 
هواپیمایی ایــن نیرو اعم از کارکنان عزیــز فنی و خلبانان 
غیور، متخصصان داخلی، شــرکت های دانش بنیان و وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح و تجربه پیشکســوتان 
ســالهای دفاع مقدس در نیل بــه  موفقیّت های روزافزون 

هوانیروز است.
فرمانــده کل ارتش در پایان با تقدیــر از رزمندگان نیروی 
زمینی، گفت: این رزمایش دارای پیامی روشن و امید بخش 
برای کشورهای مســتقل از بیگانگان اســت. در واقع این 
رزمایش پیام آور صلح و دوســتی برای کشورهای دوست و 
پیام هایی از ثمرات اســتقال برای کشورهایی است که با 
باور توانمندی هایشان، می توانند روی پای خود بایستند و با 
عزت و افتخار و بدون نیاز به بیگانگان از کشــور خود دفاع 
کنند. پیام دیگر این رزمایش به دشمنان ایران اسامی و این 
مرز و بوم است که بدانند نیروهای مسلح جمهوری اسامی 
ایران همواره آمادگی کامل دفاعی و رزمی برای مقابله با هر 

تهدیدی را دارند.

رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش

امیر موسوی: آماده مقابله با تهدیدات هستیم
در حاشیه اجلاس IPU انجام شد

تاکید مجالس ایران و آفریقای 
جنوبی بر تقویت روابط

تست میدانی کروز هواپایه حیدر با       
موفقیت انجام شد

رییسی در تماس تلفنی با امیر قطر:

ملت فلسطین بیش از همیشه به حمایت 
موثر جهانیان و به ویژه کشورهای اسلامی 

نیاز دارند

مجمع تشــخیص مصلحت نظام طرح »الزام 
به ثبت رسمی معامات اموال غیرمنقول« را 

در دستور کار قرار داد.
به گزارش ایســنا، مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام »طرح الزام به ثبت رســمی معامات 
اموال غیــر منقول« که با ایرادات شــورای 
نگهبان و اصــرار مجلس برای تشــخیص 
مصلحــت مصوب مجلس بــه مجمع ارجاع 
شده است در دستور کار خود قرار داد و رئیس 
کمیســیون حقوقی و قضایی دبیرخانه مجمع 
توضیحاتی از روند بررســی این طرح در این 

کمیسیون ارایه کرد.
آیــت الله آملــی لاریجانــی بــا اشــاره به 
فضاســازی ها در خصوص بررسی این طرح 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام و برخی 
اظهار نظرها، گفت: کســی مخالف مصلحت 
ثبت رســمی اسناد نیست. اصل قضیه روشن 
است. اشکال شرعی داشت که باید برای آن 
مصلحت ســنجی شــود. معاماتی که همه 
موازین شــرع را دارد ولی ثبت نشده، باطل 
نیســت. مصلحت ســنجی در این موضوع 
نیازمند روش مدبرانه ای است تا اینکه بیش از 
آن چیزی که مصلحت اقتضا می کند مرتکب 

خاف شرع اولیه نشویم.
وی با اشــاره به جلســات متعدد کمیسیون 
حقوقــی و قضایی مجمع برای بررســی این 
طرح افزود: نه بنده، نه مجمع و نه شــورای 
نگهبان مطلقا اعتبار اســناد غیر رسمی را فی 
حد ذاته تایید نکرده ایم. بحث این اســت که 
آیا معامات واجد شــرایط هم باطلند؟ ما با 
بطــان معامات در واقــع، مخالفیم. گرچه 
ممکن است به لحاظ مصلحتی بگوییم برای 
حل موضوع و رفع مشــکل مردم، دســتگاه 

قضایی می تواند اسناد غیر رسمی را نپذیرد.
رییس مجمع تشــخیص مصصلحت نظام با 
اشــاره به منویات رهبری انقاب اســامی 
درباره ثبت رسمی اسناد، گفت: در نامه مقام 
معظم رهبری مصلحت سنجی و تعیین حدود 
موضوع، دقیق بیان شده است و مجمع باید بر 
اساس آن تصمیم بگیرد. مقام معظم رهبری 
هم بر مصلحت سنجی و هم بر تحدید دقیق 

موضوع تاکید داشته اند.
محسنی اژه ای،  والمســلمین  الاسام  حجت 
عضــو مجمع و رئیس کمیســیون حقوقی و 
قضایی مجمع نیز در این خصوص و با انتقاد 
از وضع موجود و مشکات پیش آمده، گفت: 
در سال ۱۴۰۱ حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
پرونده وارده به دســتگاه قضایی، مربوط به 

اسناد عادی بوده است.

وی به بررســی های کارشناسی و تخصصی 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجمع اشاره کرد 
و افزود: این کمیســیون جلسات متعددی با 
حضور کارشناسان خبره از دولت، قوه قضائیه، 
مجلس شورای اسامی و نیز اعضای محترم 
شــورای نگهبان برگزار کرده، حتی در جلسه 
ای شــخص رییس محتــرم مجمع حضور 
داشتند و به بررســی دقیق و علمی موضوع 
پرداخته شــده اســت. پیشــنهاداتی جامع با 
اشــراف کامل بر موضوع و با در نظر گرفتن 
جوانب امــر و نگاه مصلحتی، تدوین شــده 

است.
وی بــر تعریف ســاز و کاری متقن و دقیق 
برای رسمی شدن ثبت اسناد اموال غیرمنقول 

تاکید کرد.
پس از آن تعدادی از اعضای مجمع به بحث 
در کلیات پرداخته و ادامه بررســی و تصمیم 
گیــری در خصــوص  طرح »الــزام به ثبت 
رسمی معامات اموال غیر منقول« به جلسه 

آینده مجمع موکول شد.
تشــخیص  دبیر مجمع  ذوالقدر  محمدباقــر 
مصلحــت نظــام هــم در جلســه اخیر این 
مجمع با اعام دســتور جلســه مجمع برای 
ادامه بررســی طرح بانــک مرکزی که برای 
»تشــخیص مصلحت« مصــوب مجلس به 
مجمع ارجاع شده است، گفت: طبق ماده ۳۶ 
آیین نامه داخلی مجمع تشــخص مصلحت 
نظام در موضوعات اختافی مجلس و شورای 
نگهبان، اگر تصویب ماده ای در مجمع اصاح 
مواد دیگری را ضروری کند، مجمع می تواند 
نسبت به اصاح آن اقدام کند. در طرح بانک 
مرکزی نیز بر اســاس مصوبه مجمع، اصاح 

مواد دیگری از این طرح ضروری است.
در ادامه جلسه بررسی بند »ج« ماده ۹ طرح 
بانک مرکزی که بر اساس مصوبه مجمع در 
بند الف ماده ۷ اصاح آن ضرورت داشــت، 
در دســتور قرار گرفت که بعد از توضیحات 
محســن رضایی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجمع و بیــان گزارش کارشناســی و جمع 
بنــدی این کمیســیون، اعضــای مجمع به 

اصاح آن رای مثبت دادند.

ســپس بندهــای »الــف« و »ب« ماده ۲۳ 
این طرح مصوب مجلس مورد بررســی قرار 
گرفت. بر اســاس مصوبه مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام در مــاده ۲۲ طــرح بانک 
مرکزی و واگذاری رســیدگی بــه تخلفات 
کارکنان بانک مرکزی به شــورای تخلفات 
اداری بانــک، اصاح ایــن بندها از ماده ۲۳ 
ضروری بود، که بــه تصویب اعضای مجمع 

تشخیص مصلحت نظام رسید.
در ادامه جلســه ماده ۴۳ طرح بانک مرکزی 
که حســب مصوبه مجمع در مــاده ۱۸ باید 
مورد اصاح قرار گیرد، در دســتور رسیدگی 
قــرار گرفت، که اعضا بــا اصاحاتی رای به 

مصوبه کمیسیون اقتصادی مجمع دادند.
این ماده طبق مصوبه مجمع اشــعار می کند: 
»بانک مرکزی می تواند برای تحقق اهداف 
سیاســتهای پولــی و ارزی خــود، از انواع 
ابزارهای سیاست های پولی و ارزی مصوب 
هیات عالی در قالب قوانین موجود اســتفاده 
کند. طراحی و بکارگیری ابزارهای سیاســت 
های پولی از حیث احکام شرعی باید به تایید 

شورای فقهی برسد.«
در ادامه جلســه ماده ۶۷ طرح بانک مرکزی 
که بر اســاس تصویب مــاده ۲۲ این طرح 
توســط مجمع، ضرورت اصاح داشت، مورد 
بررســی قرار گرفت که بعــد از بیان نظرات 
برخی از اعضا، این ماده برای بررســی بیشتر 
و دقیق تر به کمســیون اقتصــادی مجمع 

برگشت داده شد.
جنایات رژیم صهیونیستی، قطعا جنایات 

جنگی است
در ابتدای این جلسه، آیت الله آملی لاریجانی 
با اشاره به شدت گرفتن جنگ غزه و بمباران 
مناطق مســکونی از سوی رژیم صهیونیستی 
گفت: این روزها جهان اســام عزادار است. 
عزادار ملتی که مــورد بدترین جنایات تاریخ 
قــرار گرفته انــد. ملت مظلوم فلســطین و 
خصوصا مردم غزه این روزها شــاهد شهادت 
و زخمی شــدن هزاران کودک و پیر و جوان  
هســتند که بر اثر جنایات صهیونیست ها به 

شهادت رسیده  و مجروح شده اند.
وی افــزود: جنایاتــی که در چنــد روز اخیر 
صهیونیست های غاصب کودک کش مرتکب 
شــده اند، آنقدر هولناک است که تحمل آن 
برای انســان شــریف دردمنــد واقعا ممکن 
نیست. وقتی انسان ماحظه می کند کودکی 
در آغــوش پدر یا مادرش جــان می دهد یا 
کودکی شاهد جان دادن خواهر یا برادر خود 
است، بسیار دردناک است. دیدن تصاویر این 

صحنه ها، دردناک و غیر قابل تحمل اســت 
چه برســد به اینکه انسان خود در این محیط 

شاهد این صحنه های هولناک باشد.
آملی لاریجانی تصریح کرد: بر اساس قوانین 
و کنوانســیون های بین المللی، ارتکاب این 
جنایــات، قطعا جنایات جنگی اســت. دولت 
خبیث امریکا و اشــرار اروپایــی تابع آن، به 
جای حمایت از مظلوم، حامی ظالم شده اند، 
تا جایی که انسان یقین می کند که خودشان 

شریک همه این جنایات هستند.
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحــت گفت: 
حقوق بشــر برای اینها لقلقه زبان اســت و 
دائماً  ادعای حقوق بشــر می کنند، اما شرم 
را بر چهره حقوق بشر نشانده اند. بیمارستانی 
که محل مداوای بیماران است و مامنی برای 
زنان و کودکان و مردان بی پناه، مورد حمله 
هوایــی واقع و صدها نفر در آن شــهید می 
شوند. بمباران بیمارستان، مساجد و کلیساها 
مخالف نص صریح قوانین و کنوانسیون های 

بین المللی است.
وی یادآور شــد: ملتی را تحریم کرده اند و از 
داشــتن آب، غذا، برق و دارو محروم ساخته 
اند. اینها به ســمت نسل کشی کلی حرکت 
می کنند و متاسفانه دولت های جهان اسام 
که بایــد تصمیم جدی بگیرند فقط به بعضی 
کلمات و محکوم کردن هــای لفظی، اکتفا 

کرده اند.
 آملی لاریجانی ادامه داد: ملت های مسلمان 
واقعا عزادار هستند. ملت های مسلمان از این 
جنایات تحملشــان طاق شده است و مطمئنا 
اوضاع به این شــکل باقــی نخواهند ماند و 
ملــت های مســلمان، بــرادران و خواهران 
مظلوم فلســطینی را رها نخواهند کرد. امید 
واریم هرچه زودتر دســت ایــن جنایتکاران 
قطع شــود و ملت مقاوم فلسطین با حمایت 
عملی کشورهای اسامی بتوانند در سرزمین 

خودشان آزادانه زندگی کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
حق زندگی آزادانه کمترین حق هر انســان 
است.  این حق در غرب مورد مصرف دوگانه 
قرار گرفته اســت. وقتی هزاران نفر در طول 
فقــط چند روز به خاک و خون کشــیده می 
شــوند برای آنها مهم نیســت، اما اگر یک  
امریکایی کشته شود، غوغا می کنند و بیانیه 
ها می دهند. مدعیان حقوق بشر فقط نظاره 
می کنند و از ظالم دفاع می کنند. ما مطمئن 
هستیم که خداوند ناصر مظلومان است و این 
رژیم غصبی کودک کــش از صحنه روزگار 

محو خواهد شد.

آغاز بررسی طرح الزام ثبت رسمی معاملات در مجمع تشخیص مصلحت

هیات عمومی دیــوان عدالت اداری اعام 
کرد: توسعه مرور زمان رسیدگی به شکایات 
 بــه ضــرر مودیــان مالیاتی مغایــر قانون

است.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی 
دیــوان عدالت اداری، به دنبال شــکایت از 
ســازمان امور مالیاتی کشــور و درخواست 
نامه شماره شــماره ۶۸۶۹۶/۲۳۰/د  ابطال 
مــورخ ۲۶/۱۰/۱۴۰۱ معاونــت درآمدهای 
مالیاتــی ســازمان امور مالیاتی کشــور در 
خصوص مبــدا زمانی مهلت مــرور زمان 
مالیاتــی جرائم موضوع مــاده ۱۶۹ قانون 
اصاحی مصوب  مســتقیم  هــای  مالیات 
دیوان عدالت  ۳۱/۰۴/۱۳۹۴ هیات عمومی 
اداری به موضوع رسیدگی و حکم به ابطال 

نامه مذکور صادر کرد.
در رای هیــات عمومی آمده اســت: صرف 
نظر از وجــود اختیار یا عــدم اختیار برای 
طرف شــکایت درخصوص تغییر در مهلت 
های قانونی رسیدگی به جرایم موضوع ماده 

۱۶۹ قانون مالیات های مســتقیم، اولا در 
ماده مذکور دو نوع جریمه لحاظ شــده که 
شــامل جریمه عدم صدور صورتحساب یا 
عدم درج شماره اقتصادی و یا استفاده از کد 
اقتصادی خود برای دیگران یا کد اقتصادی 
دیگران برای خــود )معادل ۲%( و جریمه 
مربوط به عدم ارســال فهرســت معامات 
)معادل ۱%( است و در مقرره مورد شکایت 
اشاره به بخشنامه شــماره ۵۲/۱۴۰۰/۲۰۰ 
مــورخ ۱۱/۰۷/۱۴۰۰ شــده اســت که در 
این بخشــنامه صرفا مهلت ارسال فهرست 
معامات )بخــش دوم جریمه های موضوع 
ماده ۱۶۹ قانــون مالیات های مســتقیم( 
تمدید شــده اســت و اصولا در آن راجع به 
تمدیــد جریمه های نوع اول و تغییر در مبدا 
شــروع مرور زمان رســیدگی ماده مزبور، 
حکمی نیامده است و این در حالی است که 
در مقرره معترض عنه علی الاطاق و مبنیاً 
بر بخشنامه ســابق آخرین مهلت رسیدگی 
به جرایم موضوع مــاده ۱۶۹ قانون مالیات 

های مستقیم در هر دو بخش و برای تمامی 
تاریخ ۱۵/۰۲/۱۴۰۲  فصول ســال ۱۳۹۶، 
تعیین شــده است که به معنای توسعه مرور 
زمان پنج ســاله قانون بدون مجوز قانونی 
اســت. ثانیا از لحاظ ماهیت، بین دو بخش 
از جرایم یادشده تفاوت وجود دارد و بخش 
اول کــه درخصوص صدور یــا عدم صدور 
صورتحساب و اســتفاده یا عدم استفاده از 
کــد اقتصادی دیگران یا خود یا درج و عدم 
درج شــماره اقتصادی است، به صورت آنی 
و حین معامله و رویداد مالی انجام می شــود 
یا نمی شــود و فی الواقع ظــرف زمانی آن 
حین معامله و واقعه اســت کــه قانونا مرور 
زمان پنج ســاله آن )تخلــف عدم انجام( از 
همــان زمان بایــد لحاظ شــود، لیکن در 
بخش دوم که ارســال فهرســت معامات 
یــک فصل اســت، در پایان فصــل برای 
همه فصل از روز اول تــا پایان و یا مهلت 
منــدرج در آیین نامه تا یک و نیم ماه بعد از 
پایان فصل است که در بخشنامه اولیه این 

مهلت تمدید شده و در واقع ارسال فهرست 
معامات مبتنی بر انجام هر معامله و واقعه 
نیســت و به صورت یکجا در پایان فصل و 
۴۵ روز بعــد از پایان فصل انجام می شــود 
که ماهیتا متفاوت اســت و به جهت اینکه 
در مقرره مورد شــکایت با توسعه در مرور 
زمان به ضرر مـــؤدیان اقدام شــده است، 
لذا برمبنای مراتب فوق که در دادنامه های 
شماره ۱۴۲۳ مورخ ۰۶/۰۶/۱۴۰۰ و شماره 
۳۱۰۵ مــورخ ۰۸/۱۱/۱۳۹۸ هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری نیز منعکس شده، نامه 
شماره ۶۸۶۹۶/۲۳۰/د مورخ ۲۶/۱۰/۱۴۰۱ 
معاونــت درآمدهای مالیاتی ســازمان امور 
مالیاتی کشــور درخصوص موضوع شکایت 
و صرفا جرایم نوع اول به شرح فوق، خاف 
قانون و خارج از حدود اختیار است و مستند 
بــه بند ۱ ماده ۱۲ و مــواد ۱۳ و ۸۸ قانون 
دیوان عدالت اداری مصوب ســال ۱۳۹۲ از 

تاریخ تصویب ابطال می شود.
قانــون   ۹۳ مــاده  براســاس  رای  ایــن 
مصوب  )اصاحی  اداری  عدالــت  دیــوان 
۱۰/۰۲/۱۴۰۲( در رسیدگی و تصمیم گیری 
مراجع قضایی و اداری معتبر و ماک عمل 

است.

دیوان عدالت اداری:

توسعه مرور زمان رسیدگی به شکایات به ضرر مودیان مالیاتی مغایر قانون است
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 دانشــمندان به لطف متون باســتانی کره ای، اطلاعات 
بیشتری درباره خورشــید به دست آورده اند؛ چراکه یک 
ناهنجاری ژئومغناطیسی منجر به ثبت مستندات دقیقی 
از وقوع شــفق های قطبــی در زمان حکومت سلســله 
چوسان در کره جنوبی شده و این سوابق اکنون پایگاهی 
برای افشای رفتار خورشــید در گذشته دور فراهم کرده 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از اس ای، خورشید نزدیکترین 
ســتاره به ماســت و مدت هاســت که دانشــمندان و 
ستاره شناســان را با رفتار اسرارآمیز و غیرقابل پیش بینی 
خود مجذوب کرده است. پویایی مغناطیسی آن لکه های 
خورشیدی ایجاد می کند و این لکه های تیره روی سطح 

خورشید، حکایت از تغییراتی در فعالیت آن دارند.
پژوهشــگران طی قرن ها این لکه های خورشــیدی را 
برای پیروی از یک الگوی رفتار چرخه ای رصد کرده اند 
و دریافته انــد که معمــولًا در یک چرخه ۱۱ ســاله رخ 
می دهند. با این حال، خورشید همچنان دارای بخش های 
غیرقابــل توضیحی از کاهش فعالیت خود اســت که به 

عنوان » کمینه بزرگ« شناخته می شود.
کمینه ماندر)Maunder Minimum( معروف ترین 
آنها، دوره ای از ســال ۱۶۴۵ تــا ۱۷۱۵ بود که لکه های 
خورشــیدی عملًا ناپدید شــدند و زمین ســردتر بود. از 
این دوره اغلــب به عنوان »عصر یخبندان کوچک« یاد 

می شود.
کمینه ماندر به حد فاصل سال های ۱۶۴۵ تا ۱۷۱۵ گفته 
می شــود که در این دوره تقریباً هیچ لکه ای بر ســطح 
خورشــید مشاهده نشد. از نظر پژوهشگران قرن نوزدهم 
این امر آنچنان باورنکردنی به نظر می رسید که این گونه 
تصور شــد که در آن دوره هیچ کس لکه های خورشیدی 
را ثبت نکرده  اســت. اما پس از پژوهشی ممتد که ادوارد 
والتــر ماندر عضو رصدخانه ســلطنتی گرینویچ به عمل 
آورد، این نتیجه حاصل شــد که به راستی طی این دوره 
هیچ لکه خورشیدی وجود نداشــته  است. بعدها نیز این 

نتیجه گیری اثبات شد. 
دانشــمندان همواره مشتاق به کسب اطلاعات بیشتر در 
مورد این کمینه های بزرگ و کشف اسرار آنها بوده اند. به 
همین دلیل گروهی از پژوهشگران به تازگی برای یافتن 

پاسخ به گذشته روی آورده اند.
چرخه ها، شفق های قطبی و تاریخ کره

سوابق تاریخی برای درک رفتار گذشته ی خورشید بسیار 
ارزشمند است. یکی از منابع جالب مورد استفاده در یک 
مطالعه اخیر بر متون تاریخی کره ای در دوران سلســله 
چوســان که از قرن ۱۴ تا ۱۹ حکومت داشــت، متمرکز 
شده اســت. این متون که به طور قابل توجهی به خوبی 
حفظ شــده اند، شامل مشاهدات دقیق از آسمان شب، به 

ویژه وقوع شفق های قطبی هستند.
شــفق های قطبی فراتر از زیبایی بصری شــان چیزهای 
بیشتری برای گفتن دارند. آنها ارتباط نزدیکی با فعالیت 
خورشــیدی دارند و اغلب در طول اوج دوره های فعالیت 

خورشیدی ظاهر می شوند.
لیمی یان و همکارانش به پتانسیل موجود در این سوابق 
پی بردند و در کتاب های تاریخی تحقیق کردند و ۱۰۱۲ 
شــفق را که بین ســال های ۱۶۲۰ تا ۱۸۱۰ ثبت شده 

بودند، تجزیه و تحلیل کردند.
این یافتــه غیرمنتظــره، درک ما را از رفتار خورشــید 
بــه چالش می کشــد. ایــن یافته هــا نشــان می دهند 
که دینام خورشــیدی که مســئول تولیــد میدان های 
مغناطیسی خورشــید اســت در دوره های کمینه بسیار 
 متفــاوت عمــل می کند و باعــث کوتاه شــدن چرخه 

می شود.
ایــن یک ســوال مهم را ایجــاد می کند. ایــن که چه 
چیزی باعث ایجــاد این حالت چرخه ای متمایز در دینام 
خورشــیدی در طول کمینه های بزرگ می شــود و چه 

معنایی برای سیاره ما دارد؟
افشای اسرار خورشید

در حالی که کمینه ماندر مدت هاست دانشمندان را گیج 
کرده است، این پژوهش جدید سرنخ هایی اساسی برای 
درک بهتر ایــن معما ارائه می دهــد. از الگوهای آب و 
هوایی گرفته تا آب و هوای فضا، رفتار چرخه ای خورشید 
به طرق مختلف بر سیاره ما تأثیر می گذارد و هر تغییری 
در این چرخه ها می تواند پیامدهای گســترده ای داشــته 

باشد.
اســکات مکینتاش یک فیزیکدان خورشیدی که در این 
مطالعه مشــارکت نداشته اســت، می گوید: دانشمندان 
نمی دانند چه چیزی موجب روندهای چرخه خورشــیدی 
طولانــی مدت ماننــد کمینه ماندر می شــود. چیزهای 
زیادی وجود دارد که می تواند بر فعالیت خورشــیدی در 
چنین دوره های طولانی تأثیر بگــذارد. عوامل مختلفی 
مانند تغییرات میدان مغناطیســی داخلی خورشید و حتی 

تأثیرات خارجی پرتوهای کیهانی.
با این حال، مطالعه اخیر که به ســایر منابع داده در مورد 
فعالیت خورشید اضافه می کند، دیدگاه های جدیدی ارائه 
می دهد. این مطالعه نشــان می دهد که رفتار خورشــید 
بیشــتر از آنچه قبلا تصور می شــد، ســازگارانه است و 
می تواند در دوره هــای فعالیت کم به حالت های مختلف 

تغییر کند.
دلایل پشت این جابجایی ها همچنان به صورت یک راز 
باقی مانده است و خورشید همچنان ما را با ذاتِ در حال 

تغییر خود شگفت زده می کند.
 AGU Advances یافته های ایــن مطالعه در مجله

منتشر شده است.

 

هوش مصنوعی یک قفس هوشــمند نوآورانه موسوم به 
»اســمارت کوپ«)Smart Coop( می تواند صدای 

مرغ و جوجه ها را ترجمه کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از نیو اطلس، چه به انگیزه های 
محیط  زیســتی و پایداری، چه افزایش قیمت تخم  مرغ 
و چه عوامل دیگر، تخمین زده می شــود که اکنون بیش 
از ۱۷ میلیــون خانواده در ایالات متحده در حیاط خلوت 
خود جوجه پرورش می دهند و این تعداد به ســرعت در 

حال افزایش است.
اکنــون گفته می شــود »اســمارت کوپ« و سیســتم 
منحصر به  فــرد مبتنی بر هوش مصنوعی آن که آلبرت 
اگزشــتاین)Albert Eggstein( نــام دارد، می تواند 
دقیقاً به شــما بگوید که پرندگان پرحرف شــما واقعاً به 

یکدیگر و به شما چه می گویند.
ایــن قفس هوشــمند با تکیــه بــر توانایی های هوش 
مصنوعی آلبرت اگزشــتاین، امکان نظارت ۲۴ ســاعته 
بر پرندگان حیاط خلوت شــما و محیــط اطراف آنها را 
از طریــق دو دوربین که پخش مــداوم ویدیویی را ارائه 
می دهند و از طریق برنامه ای موسوم به Coop به تلفن 

هوشمند شما ارسال می شوند، فراهم می کند.
 ،Cluck talk یک نرم افزار تشــخیص صدا موسوم به
صداهای جیک جیک، الگوهای صوتی و سایر پچ پچ های 
پرندگان را تحلیل می کند تا به شــما اطلاع دهد که آیا 
گرسنه، خوشحال، بی حوصله یا در خطر هستند یا درگیر 

نوک زدن های عادی و روزمره خود هستند.
همه داده ها و ویدیوهای جمع آوری شــده را می توان در 
یک صفحه خلاصه هفتگی مشاهده کرد که به صاحبان 
این پرندگان اجــازه می دهد چیزهایی مانند بازگشــت 

شکارچیان یا هر مشکل دیگری را تشخیص دهند.
ســازی  ذخیــره  فضــای  بــه  همچنیــن  کاربــران 
CloudCluck دسترسی خواهند داشت که هر ثانیه 
از فیلم و صدا را به مدت ۳۰ روز در پرونده نگه می دارد.

این تیم امیدوار اســت تا در شش ماه آینده ویژگی های 
نظارتی بیشــتری را ارائه کند تا بر مسائل بهداشتی که 
اغلــب نادیده گرفته می شــود نیز نظــارت کند. چرا که 
پرندگان معمولا بیماری هــا را در خود پنهان می کنند و 
علائم بیماری های آنها می تواند بســیار ظریف باشد. به 
 عنوان مثال این فناوری می توانــد اگر یکی از پرندگان 
شــما کمی بی حال به نظر می رسد یا در یک دوره زمانی 

کمتر آب نوشیده است، به شما اطلاع دهد.
تیم سازنده اســمارت کوپ همچنین قصد دارد عملکرد 
نظارت بهداشــتی از راه دور را در این برنامه بگنجاند که 
صاحبان Coop را به شــبکه ای از دامپزشکان متصل 
می کند تا بتوانند فیلم های ضبط شده را به موقع بررسی 

کنند.
ای جی فورســایث و جردن بارنز افراد پرنده دوست پشت 
طراحی این سیســتم هستند که بیش از ۱۰ هزار ساعت 
را صرف طراحــی این قفس و تمــام ابزارهای فناوری 
هوشــمند آن کرده اند. هدف آنها ایجاد محصولی بود که 
خوشبختی پرنده های حیاط خلوتی را تضمین کند. گفتنی 
اســت که آمارهای این شرکت نشــان می دهد که ۵۶ 
درصد از مشتریان آنها قبلا هرگز جوجه پرورش نداده اند.

بیشتر مرغ ها بســته به عواملی مانند آب و هوا، در هفته 
حــدود پنج تخم می گذارند. آنها حیواناتی شــگفت آور و 
باهــوش و اغلب مهربان هســتند که تا ۱۰ ســال عمر 

می کنند.
 Smart شــایان ذکر اســت کــه قفــس هوشــمند
Coop اصــلا ارزان نیســت و ۲۵۹۵ دلار قیمت دارد 
و فعلا فقط برای مشــتریان در ایــالات متحده عرضه 
می شــود. همچنین دسترســی بــه امکانات سیســتم 
 آلبرت اگزشــتاین به اشــتراک ماهیانه ۱۹ دلاری نیاز

دارد.
این قفس هوشــمند ۳۷ کیلوگــرم وزن دارد و مجهز به 
دوربین های هوشــمند از پیش نصب شده با باتری های 
قابل شارژ خورشیدی، درب اتوماتیک، توزیع کننده های 
غذا و آب قابل جدا شــدن و سفارشــی و ســینی های 

ضایعات زیست تخریب پذیر است.

ســخنگوی ســازمان فضایی ایــران گفــت: منظومه 
ارائــه  ماهــواره ای  اینترنــت  ســلیمانی  شــهید 
 نمی کنــد، خدمــات این منظومــه در حــوزه ارتباطات

است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، حســین دلیریان ســخنگوی 
سازمان فضایی ایران در یکی از شبکه های اجتماعی در 
خصوص منظومه شهید سلیمانی گفت: روز گذشته برخی 
رسانه ها و تعدادی از کاربران شبکه های اجتماعی اعلام 
کرده اند که منظومه شهید ســلیمانی قرار است اینترنت 

ماهواره ای ارائه کند.
وی افــزود: ایــن منظومــه باریک باند اســت و چنین 
کاربــردی نــدارد بلکه قرار اســت در حــوزه ارتباطات 
 اعم از اینترنت اشــیا و مخابــرات فضاپایه خدمات ارائه 

کند.

  کهکشان تازه های علم

ترجمه قد قد مرغ ها با یک قفس 
هوشمند!

سخنگوی سازمان فضایی ایران:

منظومه شهید سلیمانی اینترنت 
ماهواره ای ارائه نمی کند

کشف راز خورشید از روی متون 
تــوت آبی )بلوبری( و ســایر میوه ها کاملا مســتعد ابتلا به باستانی کره ای! 

قارچ هایــی مانند کپک خاکســتری هســتند، در حالی که 
آفتابگــردان در برابر آنها مقاوم اســت. با در نظر گرفتن این 
حقیقــت، اکنون دانشــمندان از عصاره ســاقه های ضایعات 
آفتابگــردان برای جلوگیری از کپــک زدن چنین میوه هایی 

استفاده کرده اند.
به گزارش ایســنا و به نقــل از نیواطلس، مدتی اســت که 
آفتابگردان به دلیل مقاومت در برابر بســیاری از بیماری های 
گیاهی مورد توجه قرار گرفته اســت و در حالی که دانه ها و 
روغن آن کاربردهای متعددی دارد، ساقه این گیاهان معمولا 

دور ریخته می شود.
دانشــمندان آکادمی علــوم چین به رهبری ژیــاو دونگ لو 
)Xiao-Dong Luo( و یــون ژائــو )Yun Zhao( به 
تازگــی تصمیم گرفتند تــا ببینند آیا این ســاقه ها می توانند 

منبعی از ترکیبات ضد قارچی باشــند که بتوان از آن ها برای 
جلوگیری از کپک زدن گیاهان استفاده کرد یا خیر. هنگامی 
که عصاره هایی از چنین ساقه هایی به دست آمد و مورد تجزیه 
و تحلیل قرار گرفت، مشخص شد که حاوی ۱۷ نوع مختلف 
از ترکیبات شیمیایی به نام دی ترپنوئیدها هستند. چهار مورد 

از این موارد پیش از این برای علم ناشناخته بودند.
وقتــی این ترکیبات روی کپک خاکســتری آزمایش شــد، 
چهار مورد از ۱۷ دی ترپنوئید که شــامل دو مورد جدید برای 

دانشمندان می شد، غشای پلاسمایی قارچ را از بین بردند.
این باعث نشــتی مــاده داخلی ســلول های آن شــد و از 
شکل گیری آن به شــکلی که ما به عنوان کپک خاکستری 

می شناسیم جلوگیری کرد.
دانشــمندان اقدام به اســتفاده از محلول غیر سمی عصاره 
آفتابگــردان روی دســته ای از توت آبی کردند، ســپس آن 
توت ها را خشــک کردند و سپس هاگ های کپک خاکستری 
را بــه آن ها تزریق کردند. در طی یک دوره شــش روزه، به 
جای اینکه همه توت های آبی کپک زده شــوند ۴۲.۹ درصد 
از آن ها کپک نزدند. با انجام تحقیقات بیشــتر، این رقم باید 

افزایش یابد.

عصاره ضایعات آفتابگردان از کپک زدن میوه ها جلوگیری می کند

سال ها پیش، ناسا چراغ های ویژه ای را برای 
تنظیم الگوی خواب فضانوردان در ایســتگاه 
فضایــی بین المللی توســعه داد. اکنون یک 
استارتاپ در حال آوردن آن فناوری به زمین 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، ماه گذشته، 
 Andreas(اعلام شد که آندریاس موگنسن
آژانــس  فضانــورد   ،)Mogensen
ایســتگاه فضایی  اروپــا کــه در  فضایــی 
بین المللی)ISS( ســاکن اســت، به آزمایش 
 Circadian(پنل نــور ریتم شــبانه روزی
Light Panel( اســتارتاپ دانمارکی ساگا 
 SAGA Space(آرکیتکتــس اســپیس 
این یک سیستم  Architects( می پردازد. 
نورپردازی جدید است که به طور  ویژه برای 
بهبــود الگوهای خواب فضانــوردان طراحی 

شده است.
پنــل نوری با اســتفاده از هفت نــوع چراغ 
ال ای دی برای پوشــش یــک طیف نوری 
مخصــوص کــه در زوایا و طــول موج های 
مختلف ساطع می شود، نور را مطابق با برنامه 
خواب آندریاس موگنســن تنظیم می کند تا 
احســاس هوشــیاری یا خواب آلودگی را القا 
کند. برخلاف سیستم های قبلی، این سیستم 

کاملا خودکار است.
همانطور که می دانیــد، خوابیدن در فضا کار 
آسانی نیست. به دلیل کمبود جاذبه، ساکنان 
ایســتگاه فضایی بین المللی نمی توانند روی 
تخت ها دراز بکشــند و باید در کیســه هایی 
بخوابنــد که به دیوار اتاق های خواب کوچک 
متصل شــده اند. امــا حتی اگــر فضانوردان 
به شــناور شــدن هنگام خواب عادت کنند، 
بســیاری از آنها به این دلیل از بی خوابی رنج 
می برند که در حین چرخش به دور زمین، هر 
۹۰ دقیقه غروب و طلوع خورشید را می بینند.

این موضوع ریتم شبانه روزی آن ها را به هم 
می زند و به همین دلیل اســت که براســاس 
تحقیقات، فضانوردان به طور متوســط فقط 
شــش ســاعت می خوابند که بســیار کمتر 
از هفــت تا ۹ ســاعت توصیه شــده برای 

بزرگسالان است.
با این حال، بســیاری از مــردم روی زمین 
نیز با بی خواب دســت و پنجه نرم می کنند. 
بر اســاس گزارش مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری ها)CDC(، از هر ســه آمریکایی، 

بیش از یک نفر دچار کمبود خواب است.
عــلاوه بــر ایــن، آکادمی پزشــکی خواب 
آمریکا)AASM( محاســبه کرده است که 
۱۵ تــا ۲۰ درصــد از آمریکایی ها بی خوابی 
کوتاه مدت دارند که کمتر از ســه ماه طول 
می کشــد و ۱۰ درصد بی خوابی مزمن دارند 
که حداقل ســه بار در هفته به مدت دستکم 
سه ماه رخ می دهد. در سطح جهانی بین ۱۰ 
تا ۳۰ درصد افراد بی خوابی را تجربه می کنند.

مشــکلات خواب ممکن است به دلیل برخی 
از بیماری های روانی و جســمی و همچنین 
برخــی از داروهایــی که برای درمــان آنها 

استفاده می شوند، به وجود بیاید.
همچنین بی خوابــی می تواند به دلیل عادات 
خواب ناسالم مانند برنامه های خواب نامنظم، 
محیط خواب نامناســب و نگاه کردن بیش از 
حد به صفحــه نمایش ها قبل از خواب ایجاد 

شوند.
همچنین بحث هایی در مــورد تاثیر نور آبی 
وجــود دارد. نور آبی نوعی نور اســت که از 
دیجیتال  دســتگاه های  و همچنین  خورشید 

ساطع می شــود و مشخص شده که از ترشح 
ملاتونین جلوگیــری کرده و خواب را مختل 

می کند.
اما مردم معمــولا فراموش می کنند که حتی 
قبــل از اســتفاده از لپ تاپ هــا و تلفن های 
هوشمند، نور مصنوعی به طور کلی به عنوان 

سرکوب کننده ملاتونین شناخته شده بود.
امــا اگر نور مصنوعی بتوانــد برعکس عمل 
کند چه؟ به عبــارت دیگر، اگر بتوانیم همان 
پنل های روشــنایی ریتم شــبانه روزی مورد 
استفاده در ایســتگاه فضایی بین المللی را به 

خانه های خود بیاوریم، چطور خواهد بود؟
نور ریتم  شبانه روزی چگونه کار می کند؟

ریتم شبانه روزی »ساعت داخلی« بدن است 
که چرخه هــای خواب آلودگی و بیداری را در 
پاســخ به نشــانه های بیرونی که عمدتا نور 

طبیعی است، تنظیم می کند.
هنگامی که خورشــید طلوع می کند و محیط 
را بــا نور پــر می کند، ریتم شــبانه روزی به 
فرد ســیگنال می دهد که با افزایش ســطح 
کورتیزول، هورمونی که انســان را در طول 
روز بیدار نگه می دارد، بیدار شــود، احساس 
هوشــیاری کند و فعال باشــد. هنگامی که 
خورشــید غروب می کند، ریتم شــبانه روزی 
نور رو به کاهش را حس می کند و با کاهش 
ســطح کورتیزول بدن را برای اســتراحت و 
تحریک ترشــح هورمون خــواب ملاتونین، 
که به احساس خواب آلودگی کمک می کند، 

آماده می کند.
از آنجایی که قــرار گرفتن در معرض نور در 
فضا متفاوت اســت، فضانوردان نشــانه های 
یکســانی را بــرای تنظیــم هورمون هــای 
خواب تجربــه نمی کنند. در طول ســال ها، 
سیستم های روشنایی شبانه روزی برای کمک 
به جلوگیری از کمبــود خواب در فضانوردان 

توسعه یافته است.
تغییرات  برای شبیه ســازی  این سیســتم ها 
طبیعی شــدت نور و رنگ کــه در طول روز 

روی زمین رخ می دهد طراحی شده اند.
آن هــا با تنظیــم پویای شــدت و رنگ نور 
مصنوعی کار می کنند تا با ریتم های شــبانه 
روزی بدن هماهنگ شــوند و سیگنال های 
مناسب را در زمان های مناسب در طول یک 

چرخه ۲۴ ساعته به مغز ارائه کنند.
یکی از جنبه های مهم نور، دمای رنگ است 
که بر حسب کلوین)K( اندازه گیری می شود. 
هرچه عدد کلوین بیشــتر باشــد، نور سردتر 
اســت و »گرما« یا »سرمای« اینگونه تعیین 
می شود. سیستم های روشنایی شبانه روزی به 
طور معمول نور ســردتر یعنــی حدود ۵۰۰۰ 
کلویــن را در طــول صبح به رنگ ســفید 
متمایــل به آبی ارائه می کننــد تا نور طبیعی 
روز را شبیه سازی کنند و هوشیاری و تمرکز 
را افزایش دهند. به تدریج نور به سوی گرم تر 
شدن و رنگ کهربایی یا سفید مایل به قرمز و 
در حدود ۲۷۰۰ کلوین تغییر می کند تا غروب 
خورشید شبیه سازی شــود و احساس خواب 

آلودگی ایجاد شود.

زمانی که ایســتگاه فضایی بین المللی برای 
اولین بار میزبان ساکنین شد، عمدتا از وسایل 
روشنایی فلورسنت اســتفاده می کرد که نور 
مداوم و ســفید ســرد را ارائه می دهند. اما با 
بدتر شدن الگوهای خواب سرنشینان، استفاده 
از نور ال ای دی که توانایی کنترل دمای رنگ 
و شــدت نور را فراهم و تغییرات نور طبیعی 
را که روی زمین اتفاق می افتد شبیه ســازی 

می کرد، ضرورت پیدا کرد.
رابرت ســولر)Robert Soler(، که دارای 
مدرک کارشناســی ارشــد از مرکز تحقیقات 
روشــنایی در موسســه پلی تکنیک رنســلر 
و یکی از دانشــمندان ناســا است، برای رفع 
این مشکل در ایستگاه فضایی بین المللی کار 
کرده است. در سال ۲۰۰۷، او به تکمیل اولین 
ماژول های روشنایی مبتنی بر ال ای دی که به 

ایستگاه فرستاده شدند، کمک کرد.
ســولر متخصص در ایجاد تعادل بین طیف 
نور برای حمایت از بینایی و زیست شناســی 
است. او در آزمایشــگاه علوم حیات فضایی 
در مرکــز فضایی کنــدی کار می کرد که به 
کشف چگونگی حفظ حیات در ماه و مریخ و 
همکاری با برنامه تحقیقاتی انسانی اختصاص 
یافته بود و در حال بررسی چگونگی استفاده 
از نور برای حمایت از ریتم های شبانه روزی 

بود.
ســولر می گوید: پیش از اســتفاده از سیستم 
روشــنایی شــبانه روزی که ما توسعه دادیم، 
ریتم های شبانه روزی از طریق جعبه های نور 
بسیار روشن تنظیم می شد. آنها در درجه اول 
برای تغییر ریتم شــبانه روزی از یک منطقه 
زمانی به منطقه دیگر استفاده می شدند. با این 
حال، تا آنجا که مــن می دانم، هیچ راه حلی 

برای حمایت از ریتم روزانه وجود نداشت.
پس از نصب سیستم روشــنایی شبانه روزی 
در ایستگاه فضایی بین المللی، سولر شروع به 
 Lighting(کار با شرکت لایتنیگ ساینس
Science( مســتقر در فلوریدا برای تطبیق 
سیستم روشــنایی ال ای دی برای استفاده در 

زمین کرد.
یک راه حل »هوشمند برای سلامتی«

ســولر در حال حاضر دانشــمند ارشد و یکی 
نوآوری  بنیانگذاران شــرکت سیستم های  از 
و بهینه ســازی بیولوژیکی)BIOS( اســت، 
شــرکتی که از ســال ۲۰۱۴ در حال تحقیق 
و ایجاد »راه حل های ســلامتی« روشــنایی 
شبانه روزی برای مردم و گیاهان روی زمین 

است.
در حالی که ایســتگاه فضایــی بین المللی از 
منظر شــبانه روزی محیط جالبی بود، پس از 
اینکه فهمیدم ما اینجا روی زمین مشکلات 
داریم، تصمیم گرفتم  شبانه روزی مشــابهی 
سیستم را به سیاره خود برگردانم، زیرا ما ۹۰ 
درصد از عمرمان را در داخل محیط های بسته 

صرف می کنیم.
همانطور کــه می توانید تصور کنید، گذراندن 
زمان زیاد در داخل خانه در دراز مدت ســالم 
نیســت. بســیاری از مردم ایــن را در طول 
قرنطینه های مربوط به همه گیری کووید-۱۹ 
مشــاهده کردند، زمانی کــه حضور طولانی 
مدت در داخل خانه منجر به ســبک  زندگی 
بی تحرک و افزایش مشکلات سلامت روان 

و سایر اختلالات پزشکی شد.
این تا حدی به ایــن دلیل بود که کمبود نور 
خورشید منجر به اختلال در ریتم شبانه روزی 
و اختــلالات خواب می شــود و این می تواند 

منجر بــه اختــلال در عملکرد شــناختی، 
نوسانات خلقی و اختلالات خلقی، عدم تعادل 
هورمونی و حتی ضعیف شدن سیستم ایمنی 

شود.
سولر می گوید: من احساس کردم که می توانم 
با ایجاد یک راه حل هوشــمند برای سلامت 
به افراد بیشتری کمک کنم. منظور روشنایی 
هوشمند نیســت، زیرا »نور« به چیزی که ما 
می بینیم اشــاره دارد، اما این گیرنده هایی که 
برای سلامتی و ریتم های شبانه روزی هدف 

قرار می دهیم غیر بصری هستند.
اســکای ویو از فنــاوری طیف بــرای هدف 
قــرار دادن گیرنده هایــی اســتفاده می کند 
که ســلامتی و ریتم شــبانه روزی را هدایت 
می کنند و طیف نور روز را به دو بخش تقسیم 
می کند: خورشــید و آسمان. وقتی این کار را 
انجام می دهیم، می توانیم کارهای بیشــتری 
با فناوری انجام دهیــم. زیرا در اواخر روز، با 
پایین آمدن خورشــید، رنگ آن به کهربایی 
و قرمــز تغییر می کند، در حالی که آســمان 
به رنگ ارغوانی متمایل می شــود. علاوه بر 
این، هنگامی که خورشــید غــروب می کند، 
هوا فورا تاریک نمی شــود، تا ۲۰ دقیقه پس 
از آن درخشش آسمان باقی می ماند. و به نظر 
می رسد که درخشش آسمان برای ریتم شبانه 

روزی ما بسیار مهم است.
این درخشش طبیعی آسمان توسط ذرات نور 

پراکنده از نور صبح کاذب ایجاد می شود.
این منابع طبیعی درخشــش آســمان نقش 
ظریــف و در عین حال مهمــی را در تنظیم 
ریتم شــبانه روزی ما ایفــا می کنند زیرا به 
منابع اضافی نور خارجی تبدیل می شــوند که 
نشانه هایی را برای ساعت داخلی بدن ما ارائه 

می دهند.
ســولر توضیح می دهد: یک سلول آماکرین 
وجود دارد که به دنبال این تغییرات دقیق در 

ابتدا و انتهای روز است.
سلول آماکرین نوعی نورون داخلی است که 
در شــبکیه یافت می شــود. این سلول بافت 
حســاس به نوری دارد و در پشــت چشــم 
قــرار گرفته و مســئول تبدیل نــور ورودی 
بــه ســیگنال های الکتریکی اســت که به 
 مغز ارسال می شــوند تا درک بصری فراهم 

شود.
سولر ادامه داد: اسکای ویو نور آسمان را قبل 
از طلوع و بعد از غروب خورشید ایجاد می کند 
تا مدارهــای آماکرین را تحریک کند و همه 
مواردی را که نور طبیعــی فراهم می کند به 

وجود آورد.
ملانوپســین  همچنیــن  نورپــردازی 
)melanopsin( کــه نوعــی پروتئیــن 
حساس به نور در دسته خاصی از سلول های 
گانگلیونی شبکیه به نام سلول های گانگلیونی 
ذاتا حساس به نور شبکیه)ipRGCs( است 
را هدف قرار می دهد. این ســلول ها به طور 
ویژه به نور آبی حســاس هســتند و وظیفه 
اصلی آنها انتقال اطلاعات در مورد نور محیط 
به هســته فوق چلیپایی مغز)SCN( است. 
این بخش اغلب به عنوان »ســاعت اصلی« 
ریتم شبانه روزی شناخته می شود و به تنظیم 
ساعت داخلی و ریتم شبانه روزی بدن کمک 

می کند.
سولر می گوید: من فکر می کنم آینده فناوری 
روشنایی شبانه روزی در درک این نکته نهفته 
است که روشنایی شــبانه روزی فقط مربوط 
به خواب نیســت. ما مزایای فناوری خود را 
در هوشــیاری، خلق و خو، تمرکز و بهره وری 
می بینیم. ما شاهد مزایایی در عملکرد ورزشی 
و رشــد کودکان بودیم و فوایــدی برای در 
ســلامت روان کلی وجود داشت. این بسیار 

باورنکردنی است.

برای بهبود ریتم  شبانه روزی بدن

چراغ  خواب فضانوردان ایستگاه فضایی به زمین می آید

بالگرد »نبوغ« ناسا در شصت و سومین پرواز 
خود توانست ۵۷۹ متر از زمین سیاره سرخ را 

پوشش دهد.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، بالگرد 
مریخی »نبوغ«)Ingenuity( ناســا اخیرا 
گام های بیشتری را روی سیاره سرخ برداشته 
اســت. این بالگرد ۱.۸ کیلوگرمی، شصت و 
ســومین پرواز خود را برفراز مریخ در روز ۱۹ 
اکتبر انجام داد و در این فرآیند توانست ۵۷۹ 

متر از زمین سیاره سرخ را پوشش دهد.

ناسا در   )JPL(»آزمایشگاه پیش رانش جت«
جنوب کالیفرنیا که مأموریت نبوغ را مدیریت 
می کند، در ایکس نوشــت: این طولانی ترین 
مسافت بالگرد نبوغ از زمان بیست و پنجمین 

پرواز بود.
نبوغ طی بیست و پنجمین پرواز که در هشتم 
آوریل ۲۰۲۲ انجام شــد، ۷۰۴ متر را پیمود. 
این رکورد مسافت تک پروازی بالگرد است و 
پس از آن، پیمودن ۶۲۵ متر طی نهمین پرواز 
در ژوئیه ۲۰۲۱ در رتبه دوم و پرواز شصت و 

سوم در رتبه سوم قرار دارد.
براســاس گزارش ماموریت، جدیدترین پرواز 
۱۴۳ ثانیه به طول انجامید. نبوغ حداکثر ۱۲ 
متر از ســطح زمین بالاتر رفت و به حداکثر 
سرعت حدود ۲۲.۷ کیلومتر در ساعت رسید.

در هر حال، حتی این اعداد نیز رکورد نیستند. 
براســاس گزارش پــرواز، امتیازهای برتر در 
این دســته ها، ۱۶۹.۵ ثانیه با ۲۰ متر ارتفاع و 

پیمودن ۳۶ کیلومتر در ساعت هستند.
مریخ نــورد  بــا   ۲۰۲۱ فوریــه  در  نبــوغ 

در  ناسا   )Perseverance(»اســتقامت«
مریخ   )Jezero Crater(»جیزرو »دهانه 
بــه وســعت ۴۵ کیلومتر فرود آمــد. وظیفه 
اصلی بالگرد این بود که نشــان دهد به رغم 
جو نازک ســیاره، پرواز کــردن برفراز مریخ 
امکان پذیر اســت. نبوغ ایــن کار را طی پنج 
پرواز در بهار ۲۰۲۱ انجام داد. ســپس، ناسا 
ماموریــت را تمدید کرد تــا بالگرد به عنوان 
پیشــاهنگ برای شــکار حیات و جمع آوری 

نمونه های استقامت خدمت کند.

طولانی ترین پرواز بالگرد »نبوغ« ناسا در ۱۸ ماه گذشته انجام شد
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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ندای هرمزگان – محمد قره گزلو
تیم بســکتبال فولاد هرمزگان در هفته نخســت لیگ برتر 

کشور برابر مهرام تهران شکست را پذیرا شد.
نماینده اســتان در گام نخســت این رقابت  ها در ســالن 
اختصاصی شهر قدس با نتیجه ۷۶بر۶4 مغلوب مهرام تهران 

گردید.
بسکتبالیســت های هرمزگانی در هفته دوم این رقابت ها 
»8آبان ماه« در ســالن فجر بندرعباس از تیم پالایش نفت 

آبادان میزبانی می کند.
گفتنی است ، رقابت های لیگ برتر بسکتبال کشور با رقابت 

12تیم برگزار می شود.

گروه ورزش
تیم هندبال بانوان فولاد هرمزگان با برتری مقابل ســنه دژ 

سنندج پنجمین برد پیاپی خود را به ثبت رساند.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،در چارچوب هفته پنجم 
این رقابت  ها تیم فولاد هرمزگان در سالن فجر بندرعباس 
با نتیجه4۶بر 28تیم ســنه دژ سنندج را از پیش رو برداشت 
، ضمن این که بانوان استان با این برتری  10امتیازی و در 

صدر جدول رده بندی باقی ماندند.
گفتنی است ، لیگ برتر هندبال بانوان کشور با رقابت 8 تیم 

برگزار می شود.

گروه ورزش 
دورنهایی رقابت های لیگ برتر فوتبال ساحلی جوانان باشگاه 

های کشور  به میزبانی فولاد هرمزگان برگزار  شد.
این مســابقات  با حضور تیم های شــاهین خزر رودســر، 
شــهرداری چلیچه، مقاومت گلساپوش یزد به میزبانی فولاد 

هرمزگان در زمین ساحلی غدیر بندرعباس برگزار گردید.
در روز نخســت دورنهایی لیگ برتر فوتبال ساحلی جوانان 
کشــور تیم فولاد هرمزگان موفق شد با نتیجه 8 بر 3 از سد 

مقاومت گلساپوش یزد عبور کند.
در این دیدار برای فولاد هرمزگان عیسی عبیدحق 4 بار، عمار 
دیودل، طاها پور راست، امیرمحمد کریمی و علی عمران زاده 

گلزنی کردند.
تیم فولاد هرمزگان در روز دوم  با نتیجه 3 بر 2 از سد شاهین 
خزر رودســر عبور کرد تا قهرمانی خود را در این مســابقات 
مســجل کند. در این دیدار عمار دیودل، عیسی عبید حق و 
امیرحســین حمزه پور برای فولاد هرمزگان موفق به گلزنی 
شــدند. فولاد هرمزگان در ســومین و آخرین دیدار مرحله 
نهایی لیگ برتر جوانان کشــور در یک بازی تشــریفاتی به 
مصاف شــهرداری چلیچه رفت و این تیم را با نتیجه 8 بر 3 
شکست داد. امیرحسین حمزه پور سه بار، وهاب غلامی دوبار، 
امیرحســین دهقانی، عیسی عبید حق و عمار دیودل گلزنان 

فولاد هرمزگان در این بازی بودند.
گفتنی اســت ، در پایان این مسابقات عیسی عبید حق با 1۶ 
گل بهترین گلزن و وهاب غلامی عنوان برترین دروازه بان 

مسابقات را به خود اختصاص داد.
در آئیــن پایانی مســابقات مهرداد شــفیعی راد دبیر کمیته 
مسابقات فوتبال ساحلی،  مظفر مهری خادمی نسب مدیرکل 
ورزش و جوانــان هرمزگان، قاســم رنجبریان رییس هیات 
فوتبال هرمزگان، اصغر معماری دبیر هیئت فوتبال اســتان 
کناری نژاد، ســالاری و رئیســی اعضای شــورای اسلامی 
شــهر بندرعباس، کیــکاوس ندائی معاون شــرکت فولاد 
هرمزگان، محمد کارگران مدیر امور ورزش فولاد هرمزگان 
و سایر مسوولان استانی و شهرستانی حضور داشتند. مهدی 
شــهبازی مدیر تیم، بهروز سلطانی زاده سرمربی، داوود بویه 
مربی، محسن ضمیری پزشــکیار و مهدی مهرجو تدارکات 
اعضای کادرفنی فولاد هرمزگان را در این دوره از مسابقات 

تشکیل می دادند.
  ضمنا ، امیر حسین حمزه پور، وهاب غلامی محمد حسینی، 
امیر حسین دهقانی، طاها پورراست، مبین عبدالله پور بندری، 
یاسین پســنده، عیســی عبید حق، علی عمران زاده، عمار 
دیودل، امیر محمد کریمی،  سعید رضا عالی پور، محمد طاها 
بارانی، محمد جواد حیدری، علیرضا مولد زاده و محمد عرفان 

اسمعیل زاده بازیکنان تیم فولاد هرمزگان بودند.

 گروه ورزش
مراسم استقبال از اسلام جاهدی ملی پوش قایقرانی دارنده 
مــدال طلا بازی های آســیایی هانگژو بــا حضور معاون 
سیاســی امنیتی و اجتماعی استانداری و مدیرکل ورزش و 

جوانان هرمزگان برگزار شد. 
آئین استقبال از اسلام جاهدی دارنده مدال طلا بازی های 
آسیایی هانگژو و ملی پوش قایقرانی در فرودگاه بین المللی 

بندرعباس برگزار گردید.
در مراســمی که به همین منظور در فــرودگاه بندرعباس 
برگزار شــد مدیــرکل ورزش وجوانان اســتان هرمزگان 
گفت: کســب مدال طلا مســابقات قایقرانی در رشته کانو 
کلاس vl2 بازی های آســیایی هانگژو توســط اســلام 
 جاهدی  باعث خوشــحالی جامعه ورزش و جوانان اســتان

شد.
وی بیان داشــت: امیدواریم با حمایــت همه جانبه وزارت 
ورزش وجوانــان، فدراســیون قایقرانی و اداره کل شــاهد 

موفقیــت جاهدی در ســایررقابت های آســیایی و جهانی 
باشــیم و این ورزشکاراستان با تلاش وپشتکارخود توانست 
عنوان قهرمانی  رشــته کانوکلاس vl2 قایقرانی مسابقات 
آســیایی هانگژو را کسب نماید و بار دیگر به همگان ثابت 
کند که هرمزگان مهد استعدادهای درخشان درسطح کشور 
است. وی ادامه داد:  افتخار آفرینی اسلام جاهدی ورزشکار 

شایســته هرمزگانی در رقابت هــای  قایقرانی بازی های 
آسیایی هانگژو و کســب مدال طلا باعث شد بر افتخارات 
ورزش میهــن عزیزمان افزوده شــود و ضمن تبریک این 
موفقیــت بزرگ به مــردم هرمــزگان و قدردانی از تلاش 
مجدانه این قهرمان هرمزگانی امیدواریم با تلاش هایی که 
انجام می گیرد و با حمایت های همه جانبه شــاهد حضور 
و افتخار آفرینی این ملی پوش شایســته در سایر رقابت ها 

باشیم.
آئین اســتقبال احســان کامرانی معاون سیاســی امنیتی و 
اجتماعی اســتانداری، مظفر مهری خادمی نسب مدیرکل 
ورزش و جوانان اســتان، مهدی نوبانی شهردار بندرعباس، 
آرزو پاســلاررییس هیــات قایقرانی اســتان، احمدکناری 
نژاد و حســن ســالاری از اعضای شــورای اسلامی شهر 
بندرعباس، خانواده  اســلام جاهدی وجمعی از مسوولین و 
 قایقرانان اســتان در  فرودگاه بین المللی بندرعباس برگزار

شد.

  توپ و تور
  

مراسم استقبال از اسلام جاهدی ملی پوش قایقرانی
مهرام تهران شکست را به بسکتبالیست مهرام تهران شکست را به بسکتبالیست 

های فولاد هرمزگان تحمیل کردهای فولاد هرمزگان تحمیل کرد

    خبر
    

گروه ورزش
تیم منتخب جودو هرمزگان جهت حضور در رقابت های 

المپیاد کشوری به تهران اعزام شدند.
به گزارش روابط عمومی هیات جودو استان هرمزگان ، 

این تیم متشکل از  9 جودو  کار  بنام های:
علی یحیــی زاده برنطین ، امیرمحمــد زنگنه ، بنیامین 
جعفری ، ابوالفضــل صالحی ، محمدعلی یاری ، مهدی 
درویشــی نخل آبادی ، سجاد شــعبانی ، آرتین کاوش ، 
ســید آیبن  حسینی   به مربیگری سید حسین میرعلیپور  

می باشد. 
گفتنی اســت ، مرتضی محمدپور رییــس هیات جودو 
شهرستان  بندرعباس  و  همراهان این هیات تیم اعزامی 

را بدرقه کردند.

گروه ورزش
دختران جودو کار استان جهت حضور در مسابقات المپیاد 

کشوری ، بندر عباس را به مقصد تهران ترک کردند.
به گزارش روابط عمومی هیات جودو استان هرمزگان ، 
تیم المپیاد ورزشی دختران استان هرمزگان متشکل از 9 

جودو کار به نام های:
دیانا اقدمی ، نازنین زهرا خادی ، پردیس معصوم بابایی 
، زهرا کشــاورزی ، آیســل علیپور ، عارفــه فرج الهی ، 
یکتا محمــدی ، یلدا محمدی ، نازنین زهرا خندســتان 
و به سرپرســتی و مربیگری خانم ها ســرودی و سیدی 

پور می باشند.
شایان گفتن است ، ســرکار خانم رعنا بالو نایب رییس 
هیات و علاقه مندان به این رشته ، تیم اعزامی را بدرقه 

نمودند.

گروه ورزش
تیم فوتبال فولاد هرمزگان در هفته نخســت لیگ برتر 
فوتبال نونهالان کشور تیم نوین فولاد هرمزگان با نتیجه 

3 بر2شکست داد.
 ایــن مســابقات شــامگاه جمعــه در چارجــوب هفته 
نخست مســابقات فوتبال لیگ برتر نونهالان قهرمانی 
 کشــور در زمیــن باشــگاه نخــل بندرعبــاس برگزار

شد.
شایان گفتن است ، گل های تیم فولاد هرمزگان توسط 
امیر رضا محبی دقیقه 28، علیرضا نیکخواه در دقیقه ۶0 
و معــاد زارعی ۶8 همچنین بــرای نوین فولاد یزد امیر 
علی ســعدی دقیقه ۷ ومحمد عرفان میر شمسی به ثمر 
رسید. گفتنی است ، این مسابقه رامحمود حسین شاهی 
باکمــک امیر علــی جلالی و مصطفــی نخعی قضاوت 
کردنــد و داور چهــارم ایدین میــرزاده بودند همچنین 
نماینده فدراســیون احســان ملا محمــدی از کرمان و 
 نماینده هیات فوتبال اســتان هرمــزگان محمد رضایی

بود. 
گفتنی اســت ، لیــگ برتر فوتبــال نونهالان کشــور 
درمجمــوع با حضــور 30 تیم درپنج گــروه به صورت 
دوره ای رفــت و برگشــت برگــزار مــی شــود. ودر 
 پایــان تیــم هــای اول ودوم بــه مرحله بعــد صعود

می کنند.

تیم منتخب پسران جودو کار جهت تیم منتخب پسران جودو کار جهت 
حضور در مسابقات المپیاد کشوری حضور در مسابقات المپیاد کشوری 

راهی تهران شدندراهی تهران شدند

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

صدرنشینی بانوان هرمزگانی در لیگ صدرنشینی بانوان هرمزگانی در لیگ 
برتر هندبال کشوربرتر هندبال کشور

فولاد هرمزگان برای دومین سال پیاپی فولاد هرمزگان برای دومین سال پیاپی 
قهرمانی ایران را به خود اختصاص دادقهرمانی ایران را به خود اختصاص داد

دختران جودو کار استان جهت حضور در 
 مسابقات المپیاد کشوری به تهران

اعزام شدند

پیروزی تیم فوتبال فولاد هرمزگان 

مقابل نوین فولاد یزد

نقش                         در بالابردن 
هوش شما سبب تقویت حافظه می شود.

مهارت حل مسئله را افزایش می دهد ... 

مهارت مطالعه را بهبود می بخشد.

شطرنج اثری فوق العاده در افزایش 
تمرکز دارد.

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

شطرنج ضریب هوشی شما را 
افزایش می دهد.

شطرنج از ابتلا به آلزایمر پیشگیری 
می کند.

در عملکرد هر دو نیم کره مؤثر 
است .

باعث افزایش خلاقیت شما 
می شود. 

گروه ورزش
هفته یازدهم رقابت های لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور بین دو تیم پالایش نفت 
بندرعباس و آنا صنعت پاسارگاد قم درسالن 
بندرعباس برگزارشــد و تیم پالایش  فجر 
نفت بندر عباس توانســت دریک بازی برتر 
بانتیجــه 4 بر 1 حریف خود را با شکســت 

مواجه کند. 
نماینــده هرمزگان در این بــازی به دنبال 
کسب ســه امتیاز بود واز همان ابتدا، بازی 
را هجومی آغاز کرد وبــا حمایت هواداران 
خود که یک لحظه از تشویق تیم خوددست 

نکشــیدند. خیلی زود به گل رســید و هنوز 
یــک دقیقه از بازی نگدشــته بود که روی 
اشــتباه ســورال بالکانه بازیکن حریف وباز 

کردن دروازه خودی صاحب یک گل شد.
تیم آنا صنعت قم بعــد از دریافت این گل 
روی یک ضد حمله دردقیقه یازده توســط 

علیرضا وفایی به گل تســاوی دست یافت 
و بازی متعادل شــد.اما تیــم پالایش نفت 
بابازیکنان باتعصب و یک ســنگربان آماده 
درون دروازه به نام ســپهر محمدی و بازی 
روبه جلــو دوباره به بازی برگشــتند ویک 
دقیقه مانده به پایان نیمه نخســت توسط 
ســعید حاجیلــری به گل دوم رســید  تا با 

پیروزی به رختکن برود.
در نیمه دوم بازهم شــاگردان هادی بزوال 
دست از حملات خود نکشیدند و دوبار دیگر 
توسط ســروش احمدنیا و علی جوذری به 
گل رسیدند.  تیم مهمان بعد از دریافت گل 

ســوم رو به بازی پاور پلــی آورد اما نتیجه 
ای عایدش نشــد تا این بــازی با نتیجه 4 
بر 1 به ســود تیم بالایش نفت بندرعباس 

به پایان برسد.
گفتنی اســت ، برای تیم فوتسال پالایش 
نفت بندرعباس ســپهر محمدی ، حســن 
دهقانــی، محمد بنی اســدی ، ســروش 
احمدنیــا، محمد امین فارســی، امیر خون 
جهان ، حســین رحیمی ، سعید حاجیلری، 
امیر حســین دهقانی،  محمد حسین بازیار، 
علی جوذری و امین مراد احمدی و با ســر 

مربیگری هادی بزوال بازی کردند.

پالایش نفت بندرعباس سه امتیاز شیرین را در کیسه امتیازات خود ذخیره کرد

 ندای هرمزگان - شهناز خوش   
رقابت های هفته ششــم  لیگ برتر فوتبال 
باشــگاه  های هرمزگان با انجام پنج بازی به 

کار خود پایان داد.
در  چار چوب هفته ششــم لیگ برتر فوتبال 
باشــگاه های هرمزگان ، تیــم های طوفان 
کوخرد، اتحاد دژگان ، ســتاره انقلاب رودان 
و عالمین دمیلو حریفان خود را شکست دادند 

و یک بازی هم مساوی شد.
در دیدارهــای گــروه غرب نیــز تیم جنوب 
برکه دوکا پارسیان در خانه با دو گل مغلوب 
مهمان خود طوفان کوخرد شد ، ضمنا رامین 
دادبــود هر دو گل طوفــان کوخرد را به تور 
دروازه تیم جنوب برکه دوکا پارسیان دوخت 
، ضمن این که شــناور ســازی پی پشت در 
ورزشگاه اختصاصی خود شش گل را دریافت 
کرد و شــش بر یک بازی را به اتحاد دژگان 

واگذار کرد.

 گفتنی اســت ، عبدالله باقــی زاده تک گل 
شناور سازی قشــم را به ثمر رساند و محمد 
نظامی دو گل، احمد رســتگار، علی افشین، 
خالد زارع و محمد حسینی هر کدام یک گل 
برای اتحــاد دژگان زدند. گازال جناح با تک 
گلی که مهدی دهقانی به ثمر رساند مغلوب 

عالمین دمیلو شد.
در دیدارهای گروه شرق ستاره انقلاب رودان 
دو بر یک وحدت گورزانگ را شکســت داد. 
احســان دهقانی و علی اصغر جداوی برای 
ســتاره انقــلاب رودان و تــک گل وحدت 
گورزانگ را هم منوچهر ذاکری به ثمر رساند.

فانــوس بندر تیــاب در خانه مقابــل اتحاد 
روستایی جاسک متوقف شد و تن به تساوی 
یک یک داد. حســام  فولادی برای فانوس 
بنــدر تیاب و محمــد رحیمی بــرای اتحاد 

روستایی جاسک گلزنی کردند.
در پایان دیدارهای هفته ششــم  و در گروه 

غرب جبل بر شهرو و گازال جناح با 10 امتیاز 
و بــه دلیل تفاضل گل اول و دوم هســتند. 
طوفان کوخــرد با 8 امتیاز در مکان ســوم 
ایســتاده اســت. اتحاد دژگان ، جنوب برکه 
دوکا پارســیان و عالمین دمیلو با ۷ امتیاز و  
به دلیل تفاضل گل چهارم تا  ششم هستند.  
تیم شناور سازی پی پشت قشم با یک امتیاز 

در مکان هفتم ایستاده است.

گفتنی است ، در جدول رده بندی گروه غرب 
تیم فانوس بندر تیاب با 11 امتیاز صدرنشین 
اســت ،  زاهد منتخب چاهو بــا ۷ امتیاز در 
جای دوم قرار دارد و ستاره انقلاب رودان نیز 
با ۶ امتیاز به مقام ســومی رسید ، ثامن کردر 
میناب با 5 امتیاز ، اتحاد روســتایی جاسک 
بــا 4 امتیاز و وحدت گورزانگ با ســه امتیاز 
به ترتیب عناوین چهارم تا ششــم را کسب 

کردند.
همچنین ، در لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
هرمزگان در گروه شــرق  تیم های منتخب 
زاهد چاهو،  ســتاره انقــلاب رودان، فانوس 
بنــدر تیاب،  وحدت گورزانــگ،  ثامن کردر 
میناب،  و اتحاد روســتایی جاسک و در گروه 
غرب تیم های شناورســازی قشــم،  گازال 
جناح، حبل بر شــهرو، اتحاد دژگان، جنوب 
برکه دوکا پارســیان، عالمین دمیلو و طوفان 

کوخرد با هم رقابت می کنند.

شناورسازی قشم در ورزشگاه اختصاصی خود شش گل دریافت کرد 

گروه ورزش
در هفتــه آخــر لیگ برتر فوتســال نونهالان شهرســتان 
بندرعبــاس تیم  یاران جوان با  شکســت دادن دریا دلان 
جنوب تیم ابومســلم را پشت سر گذاشت و عنوان قهرمانی 

را کسب کر    
با کســب پیروزی یک بر صفــر یاران جــوان در آخرین 
بازی هفته آخر لیگ برتر فوتســال باشگاه های شهرستان 
بندرعباس مقابل دریادلان جنوب عنوان قهرمانی به یاران 

جوان بندرعباس رسید.

تیم یاران جوان در هفته پایانی لیگ برتر فوتسال نونهالان 
1۷ امتیازی شــد و از  ابومسلم 1۶ امتیازی پیشی گرفت و 
قهرمان این فصل مســابقات لیگ برتر فوتســال نونهالان 
شهرســتان بندرعباس شــد. در پایان ایــن دوره از رقابت 

هاکاپ اخلاق به تیم دریادلان جوان رسید.
گفتنی اســت ، از ســوی کمیته فنی ، ســعید جهانگیری 
ســرمربی تیم قهرمان ، به عنوان برترین مربی ، امیرعباس 
کرم زاده از ابومســلم ، برترین بازیکــن و جام  آقای گل 
مســابقات  به حســین زیتانی از تیم دریا دلان جوان رسید  

ضمنا  هیات فوتبال شهرســتان بندرعباس از باشگاه عقاب 
نیروی هوایی بابت میزبانی شایســته این دوره از مسابقات، 

تشکر کرد.

قهرمانی یاران جوان با اختلاف یک امتیاز


